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Epidemia | Dylematy przed obiecaną szczepionką

Czy będziemy się szczepić? 
Część wstrzymuje się z decyzją
W minionych dniach rozmawialiśmy na ulicach Łowicza z mieszkańcami 
na temat zapowiadanego przez rząd, rozpoczęcia szczepień na koronawirusa. 
Pytaliśmy, czy chcieli się szczepić. Odpowiedzi zaskakują. 
W Łowiczu rozmawialiśmy z 10 osobami. Nikt nie powiedział, że będzie 
chciał zaszczepić się w pierwszym rzucie, że nie może się doczekać 
szczepionki, usłyszeliśmy za to dużo wątpliwości na ten temat. 

Przy czym co ciekawe, nikt 
ze sceptyków nie deklarował, że 
identyfi kuje się z nurtem antysz-
czepionkowym.

Pierwszą osobą, którą za-
gadnęliśmy na ulicach Łowicza 
o szczepionkę był około 40-letni 
mężczyzna. Spytany o szczepie-
nia przyznał, że już przeszedł ko-
ronawirusa, jest ozdrowieńcem. 
Na nasze pytanie odpowiedział. 
– Tak, udało mi się, ale mojemu 
ojcu już nie. Zmarł, przepraszam, 
ale nie mogę dalej rozmawiać – 
powiedział i odszedł.

Nie był to jedyny ozdrowie-
niec z jakim rozmawialiśmy, pani 

Małgorzata Pikulska powiedzia-
ła nam, że przeszła zarażenie bez 
większych problemów, pozo-
stał jej jednak uporczywy kaszel, 
właśnie odebrała z  przychod-
ni skierowanie na prześwietlenie 
płuc. – Jestem w  wieku przed-
emerytalnym, odkąd zaczęła się 
pandemia, właściwie siedziałam 
w  domu, i  nagle dwa miesiące 
temu okazało się, ze mam koro-
nę. W jaki sposób się zraziłam? 
Nie wiem. Ale myślę, że gdybym 
nie zachorowała, to skorzystała-
bym ze szczepionki, choć zawsze 
są wątpliwości, czy nie będzie 
powikłań, ale z  drugiej strony 
trzeba się zastanowić czy przeży-
je się to zakażenie.

– Nie wiem co zrobię, moje 
obawy budzi krótki czas przy-
gotowania szczepionki, zasta-

nawiam się, czy będzie ona 
bezpieczna, czy została w  od-
powiedni sposób sprawdzona 
– mówił nam Jakub Staniszew-
ski – Mam poważne wątpliwości 
i zastanawiam się, czy nie spowo-
duje ona powikłań – powiedział. 
Obserwuje w  mediach informa-
cje o szczepionce i widać wyraź-
nie, że trwa wyścig koncernów 
i rządów – kto pierwszy ją zdo-
będzie. Gra idzie o ogromne pie-
niądze, szybkość wprowadzenia 
jej na rynek stoi – jego zdaniem 
– w kolizji z rzetelnością jej przy-
gotowania.

– Nie szczepiłam się nigdy na 
grypę, ale na koronawirusa za-
mierzam się zaszczepić, choć nie 
mam „ciśnienia” na to szczepie-
nie. Myślę jednak, że to ważne, 
aby zaszczepiło się jak najwię-

cej osób, aby podnieść w  kraju 
odporność i  skończyć w  końcu 
z tymi wszystkimi obostrzeniami 
i  uciążliwościami – powiedziała 
nam pani Agnieszka, pani Mar-
ta zaś mówi, że raczej zaszczepi 
siebie i dzieci. – Szczepionka bę-
dzie nieodpłatna, nie obowiązko-
wa, ale sądzę, że chętnie skorzy-
stam z przywilejów szczepienia, 
chcę zdjąć maseczkę i normalnie 
funkcjonować. 

Pani Ludwika ze Świeryża po-
wiedziała nam, że nie zaszcze-
pi się ani ona ani jej mąż. – Tak 
ustaliliśmy. Mamy wątpliwo-
ści co do tego, czy szczepion-
ka została dobrze przygotowana 
i sprawdzona w tak krótkim cza-
sie. Będziemy obserwować infor-
macje, czy osoby zaszczepione 
nie mają powikłań, od tego zale-
ży czy się zaszczepimy. 

W podobnym tonie wypowie-
działy się też dwie inne nasze 
rozmówczynie. – Byłam bardzo 
sceptycznie nastawiona do ko-
ronawirusa, do czasu aż dwie 
bliskie osoby zmarły w  wyni-
ku zakażenia – mówi pani Ula 
z  Łowicza. Nie jestem przeciw-
niczką szczepionek, ale poważ-
nie się obawiamy możliwych po-
wikłań. Natomiast pani Iwona 
z Bednar tak mówi– Nikt z krę-
gu moich znajomych i  rodziny, 
nawet 71-letnia mama, nie wyry-
wa się na te szczepienia. Wszy-
scy, ja też, jesteśmy sceptyczni 
i ostrożni, boimy się konsekwen-
cji. Niech rząd się pierwszy za-
szczepi, zobaczymy co z  tego 
wyniknie. �

Dąbkowice | Morsy w akcji 

Mikołajkowe morsowanie 
Z okazji Mikołajek 
grupa „Rampomorsy”, 
czyli uczestnicy zajęć 
w łowickim Studiu 
Rampa i jego przyjaciele, 
postanowiła wykąpać 
się w zbiorniku wodnym 
w Dąbkowicach. 
Morsowaniu towarzyszyły 
świąteczne akcenty, 
którymi były m.in. czapki 
Mikołaja. 

Jedną z osób biorących udział 
w  wydarzeniu był Andrzej Mu-
ras, dla którego przygoda z mor-
sowaniem trwa już ponad 10 
miesięcy. Rozpoczęła się ona 
w  styczniu 2020 roku, gdy po-
stanowił wziąć udział w morso-
waniu, które odbyło się w związ-
ku z  fi nałem Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy. Spodobało 

mu się to na tyle, że od tej pory 
morsuje regularnie z  dwiema 
grupami: wspomnianą już gru-
pą „Rampomorsów” oraz jeszcze 
jedną, która bierze mroźne kąpie-
le w Guźni.

Pan Andrzej relacjonuje, że 
w  niedzielę 6 grudnia tempera-
tura wody w  Dąbkowicach wy-
nosiła około 5 stopni Celsjusza. 
Zdarzało mu się już jednak mor-
sować w bardziej ekstremalnych 
warunkach, gdy na wodzie uno-
siła się kra. 

W rozmowie z  nami powie-
dział, że morsowanie poleciłby 
wszystkim, którym zdrowie na to 
pozwala. Mroźne kąpiele są bar-
dzo korzystne dla organizmu, po-
nieważ poprawiają zdrowie i od-
porność. Poza tym morsowanie 
zawsze odbywa się w grupie kil-
ku osób, a dobra zabawa i dawka 
endorfi n (hormony szczęścia) są 
gwarantowane. 
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Grupa „Rampomorsy” uczciła Mikołajki zimną kąpielą w zbiorniku wodnym w Dąbkowicach. 

TOMASZ
BARTOS

tomasz.bartos@lowiczanin.info

Moje obawy 
budzi krótki czas 
przygotowania 
szczepionki, 
zastanawiam się 
czy będzie ona 
bezpieczna, czy została 
w odpowiedni sposób 
sprawdzona, czy nie 
spowoduje powikłań.

Powiat łowicki 
Będzie 
rezonans 
w szpitalu
Starostwo Powiatowe 
w Łowiczu oraz gmina 
Zduny będą największymi 
na naszym terenie 
benefi cjantami II transzy 
Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych. 

Łowicki szpital wzbogaci się 
o  rezonans magnetyczny, powiat 
otrzyma też dotację na budowę 
mostu w Kompinie.

8 grudnia ogłoszona zosta-
ła lista samorządów, która otrzy-
ma wsparcie z  funduszu CO-
VID-19. Powiat łowicki otrzyma 
aż 7.960.270 zł na inwestycje dro-
gowe oraz w szpitalu. Gmina Zdu-
ny – 2.575.221 zł na drogi, kanali-
zację, boisko i termomodernizację 
szkół. Poza nimi z naszej okolicy 
jedynie gmina Łowicz otrzyma 
dotację – na termomodernizację 
budynku w Parmie. 

Powiat łowicki zakupi nowo-
czesny aparat USG dla szpita-
la – przyznana na ten cel dotacja 
wynosi 386.100 zł oraz rezonans 
magnetyczny – dotacja wyniesie 
4.185.000. 

3.389.270 zł to dotacja na re-
mont drogi powiatowej Ruszki 
– Kompina – Nieborów, w ciągu 
której zaplanowano budowę no-
wego mostu na Bzurze (którego 
koszt szacowany jest na około 10 
mln zł), a  także drogi Popów – 
Kompina.  str. 3
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Autostrada A1 | Tragiczny wypadek przypomina o niebezpieczeństwie

Niebezpieczne łosie
W wyniku zderzenia Skody Octavii z łosiem 28 listopada śmierć poniósł 
pasażer tego samochodu. Do tej tragedii doszło na autostradzie A1 w okolicy 
Kutna, ale do niebezpiecznych zdarzeń drogowych z udziałem zwierząt 
dochodzi też często w okolicach Łowicza, ze szczególnie niebezpieczną 
pod tym względem uchodzi DK 70 na odcinku Łowicz – Skierniewice.

– Ok. godz. 17.50 na 247. kilo-
metrze autostrady A1 pomiędzy 
węzłami Kutno Północ i  Kutno 
Wschód, samochód osobowy sko-
da octavia uderzył w przebiegają-
cego przez jezdnię łosia. W wy-
padku śmierć poniósł pasażer 
pojazdu – informował o  tamtym 
zdarzeniu nadkom. Adam Kolasa 
z KWP w Łodzi.

Do policji dotarły też wówczas 
informacje o  uszkodzeniu przez 
łosia innego samochodu osobo-
wego na tej trasie. 

Stwarzają zagrożenie 
na drogach krajowych
Również na naszym terenie co 

jakiś czas dochodzą do nas sygna-
ły, o niebezpiecznych zdarzeniach 
drogowych, w których rolę odgry-
wały łosie. W końcu to zwierzę-

ta, u których najbardziej dorodne 
samce mogą mierzyć nawet prze-
szło 2 metry wzrostu i ważyć bli-
sko 800 kg, a przy tym, z uwagi na 
brak naturalnego przeciwnika, nie 
są na ogół płochliwe.

Podajmy dwa przykłady tylko 
z  jesieni tego roku. 16 września 
do kolizji z udziałem łosia doszło 
na DK nr 14 w Wyskokach (pod 
Strykowem). 22 października ko-
lizja drogowa z łosiem miała miej-

sce na DK 70 na terenie gminy 
Nieborów. Biorąc pod uwagę, że 
nie wszystkie kolizje są zgłasza-
ne, mogło być ich więcej, nie mó-
wiąc już o sytuacjach, w których 
było blisko.

Niestety, w  niedalekiej prze-
szłości były też wypadki tragicz-
ne z udziałem łosia. Mamy jesz-
cze świeżo w  pamięci wypadek 
z lutego 2019 roku, kiedy na sku-
tek zderzenia samochodu ze zwie-
rzęciem zginął 32-letni mieszka-
niec powiatu łowickiego – miało 
to miejsce na DK 70, w pobliżu 
węzła autostrady.

Łosi jest coraz więcej
Był już czas, na przełomie wie-

ków, gdy populacja łosia w całej 
Polsce spadła do niebezpiecznej 
liczby zaledwie ok. 2000 osobni-
ków. W 2001 roku zostało wpro-
wadzone memorandum, zaka-
zujące polowań na łosie, które 
miało obowiązywać przez 10 lat, 
a w praktyce utrzymywane jest do 
teraz. Według danych PZŁ obec-
nie jest przeszło 20.000 łosi w Pol-

sce – i nadal można dyskutować 
nad tym, czy to dużo jak na cały 
kraj, ale fakt, że to przeszło 10 razy 
więcej niż 20 lat temu. 

Myśliwi podkreślają, że 
w przyrodzie praktycznie nie ma 
u  nas drapieżnika, który stano-
wiłby dla populacji łosia poważ-
ne zagrożenie. Nawet wilki, które 
spotyka się również na naszym te-
renie, ze względu na rozmiar łosia, 
szukają raczej mniejszych ofi ar, 
jak sarna czy nawet jeleń.

Bariery ochraniają, 
ale nie na 100%
Kiedy projektowane były au-

tostrady A1 i A2 populacja łosia 
była stosunkowo niewielka, stąd 
też mogło się wydawać, że ogro-
dzenie autostrady na przeszło 2 
metry to przesada. Ze względu 
na wypadki z udziałem zwierząt, 
w tym łosi, GDDKiA już kilka lat 
temu wymieniała ogrodzenia na 
wyższe. 

Na odcinku A1, na którym pod 
koniec listopada doszło do śmier-
telnego wypadku, wysokość ogro-
dzenia wynosi od 2,20 do 2,60 m. 
Łoś takiego ogrodzenia nie jest 
w stanie przeskoczyć, ale...

– Proszę jednak pamiętać, że 
bez względu na wysokość zasto-
sowanych ogrodzeń, nie da się 
w  100% „uszczelnić” autostrady 
– mówi Maciej Zalewski, głów-

ny specjalista ds. komunikacji 
społecznej GDDKiA w Łodzi. – 
Zwierzęta mogą się na nią dostać 
przez węzły, których nie da się 
całkowicie wygrodzić. 

Trudno więc ustalić w jaki spo-
sób, gdzie i kiedy zwierzę przedo-
stało się na teren autostrady. Ło-
sie mogą wędrować kilometrami. 
W  grudniu ubiegłego roku, łoś 
widziany przez kierowców przy 
jezdni autostrady A1w pobliżu 
węzła Brzeziny, był poszukiwany 
przez kilka dni.

Jest już lepiej
Świadomość tego, że praktycz-

nie na każdej drodze może nam 
wyskoczyć przed samochód łoś 
nie napawa optymizmem, są jed-
nak pozytywne informacje w po-
staci statystyk z lat 2017-2019, ja-
kimi dysponuje łódzka GDDKiA.

Na autostradach w  wojewódz-
twie łódzkim w 2017 roku odno-
towano 20.110 zdarzeń drogowych 
z udziałem dzikich zwierząt (nie 
tylko łosi), w 2018 roku było ich 
23.000, ale w 2019 już 8.220. Tak 
duży spadek (o ok. 2/3) w  roku 
2019 to efekt przede wszystkim 
ogrodzenia tzw. „starego odcinka” 
autostrady A1 (od węzła Tuszyn 
do Piotrkowa Trybunalskiego). 
Od tego czasu wszystkie odcinki 
autostrad w  naszym wojewódz-
twie są ogrodzone.  tm

Łowicz, Skierniewice | Sądowy fi nał kradzieży kosmetyków z sieci sklepów

Sieć chce od razu otrzymać zwrot pieniędzy
Wczoraj, 9 grudnia, przed Sądem Rejonowym 
w Łowiczu miało miejsce jawne posiedzenie, 
na którym sądzono sprawcę kradzieży w drogeriach, 
których wiosną tego roku dopuściła się E.S., była 
dyrektor jednej z placówek kulturalnych na naszym 
terenie i instruktorka śpiewu w zespole pieśni i tańca. 

Nie stawili się na nim przed-
stawiciele stron postępowania. 
Sędzia Magdalena Piwowarczyk 
poinformowała, że prokuratura 
postawiła E.S. cztery zarzuty. 

My pisaliśmy już wcześniej, 
że jest ona oskarżona o popełnie-
nie czterech czynów: 14 kwietnia, 
9, 11 i 13 maja. Za każdym razem 
działała tam samo. W  sieciowej 
drogerii na terenie galerii handlo-
wej Stop Shop w Łowiczu wkła-
dała do koszyka drogie kosmety-
ki, głównie perfumy, a  następnie 
przekładała je do swojej torebki. 
Ze sklepu wychodziła z pominię-

ciem kas. W sumie udowodniono 
jej „zakupy” za 7.921,64 zł. Zgło-
szenia na policję dokonał przed-
stawiciel sieci drogerii. Personalia 
kobiety ustalono na podstawie na-
grań z monitoringu. 

Oskarżona przyznała się do 
winy i  chce dobrowolnie pod-
dać się karze, przy uznaniu czte-
rech zarzutów za jeden ciąg 
przestępstw. Proponowany wy-
miar kary to grzywna w  wyso-
kości 4000 zł, zwrot na rzecz po-
krzywdzonego (spółka Jeronimo 
Martins posiadająca drogerię) 
kwoty odpowiadającej wartości 

skradzionych produktów – łącznie 
7.921,64 zł, a także pokrycie kosz-
tów sądowych.

Na posiedzeniu wyrok nie za-
padł, ponieważ oskarżyciel posił-
kowy zgłosił wcześniej (w listo-
padzie) warunek – zgodzi się na 
proponowany wymiar kary, jeżeli 
7.921,64 zostanie zwrócone dro-
gerii przed zapadnięciem wyroku. 
Jeśli sieć nie otrzyma tych pienię-
dzy, sprawa będzie rozpatrywana 
przez sąd w trybie procesowym. 

Sąd musi teraz powiadomić 
o tym warunku oskarżoną.

Kradzież także 
w Skierniewicach 
E.S. ma już za sobą jedno ska-

zanie. 17 listopada br. Sąd Rejono-
wy w Skierniewicach skazał ją na 
karę grzywny w  wysokości 120 
stawek dziennych po 20 zł, oprócz 
tego 2.469,99 zł na rzecz Skarbu 
Państwa tytułem zwrotu kosztów 

postępowania oraz 240 zł opłaty 
sądowej. Powodem była kradzież 
drogich perfum z drogerii Hebe. 

W Skierniewicach E.S. wybra-
ła się do Hebe przy ul. Wyszyń-
skiego (centrum handlowe na os. 
Widok) dokładnie tego samego 
dnia, co ostatni raz w Łowiczu – 

13 maja. Tym razem do koszyka 
zabrała towary o wartości 3.319,89 
zł, po czym przełożyła je do torby 
i próbowała wyjść. Personel skle-
pu był jednak czujny, pracownik 
ochrony zatrzymał ją tuż za linią 
kas i wezwał policję. Zarządzają-
cy sklepem – a trzeba podkreślić, 
że jest to sama osoba, która zarzą-
dza sklepem w Łowiczu – od razu 
zauważył kradzież w  kamerze 
monitoringu. Jak zeznał na policji, 
był „na milion procent przekona-

ny, że jest to sama kobieta, która 
dokonała kradzieży w Łowiczu”. 
Wtedy kojarzył dwa czyny z 9 i 11 
maja. Zeznał też, że w  Łowiczu 
i  Skierniewicach miała nawet tę 
samą torebkę, zmieniła tylko fry-
zurę. Od razu powiedział policji, 
że tamta sprawa zgłoszona zosta-
ła na policję. 

E.S. przyznała się do zarzuca-
nego jej czynu, próbując uspra-
wiedliwiać się tym, że chciała te 
kosmetyki oddać innym ludziom 
w formie prezentu. Nie ukrywała 
nawet, że robiła to już wcześniej 
w Łowiczu, nie tylko w Hebe, ale 
również 9 maja br. w drogerii Ros-
smann. I nikt jej nigdy nie zatrzy-
mał. 

Policja działała szybko. Prze-
szukała mieszkanie kobiety, gdzie 
ujawniono kilkanaście rodza-
jów różnych nie otwartych ko-
smetyków. Wtedy z kolei mówiła 
funkcjonariuszom, że kupowała 
je w internecie jako prezenty dla 
znajomych mieszkających za gra-
nicą. Zabezpieczono kosmety-
ki oraz kwotę 3.000 zł na poczet 
przeszłej kary.  mwk, tm

CO TO JEST WYROK NAKAZOWY 
Wyrok nakazowy zawsze jest 
skazujący. Sąd go wydaje na 
jednoosobowym posiedzeniu 
niejawnym. Wyrok taki jest 
traktowany jako propozycja 
kary, jaką składa oskarżonemu 
sąd. Po wydaniu jest on 
dostarczany oskarżonemu, 
a ten może go przyjąć lub 
odrzucić przez złożenie 
sprzeciwu – obowiązują tu 
ustawowe terminy.
Aby taki wyrok mógł zapaść, 

muszę być spełnione 
następujące przesłanki: 
sąd musi uznać, że 
wina oskarżonego jest 
ewidentna i nie ma potrzeby 
przeprowadzenia rozprawy, 
że oskarżonemu grozi kara 
ograniczenia wolności lub 
grzywna, ale nie pozbawienie 
wolności oraz że dochodzenie 
prowadzone było w tzw. trybie 
uproszczonym, czyli nie było to 
śledztwo. opr. mwk

Zdarzenie łosia z samochodem na autostradzie A1 skończyło się 
tragicznie. Zginął pasażer.
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Kompina | Wypadek na DK 92 

Wymusiła pierwszeństwo na skrzyżowaniu 
Do wypadku z udziałem dwóch 

samochodów osobowych doszło 
w środę, 9 grudnia tuż przed go-
dziną 14.00, na skrzyżowaniu dro-
gi krajowej nr 92 z drogą Ruszki-
-Kompina.

W wypadku uczestniczył sa-
mochód marki Toyota, którym 
kierował 62-letni mieszkaniec Ło-
wicza oraz Ford, którym kierowa-
ła 36-latka z powiatu łowickiego. 
Wraz z  nią podróżowała jeszcze 
jedna kobieta oraz dwójka małych 
dzieci. 

Wstępne ustalenia policjantów 
wskazują na to, że jadąca drogą 
podporządkowaną od strony Ryb-
na kobieta nie ustąpiła pierwszeń-
stwa przejazdu jadącemu w  kie-
runku Sochaczewa pojazdowi 
marki Toyota. 

Mimo, że zdarzenie wygląda-
ło dosyć groźnie, to po zbadaniu 
okazało się, że nikt nie wymaga 
hospitalizacji. 

Na miejscu pracowały dwa Ze-
społy Ratownictwa Medycznego, 
kilka zastępów straży i policja.  aa

Bolimów | Znakomita oferta 

Album do odebrania
Od 7 grudnia mieszkańcy 

gminy Bolimów mogą odbierać 
z  Gminnego Ośrodka Kultury 
bezpłatne egzemplarze najnow-
szego wydawnictwa o  Bolimo-
wie „Bolimów na starej fotogra-
fi i”. 

Aby dostać jeden z tysiąca albu-
mów należy zgłosić się do GOK 
osobiście lub telefonicznie w celu 
rezerwacji, bowiem jak mówi dy-
rektor ośrodka Karolina Przyżyc-
ka, zainteresowanie nim stale ro-
śnie i można  śmiało powiedzieć, 

że album rozchodzi się jak „świe-
że bułeczki”.

Przypomnijmy, że oprócz tek-
stu, zamieszczono w  nim dzie-
siątki fotografi i, pozyskanych od 
mieszkańców gminy i osób zwią-
zanych z miejscowością. Śledząc 
kolejne strony można obserwować 
jak Bolimów zmieniał się na prze-
strzeni ostatnich 100 lat, nie zabra-
ło zdjęć z wydarzeń jak i z życia 
rodzinnego mieszkańców. Więcej 
o  albumie napiszemy w  jednym 
z najbliższych numerów NŁ.  tb

W wyniku zdarzenia uszkodzony został m.in. widoczny na zdjęciu 
samochód marki Toyota. 
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Powiat łowicki | Jakie inwestycje będą realizowane

Będzie rezonans w szpitalu
dokończenie ze str. 1

Wicestarosta Piotr Malczyk 
powiedział nam, że jest bardzo 
zadowolony z  perspektywy in-
westycyjnej, zwłaszcza w  szpita-
lu. Nowoczesne USG i  rezonans 
magnetyczny do duży krok na-
przód w  możliwościach diagno-
stycznych placówki. Będzie to 
duże ułatwienie dla lekarzy i dla 
pacjentów – którzy na takie ba-
danie nie będą musieli już jechać 
do Skierniewic czy Łodzi. Dla po-
trzeb rezonansu zostanie prawdo-
podobnie przebudowana obecna 
szatnia, która jest dwukondygna-
cyjna, co będzie wymagało m.in. 
wymiany windy na taką, do któ-
rej zmieści się szpitalne łóżko, aby 
można było dowieźć pacjentów 
szpitala na badanie. 

Jeśli chodzi o inwestycję drogo-
wą, w ramach której pobudowany 
ma zostać również most, to Piotr 

Malczyk dodaje, że powiat liczy 
jeszcze na dotację z  Funduszu 
Dróg Samorządowych i  ma na-
dzieję, że ona będzie wyższa niż 
z Funduszu Inwestycji Lokalnych. 
Połączenie dwóch dotacji i udział 
własny powiatu pozwoliłyby na 
realizację tak dużego zadania. 

Gmina Łowicz otrzyma 
805.430,19 zł na termomoderniza-
cję budynku w Parmie, w którym 
od lat działają Warsztaty Terapii 
Zajęciowej. Wykonana zostanie 
m.in. przebudowa systemu grzew-
czego i systemu wentylacji, mon-
taż instalacji OZE oraz docieple-
nie ścian i stropów.

Gmina Zduny, dzięki rządowej 
dotacji planuje wykonanie: 

– remontu dróg w Rząśnie i Bą-
kowie Górnym – przyznana dota-
cja wynosi 480.000 zł; 

– budowy boiska przy Szko-
le Podstawowej w Bąkowie Gór-
nym – dotacja 495.221,44 zł zo-

stanie wykorzystana na budowę 
boiska wielofunkcyjnego do gry 
w  koszykówkę, siatkówkę i  teni-
sa ziemnego, skoczni do skoku 
w dal, boiska do siatkówki plażo-
wej oraz ścianki wspinaczkowej 
(na ten cel gmina pozyskała rów-
nież 310.900 tys. zł z Ministerstwa 
Sportu); 

– dalszej rozbudowy sieci ka-
nalizacji sanitarnej w miejscowo-
ściach Nowe Zduny i Maurzyce, 
a także budowy sieci wodociągo-
wej w Nowych Zdunach i rozbu-
dowę Stacji Uzdatniania Wody 
w Retkach – dotacja 600.000 zł; 

– termomodernizacji Szko-
ły Podstawowej w Nowych Zdu-
nach i  Szkoły Podstawowej 
w Bąkowie Górnym – 1.000.000 
zł przeznaczony zostanie m. in. 
na wymianę kotłów grzewczych 
węglowych na nowoczesne ko-
tły gazowe oraz docieplenie sali 
gimnastycznej. 

Ten nabór wniosków nie był na-
tomiast szczęśliwy dla miasta Ło-
wicza. Przypomnijmy, że ratusz 
wnioskował o 9 mln zł na trzy za-
dania: remont mostu w ciągu ul. 
Mostowej, budowę ronda w rejo-
nie mostu, który skomunikowałby 
w bezpieczny sposób ruch z ulic 
Mostowej, Starorzecze i Tkaczew 
oraz budowę ścieżki rowerowej 
z ul. Mostowej, poprzez Nadbzu-
rzańską, do Warszawskiej. 

Burmistrz Krzysztof Kaliński 
powiedział nam wczoraj, że wciąż 
ma nadzieję na przyznanie dota-
cji, że będą jeszcze kolejne transze 
i  przyznane dotacje – i  to praw-
da, ponieważ w obecnym konkur-
sie rozdysponowano 4,45 mld zł 
z planowanych 6 mld zł. Inwesty-
cja uwzględniona we wniosku jest 
dla miasta bardzo ważna.

Jednocześnie burmistrz pod-
kreśla, że bardzo cieszy go, iż po-
wiat pozyskał tak dużą dotację na 
inwestycje w  szpitalu, ponieważ 
jest on bardzo ważny dla miesz-
kańców miasta i powiatu, a kolej-
ne inwestycje są w nim potrzebne. 
 ks, mwk

Łowicz | „Eko-choinka”

700 choinek za makulaturę 
Władze powiatu 
łowickiego  
już po raz drugi 
zapraszają do udziału 
w bożonarodzeniowej 
akcji ekologicznej, 
w której można otrzymać 
żywą choinkę  
za makulaturę. 

W tym roku odbędzie się ona 
pod nazwą „Eko-choinka”. Na-
zwa akcji związana jest z celem, 
jakim jest zbiórka makulatury 
oraz zmniejszenie zainteresowania 
choinkami z tworzyw sztucznych.

W ubiegłym roku podobna ak-
cja została zorganizowana po raz 

pierwszy i spotkała się z ogrom-
nym zainteresowaniem miesz-
kańców. Przygotowano wówczas 
222 srebrne świerki w donicach, 
jednak chętnych na drzewka było 
więcej, więc aby nie zawieść 
oczekujących, dokupiono jeszcze  
60 choinek ciętych. 

W tym roku drzewek będzie aż 
700 i będą to cięte świerki srebr-
ne, ale zasady ich rozdawania mu-
szą być dostosowane do obostrzeń 
epidemicznych. Drzewka będą 
rozdawane przez trzy dni: od 19 
do 21 grudnia w godz. 8-18 na par-
kingu przy starostwie przy ul. Sta-
nisławskiego 30. 

Aby dostać drzewko trzeba 
przygotować 5 kg makulatury, 
zważyć ją i  spakować. Następnie 
trzeba zgłosić chęć udziału w ak-

cji przez wrzucenie do urny kar-
ki z  imieniem, nazwiskiem oraz 
numerem telefonu. Urna przezna-
czona do tego celu wystawiona 
zostanie przed wejściem do głów-
nego budynku starostwa w dniach 
11-13 grudnia w  godzinach 6-18 
oraz 14 grudnia w godzinach 6-12. 
Na jedno zgłoszenie można otrzy-
mać jedno drzewko.

15 i  16 grudnia w  godzinach 
6-18 pracownik Wydziału Ochro-
ny Środowiska, Rolnictwa i  Le-
śnictwa skontaktuje się z  osoba-
mi, które się zgłosiły. Wtedy poda 
datę i  przedział czasowy zdania 
makulatury i  odbioru drzewka. 
Planowane jest rozdawanie około 
15 sztuk w ciągu pół godziny, dla-
tego warto będzie być na czas, aby 
akcja przebiegała sprawnie. 

W sytuacji, gdy ilość zgłoszeń 
będzie większa niż liczba drze-
wek, starostwo zapowiada loso-
wanie choinek.  mwk

Warszawa, Łowicz | Muzeum Guzików złożyło wnioski

Odznaka „Zasłużony dla kultury polskiej”  
dla dwóch znanych regionalistów

Wicepremier i minister kultury,  
dziedzictwa narodowego i  sportu 
prof. Piotr Gliński odznaczył An-
drzeja Chmielewskiego i Zdzisła-
wa Kryściaka honorową odznaką 
„Zasłużony dla Kultury Polskiej”. 
Wnioskodawcą było Muzeum 
Guzików w Łowiczu, które od lat 
współpracuje z tymi osobami, któ-
re są pasjonatami historii Łowicza. 

Nazwiska odznaczonych są 
w  Łowiczu dobrze znane. An-
drzej Chmielewski jest bowiem od 
1992 roku związany jest zawodo-
wo z Muzeum w Łowiczu, nato-
miast prywatnie jest filokartystą 
i prawdziwym autorytetem w  tej 
dziedzinie. Jego unikalne zbiory 
były prezentowane na wielu wy-
stawach oraz wykorzystywane 
w publikacjach dotyczących dzie-
jów Łowicza. 

Zdzisław Kryściak, do nie-
dawna pracownik Zakładu Kar-

nego w Łowiczu, jest z wykształ-
cenia i zamiłowania historykiem, 
ponadto nauczycielem, heraldy-
kiem i przewodnikiem turystycz-
nym PTTK, autorem licznych 
publikacji i  popularnych „space-
rów z  przewodnikiem”. Jest lau-

reatem tytułu Łowiczanin Roku 
2016, przyznawanego przez naszą 
redakcję.

Warte podkreślania jest rów-
nież to, że odznaka okazała się być 
dla obu panów miłą niespodzian-
ką i wyrazem docenienia ich dzia-

łalności. Zdzisław Kryściak po-
wiedział nam, że odbiera ją jako 
ukoronowanie szerokiej działalno-
ści na niwie historycznej. To dla 
niego duży plus, że jest to doce-
nione w  lokalnym środowisku. 
Z  Muzeum Guzików współpra-
cuje od lat, np. opracował infor-
macje na temat guzików Zamoj-
skich czy Radziwiłłów, jakie są 
w  jego zasobach, a także  część 
opisową kalendarza z  guzikami 
Honorowych Obywateli Łowicza. 

W swoich przewodnikach szla-
kiem literackim i  filmowym po 
Łowiczu, wydanych w 2019 roku, 
uwzględnił wizytę w  Muzeum 
Guzików, które ma swoją stałą sie-
dzibę w Galerii Łowickiej przy ul. 
Stanisławskiego. 

Andrzej Chmielewski przy-
znał, że odznaką został mile za-
skoczony, bo choć jest czło-
wiekiem skromnym to uważa,  
że każdy z nas potrzebuje być do-
cenionym. On sam bardzo ceni 
twórcę Muzeum Guzików Jacka 
Rutkowskiego i miał przyjemność 
realizować z nim wiele wspólnych 
pomysłów.  mwk

Zielkowice | Zmiana nazwy ulicy

Nie „Za Koleją”, lecz „Spokojna”
Rada Gminy Łowicz przyję-

ła petycję mieszkańców odnośnie 
nazwy jednej z ulic w Zielkowi-
cach. Dwa miesiące wcześniej 
radni przyjęli uchwałę nadającą 
nazwy wszystkim ulicom w  tej 
miejscowości.

Tamta uchwała była poprze-
dzona konsultacjami społecz-
nymi, prowadzonymi jeszcze 
w 2019 roku. Okazało się jednak, 
że mimo to mieszkańcy jednej 
z ulic nie byli zadowoleni z przy-
jętej nazwy. Wprawdzie petycję 
w tej sprawie złożyli już po przy-
jęciu nadania ulic (dokładnie ty-
dzień później), ale jeszcze na tyle 

wcześnie, by dało się przeprowa-
dzić zmianę bez ponoszenia do-
datkowych kosztów. Wystarczyła 
zgoda radnych, którzy na sesji 18 
listopada przychylili się do zdania 
autorów petycji.

Ulica, która we wrześniowej 
uchwale została nazwana „Za Ko-
leją”, będzie nosiła nazwę „Spo-
kojnej”. Wprawdzie poprzednia 
wersja była zgodna z  używaną 
potocznie już od lat, mieszkań-
cy uznali jednak, że „Spokojna” 
brzmi lepiej pod względem es-
tetycznym. Petycję podpisało 17 
mieszkańców tej ulicy, na której 
znajduje się 27 posesji.  tm 

Domaniewice | GOK rozdał 60 paczek 

Mikołajki bez imprezy,  
ale z prezentami 

– Mimo nietypowych Mikoła-
jek w tym roku, bo w czasie ogra-
niczeń związanych z  epidemią, 
frekwencja dopisała. Nie mogli-
śmy zaprosić dzieci na imprezę 
mikołajkową i osobiste spotkanie 
ze świętym Mikołajem, ale upo-
minki zostały przekazane w bez-
piecznej dla uczestników formu-
le – relacjonuje szefowa GOK 
w Domaniewicach Edyta Baleja.

Mikołajkową akcję prezento-
wą ośrodek ogłosił 7 grudnia na 

swojej stronie internetowej oraz 
w  serwisie społecznościowym. 
Prezenty można było odbierać 
tego dnia do godz. 16.00. – Zrobi-
liśmy to spontanicznie i mam na-
dzieję, że w tym dziwnym czasie 
sprawiliśmy chociaż trochę rado-
ści. Rozdaliśmy ponad 60 paczek 
– dowiedzieliśmy się ośrodku. 
W mikołajkowym paczkach była 
m.in. popularna gra logiczna Yen-
ga, kilka drobiazgów typu notat-
nik oraz słodkości.  mak

Imprezy nie było, ale paczki też ucieszyły dzieci. 
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Prof. Piotr Gliński odznaczył Andrzeja Chmielskiego i Zdzisława 
Kryściaka honorową odznaką „Zasłużony dla Kultury Polskiej”. 
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Łowicz | Co dalej z ulicą Czajki?

Niekończąca się opowieść
Na sesji Rady Miejskiej w Łowiczu 27 listopada 
radni klubu „Łowickie.pl” po raz kolejny 
upominali się o ulicę Czajki. Budowa kanalizacji 
tej ulicy przedłuża się już tak, że radny Robert 
Wójcik nazywa ją „Niekończącą się opowieścią”. 

Przypomnijmy, że 21 paź-
dziernika budowę kanalizacji wi-
zytowała komisja gospodarcza 
i  rozwoju miasta RM. Jej prze-
wodniczący Michał Terenowicz 
złożył wniosek o  zmianę wyko-
nawcy (jest nim Zakład Usług Ko-
munalnych) i przyśpieszenie prac 
tak, aby możliwe było ich ukoń-
czenie do końca przyszłego roku, 
a  także o  wykonanie nowej na-
kładki wraz z chodnikiem po jed-
nej stronie ulicy.

Burmistrz Krzysztof Jan Ka-
liński poinformował, że przekazał 
wniosek wykonawcy, zaznaczył 

jednak, że jego zmiana nie wcho-
dzi w grę – ze względu na objęcie 
prac gwarancją przez ZUK. We-
dług jego informacji, pozostały do 
wykonania odcinek będzie prze-
biegał znacznie płycej niż wyko-
nywany dotychczas, dlatego prace 
będą już łatwiejsze i powinny na-
brać przyśpieszenia. – Będziemy 
mobilizować ZUK aby przyśpie-
szał prace – obiecuje burmistrz.

W kwestii drogi, burmistrz po-
wiedział, że zawsze wykonawca 
kanalizacji ma obowiązek odtwo-
rzenia nawierzchni po zakończe-
niu budowy, w  tym przypadku 

w  kosztorysie umowy także zo-
stało uwzględnione odtworzenie 
jezdni asfaltowej wraz z krawęż-
nikami. Radny Terenowicz zgo-
dził się z  tym, żeby kanalizację 
dokończył ZUK, ale chciałby też, 
żeby miasto wykonało nową dro-
gę z chodnikiem, jako osobną in-
westycję. – Niech miasto bierze 
się ostro za wykup gruntów, żeby 
nie było tak jak na Chabrowej 
– mówił radny Terenowicz. – Tu 
nie wystarczy odtworzyć drogę, 
trzeba ją poszerzyć i zrobić chod-
nik. Odtwarzanie nie ma tu sen-
su, trzeba to zrobić dużo lepiej niż 
było.

Przewodniczący komisji zapytał 
też o to, czy po jej wizytacji dro-
ga została wyrównana. Burmistrz 
odpowiedział, że jest wyrównywa-
na co dwa tygodnie (jeśli pozwa-
la pogoda), niezależnie od wizyty 
komisji. Powiedział też, że jeże-

li pogoda pozwoli, to w tym roku 
zostaną wykonane przyłącza do 
posesji na zrobionym już odcinku.

Głos w sprawie zabrał też rad-
ny z  osiedla Przedmieście Ro-
bert Wójcik. Przyznał, że ze zdu-
mieniem przyjmuje deklarację, 
że droga zostanie odtworzona. 
– Przecież wiemy w  jakim ona 
była stanie przed inwestycją, jej 
już praktycznie nie było! – mówił 
radny. – Ja taką odpowiedź odczy-
tuję jako zakamufl owany sygnał, 
że mieszkańcy jeszcze przez co 
najmniej dobre kilka lat nie będą 
mieli drogi z  prawdziwego zda-
rzenia, z chodnikiem. 

– Czy to jest pana zdaniem nor-
malne, że zrobienie odcinka ka-
nalizacji jednej ulicy zajmuje tyle 
lat? – zwracał się bezpośrednio do 
burmistrza radny Wójcik. – Proszę 
zobaczyć ile w tym czasie kanali-
zacji zrobiła gmina Łowicz...  tm

Łowicz | Przedsiębiorca ostatecznie porozumiał się z ratuszem

Jest chodnik, parking też został
Dwa tygodnie temu opisywaliśmy sytuację lokalnego przedsiębiorcy 
Zygmunta Zajdlewicza, który miał żal do ratusza, że nie konsultował prac 
zaplanowanych przed jego posesją przy ul. Kaliskiej. Zajdlewicz prowadzi 
tam kilka działalności gospodarczych, a dotychczasowy parking, który sam 
utwardził tłuczniem, miał być ograniczony chodnikiem.

Przedsiębiorca był zły, że ra-
tusz nie skonsultował z nim prac, 
o  ich przeprowadzeniu dowie-
dział się, gdy przed jego pose-
sją stanęły koparki. Zablokował 
więc prace, ustawiając na par-
kingu samochody i zapowiedział, 
że nie zabierze ich, bowiem utra-
ta miejsc parkingowych ozna-
cza dla niego ograniczenie moż-
liwości prowadzenia biznesu. 
– Od wynajmu lokali i prowadzo-
nej tu działalności płacę podatki, 
na których powinno miastu zale-
żeć i widziałbym tu raczej działa-
nia mające na celu wsparcie tego 
co robię – żalił się w rozmowie 
z NŁ.

Przez kilka dni dyskutował 
z naczelnikiem wydziału inwesty-
cji w  ratuszu Grzegorzem Pełką, 
jak i burmistrzem miasta Krzysz-
tofem Kalińskim. Ostatecznie do-
szło do porozumienia. Przedsię-
biorca przestał blokować prace 
i  skorzystał z  oferty ratusza wy-
konania utwardzenia pod parking 
w  miejscu tłucznia, który wcze-
śniej na niego nawiózł, w zamian 
za pokrycie części kosztów. Wy-
konawca inwestycji fi rma Wig-
-Kost już zrealizowała te roboty.

Wspomniany chodnik był wy-
konywany w ramach większej in-
westycji, której główna część do-
tyczyła budowy nawierzchni na 
ul. Dziewiarskiej. Jak poinformo-
wał nas naczelnik Pełka, prace na 
niej praktycznie już się zakończy-
ły. Pracownicy fi rmy Wig-Kost 
dokonują obecnie uzupełnień 
kostki w miejscach, gdzie sytuacja 
wymaga jej docięcia i porządkują 
teren, trwa także instalacja aktyw-
nego przejścia dla pieszych przez 
ul. Kaliską w  sąsiedztwie skrzy-
żowania z ul. Dziewiarską. Prace 
kosztować będą 416 tys. zł.  tb

Łowicz | Z myślą o stowarzyszeniach

Większy parking 
przy byłym gimnazjum
Pracownicy Zakładu Utrzymania Miasta zakończyli 
w ubiegłym tygodniu prace przy budowie drogi 
dojazdowej od bramy znajdującej się w sąsiedztwie 
bloku przy ul. Ciemnej do utwardzonego terenu na 
dziedzińcu dawnego Gimnazjum nr 1, pomiędzy 
dawnym szkolnym boiskiem a budynkiem 
dydaktycznym. Zostanie on udostępniony jako parking.

Przypomnijmy, że obecnie 
część tego budynku zajmuje Bi-
blioteka Miejska, przeniesiona 
z osiedla Bratkowice, a pozosta-
łe pomieszczenia zajęły już ło-
wickie stowarzyszenia społeczne 
oraz np. Dziecięco-Młodzieżowy 
Zespół Koderki. Wkrótce działal-
ność rozpocznie tam Samorządo-
wa Szkoła Muzyczna I stopnia. 
Oprócz tego część pomieszczeń, 
wynajmowanych jest innym pod-
miotom, w  sumie obecnie jest 
ich ponad 20. W obecnej chwi-
li, z powodu pandemii i wprowa-
dzonych obostrzeń, korzystają-
cych jest mniej, ale to się zmieni. 

– Mieliśmy już przypadki, 
że rodzice dowożący dzieci na 
zajęcia np. Koderek, zatrzymu-
jąc się przed szkołą w  Alejach 
Sienkiewicza dostawali od policji 
mandaty – mówi nam admini-
strator budynku Krystian Ci-
piński, naczelnik ratuszowego 

Wydziału Współpracy z Organi-
zacjami Pozarządowymi, Aktyw-
ności Obywatelskiej i  Przedsię-
biorczości. 

W okolicy dawnego gim-
nazjum jest obecnie zbyt mało 
miejsc postojowych, aby zapew-
nić zaparkowanie samochodu. 
Na terenie, który zajmuje sam 
budynek, jest ich zaledwie kil-
ka. Otworzenie możliwości par-
kowania na dziedzińcu rozwiąże 
ten problem. – Sądzę, że możemy 
mówić o  zagospodarowaniu po-
nad 30 miejsc postojowych – za-
znacza Cipiński. Będą one udo-
stępniane tylko gdy w  budynku 
będą odbywały się spotkania.

Pracownicy ZUM w  ramach 
zlecenia o wartości około 8 tys. zł 
zdemontowali starą i  zapadniętą 
nawierzchnię z  betonowych płyt 
i trylinki, zastępując ją nową, z be-
tonowych bloczków, ułożonych 
na nowej podbudowie.  tb

Wjazd na teren dziedzińca budynku stowarzyszeniowego 
(dawne gimnazjum nr 1) umożliwi pozostawienie na nim samochodu.
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Prywatny przedsiębiorca porozumiał się z ratuszem w sprawie 
parkingu przed posesją gdzie prowadzi działalność, zgodnie z którym 
cały teren został utwardzony.
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RZUT OKIEM 

Janusz Chomontek, były 
piłkarz Gwardii Koszalin, 
a także wielokrotny rekordzista 
w podbijaniu różnych 
rodzajów piłek, wpisany 
do Księgi rekordów Guinnessa, 
chciałby pobić kolejny rekord, 
a mianowicie na ilość podbić 
piłki koszykowej w kwadracie 
5x5. Pozyskane od darczyńców 
pieniądze (kontakt z nim), 
pan Janusz chce przekazać 
łowickiemu szpitalowi na walkę 
z Covid-19. Wydarzenie, którego 
Chomontek jest inicjatorem 
i głównym organizatorem, 
zaplanowane zostało na sobotę 
19 grudnia. Odbędzie się 
w hali OSiR nr 1 lub OSiR nr 2 
w Łowiczu o godz. 12.00. ksl

REKLAMA

Z kraju | W innych miastach o oczyszczalniach Veolii

Nie mamy się czego bać?
Przedstawiciele fi rmy Veolia Water Technologies, która miałaby – jeśli 
będzie na to zgoda właściwych organów – budować dla ZPOW Agros Nova 
przyzakładową oczyszczalnię ścieków, przekonują, iż byłby to obiekt nie 
uciążliwy dla otoczenia. Powołują się na przykłady innych, projektowanych 
w tej technologii oczyszczalni przemysłowych.

Postanowiliśmy zasięgnąć opi-
nii na temat innych takich oczysz-
czalni Veolii, ale tym razem nie 
u przedstawicieli fi rmy, a u samo-
rządowców i dziennikarzy z miast, 
w  których takie oczyszczalnie 
działają od lat: Olsztynka, Wło-
cławka, Tychów i Szczecina. 

– Nie macie się czego bać 
– powiedział nam wiceprzewod-

niczący Rady Miejskiej w Olsz-
tynku Andrzej Salwin. – Sam 
mieszkam jakieś 150-200 me-
trów od zakładu Tymbarku, od 
samej oczyszczalni może dalej, 
ale gdyby były problemy z  fe-
torem czy zanieczyszczeniami, 
to jako samorządowiec bym 
o  nich słyszał. Na co dzień 
oczyszczalnia nie przeszkadza, 
nie przypominam sobie też żad-
nej jej awarii.

Z pytaniem o  ewentual-
ne uciążliwości z  działaniem 
oczyszczalni przy Anwilu Wło-
cławek pytaliśmy kolegów po fa-

chu z tamtejszych redakcji „Me-
dialne Centrum Kujaw” i  „Puls 
Regionu” – mówili, że po mo-
dernizacji oczyszczalni raczej 
nie było na nią żadnych skarg ani 
protestów. Problem miał miejsce 
z inną oczyszczalnią, ale jeszcze 
w  latach 90. – Widzieliśmy od 
wewnątrz oczyszczalnię Anwi-
lu, jest bardzo nowoczesna i nie 
widać niczego niepokojącego 
– usłyszeliśmy w redakcji MCK.

Z kolei w Tychach Veolia pro-
jektowała dwie oczyszczalnie 
– Tyskich Browarów Książęcych 
oraz Ekolandu.

Przewodnicząca tamtejszej 
Rady Miasta Barbara Konieczna 
mówiła nam, że nie spotkała się 
z żadnymi skargami na działanie 
tych dwóch oczyszczalni. – Jeśli 
chodzi o browary, to kilka osób, 
nie w  formie pisma, a  podczas 
zwykłych rozmów ze mną skar-
żyło się na zapachy, ale z  pro-
dukcji (na przykład unoszący się 
czasami zapach chmielu), nigdy 
zaś z samej oczyszczalni – mówi 
przewodnicząca. – Z Ekolandem 
nie ma żadnych problemów. Pro-
blem rzeczywiście mamy, ale 
z  zupełnie inną, starszego typu 
oczyszczalnią w  dzielnicy Czu-
łów, tam faktycznie zdarza się 
fetor, na który skarżą się miesz-
kańcy. 

– Głosy niezadowolenia z  po-
wodu oczyszczalni Browaru 
Książęcego były, ale przed jej 

powstaniem – mówi nam wice-
przewodniczący Rady Miasta 
Tychy Dariusz Wencepel w  Ty-
chach. – Nie kojarzę, by ktoś 
się skarżył po jej uruchomieniu. 
W  bezpośrednim sąsiedztwie 
czuć czasem zapachy z produkcji 
browaru, ale raczej nie wydoby-
wają się one z samej oczyszczal-
ni. Ja mieszkam kilometr dalej, 
u mnie nic nie czuć.

Radny nie przypomina też so-
bie jakichkolwiek narzekań na 
uciążliwości z  powodu działania 
oczyszczalni przy Ekolandzie.

W Szczecinie w  ścisłym cen-
trum miasta działa podobna 
oczyszczalnia Browaru Bosman. 
Skarg na jakiekolwiek związa-
ne z nią niedogodności nie przy-
pomina sobie Ynona Husaim-
-Sobecka, zastępczyni redaktora 

Gmina Łowicz | Stypendia przyznane

Studentki chlubą gminy
Studenci uczelni wyższych, którzy mieszkają 
na terenie gminy Łowicz, podobnie jak 
w poprzednich latach mogli ubiegać się 
o przyznawane przez gminę stypendium naukowe.

W tym roku do Urzędu Gmi-
ny Łowicz wpłynęło 26 wnio-
sków (23 spełniające wymogi for-
malne) o przyznanie stypendium. 
Mogły je składać wyłącznie osoby 
zamieszkałe na terenie gminy, ze 
średnią ocen w roku akademickim 
2019/20 wynoszącą 4 lub więcej.

Gmina przyznała stypendium 
7 studentkom (bo w tym roku są 
to wyłącznie panie) o najlepszych 
wynikach.

Otrzymały je: Agnieszka Żab-
ka (średnia 4,97) – studentka 

kierunku lekarskiego na Uni-
wersytecie Medycznym w  Ło-
dzi, Aleksandra Krawczyk (4,67) 
– studentka farmacji w Collegium 
Medicum im. Ludwika Rydygie-
ra w Bydgoszczy (część Uniwer-
sytetu Mikołaja Kopernika w To-
runiu), Monika Lenart (średnia 
4,94) – studentka zarządzania i in-
żynierii produkcji na Politechnice 
Łódzkiej w Łodzi, Katarzyna Pła-
cheta (4,87) – studentka inżynierii 
materiałowej na Akademii Górni-
czo-Hutniczej im. Stanisława Sta-

szica w Krakowie, Paulina Zwo-
lińska (4,91) – studentka fi lologii 
polskiej na Uniwersytetu Łódz-
kiego w Łodzi, Paulina Słomiana 
(4,90) – studentka ekonomii (spec. 
handel) na Uniwersytecie Przy-
rodniczym w  Lublinie. Stypen-
dystką z najwyższą średnią ocen 
została Paulina Niedzielska (5,06), 
studiującą sztukę mediów na Aka-
demii Sztuk Pięknych w Warsza-
wie.

Stypendium zostało przyznane 
na okres od 1 października 2020 
roku do 31 lipca 2021 roku w wy-
sokości 480 zł za każdy miesiąc. 
To już ósmy raz, kiedy Gmina 
Łowicz nagradza w  ten sposób 
najzdolniejszych studentów. Nie-
stety, epidemia i związane z nią 
restrykcje nie pozwoliły w  tym 
roku na uroczyste wręczenie sty-
pendiów podczas sesji rady gmi-
ny.  tm

Łowicz | Z sesji Rady Miejskiej

Petycja w sprawie budowy żłobka
Do Urzędu Miejskiego w Łowiczu wpłynęła 
petycja w sprawie potrzeby zbudowania nowego 
żłobka. Inicjatorzy zebrali pod nią 477 podpisów, 
nie dopełnili jednak wymogów formalnych, 
by mogła być rozpatrywana przez Radę Miejską.

W przypadku pisma od pod-
miotu zbiorowego, według prze-
pisów, należy wskazać miejsce 
zamieszkania bądź adres każdego 
z podpisanych. Bez tego nie speł-
nia ona zapisów Ustawy o  pety-
cjach i nie może być jako taka roz-
patrywana przez radę.

Pomijając błędy formalne, 
przyjrzyjmy się treści pisma, które 
wyraża zdanie dużej części miesz-
kańców Łowicza.

Autorzy zwracają uwagę, że na 
terenie Łowicza działa tylko je-
den miejski żłobek (są też żłobki 
prywatne). Ich zdaniem nie jest 
on w  stanie zapewnić opieki dla 
wszystkich dzieci, których rodzi-
ce tego potrzebują ze względu na 
ich pracę. Nie dla wszystkich żło-
bek prywatny jest tu rozwiąza-
niem, ponieważ jest on po prostu 
droższy. Autorzy pisma zwracają 
się z prośbą o podjęcie aktywnych 

działań zmierzających do budowy 
nowego, większego parterowego 
budynku żłobka w  dogodnej lo-
kalizacji, który mógłby pomieścić 
100 dzieci. „Brak nowoczesne-
go żłobka uważamy za niezgod-
ny z obecną polityką prorodzinną 
i walką z bezrobociem”. Pod pi-
smem podpisała się m.in. radna 
z klubu „Łączy nas Łowicz” Wie-
sława Gębura.

Obecnie działający Żłobek 
Miejski przy ul. Sikorskiego dys-
ponuje 25 miejscami. 

– Mamy w tej chwili 25 dzie-
ci i  kolejnych 28 czekających 
na liście rezerwowej – powiedzia-
ła nam dyrektor placówki Elżbieta 
Paks. – Nowy budynek niewątpli-
wie by się przydał.  tm
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Stary Waliszew | Ochotnicza Straż Pożarna

Nowy samochód  
jest już w jednostce 
Strażacy z jednostki OSP w Starym Waliszewie 
w ubiegły w czwartek, 3 grudnia, przyprowadzili z Kielc 
swój wymarzony nowy wóz strażacki. Średni samochód 
specjalistyczny, ze zbiornikiem na wodę o objętości  
3 tys. litrów, na podwoziu MAN, kosztował 810 tys. zł. 

Sfinansowany został z  kilku 
źródeł: samorząd gminy Bielawy 
przeznaczył na ten cel 250 tys. 
zł, Komenda Główna Państwo-
wej Straży Pożarnej – 200 tys. zł, 
narodowy i  wojewódzki fundusz 
ochrony środowiska – 360 tys. zł, 
udział własny jednostki wyniósł 
510 zł.

Ze względu na epidemię nie 
było hucznego powitania po-
jazdu, druhowie, chcąc ogłosić 
mieszkańcom, że już zrealizowa-
li zakup, o jaki starali się od bli-
sko 10 lat, przejechali przez wieś 

na sygnale. Urząd Gminy w Bie-
lawach w  lipcu przeprowadzał 
procedurę przetargową na zakup 
pojazdu. Jedynym oferentem, 
jako się zgłosił, była firma Moto 
– Truck z Kielc. 

Jak nam powiedział prezes jed-
nostki, Cezary Olejniczak, ofi-
cjalne przekazanie MAN-a pla-
nowane jest podczas jubileuszu 
105-lecia straży, który zostanie 
zorganizowany po zakończe-
niu epidemii. Na razie strażacy, 
z  przezorności, nie chcą plano-
wać, w jakim będzie to miesiącu. 

100-lecie odbyło się we wrześniu 
i być może byłby to dogodny ter-
min, również dla szkoły, z  którą 
współpracują i ją wspierają.

Nowy wóz będzie jednak 
znacznie wcześniej jeździł do ak-
cji – jak tylko zostanie wprowa-
dzony przez komendanta PSP 
w Łowiczu do przydziału bojowe-
go. Wcześniej musi zostać zareje-
strowany i otrzymać stałe tablice 
rejestracyjne. Z  Kielc do Łowi-
cza mógł przyjechać na tymcza-
sowych. 

Cezary Olejniczak podkreśla, 
że samochód ma już pełne wypo-
sażenie do ratownictwa technicz-
nego, ponieważ druhowie z OSP 
Stary Waliszew od dłuższego cza-
su gromadzili sprzęt do nowego 
pojazdu. Wreszcie się go docze-
kali. 

Należąca do Krajowego Syste-
mu Ratowniczo-Gaśniczego jed-
nostka, położona blisko grani-
cy powiatu łowickiego, posiada 
34-letniego Stara 266 oraz 17-let-
niego Forda Transita. 

Starania o  pozyskanie dotacji 
udały się, gdyż od niedawna Ko-
mendant Główny PSP ustalił jako 
kryterium przyznawania dotacji 
na zakup samochodu wiek po-
jazdu bojowego, jakim dysponu-
je jednostka należąca do systemu. 
Musi on być większy niż 30 lat. 
W  tym roku, poza Waliszewem 
Starym, zakup nowego samocho-
du w powiecie łowickim zrealizu-
je jednostka OSP Pilaszków.  mwk

REKLAMA

Kocierzew Płd. | Stawki za wywóz śmieci 

Drożej, ale ile naprawdę? 
Podobnie jak inne samorządy, także gmina Kocierzew 
Płd. uchwaliła na sesji, w środę 25 listopada,  
stawki opłat za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi, które od nowego roku będą wyższe. 

Wyższa opłata za wywóz śmie-
ci wynika bowiem z ceny zaofero-
wanej w przetargu przez jedynego 
oferenta, czyli firmę PreZero Se-
rvice Centrum. 

W 2021 roku stawka opłaty  
za gospodarowanie odpadami ko-
munalnymi zbieranymi w sposób 
selektywny wyniesie 30 zł mie-
sięcznie (dotychczas 26,50 zł) 
od jednego mieszkańca. Na ulgę 
mogą liczyć mieszkańcy, któ-
rzy zagospodarowują bioodpady 
w  przydomowych kompostow-
nikach. Dla nich opłata będzie 
wynosiła 24,50 zł miesięcznie 
(poprzednio 21 zł) od jednego 
mieszkańca. 

Tylko w przypadku, jeżeli wła-
ściciel nieruchomości nie będzie 
wykonywał obowiązku zbierania 
odpadów komunalnych w  spo-

sób selektywny, stawka wyniesie  
60 zł miesięcznie (dotychczas  
53 zł) od jednego mieszkańca. 

Co do tego, że będzie dro-
żej, nie ma wątpliwości. Jak jed-
nak przekonuje wójt gminy Ko-
cierzew Płd. Agnieszka Wojda, 
wszyscy mieszkańcy tej gminy 
deklarują, że będą segregować 
odpady i  z tego obowiązku się 
wywiązują, zaś 98% mieszkań-
ców zagospodarowuje bioodpady 
w przydomowych kompostowni-
kach. Oznacza to, że obowiązu-
jącą ich stawką opłat jest zwykle 
24,50 zł. 

Radni w  głosowaniu nad no-
wymi stawkami opłat za wywóz 
śmieci nie byli jednak jednomyśl-
ni. „Za” głosowało 5 osób, 1 głos 
był przeciw, zaś 8 radnych wstrzy-
mało się od głosu.  aa 

Czatolin | Istotna zmiana w planie

Zielone światło dla inwestora
Rada Gminy Łyszkowice na 

sesji 1 grudnia przyjęła uchwałę 
wprowadzającą zmianę w  miej-
scowym planie zagospodarowania 
dla obszaru Kalenic i  Czatolina. 
Dzięki niej będzie możliwe sta-
wianie w  Czatolinie (bo zmiany 
dotyczą tego obszaru) obiektów 
o wysokości do 40 m.

Poprzednia wersja uchwały 
z 2015 roku określała tę wysokość 
na maksymalnie 18 m dla budyn-
ków i 35 m dla innych obiektów 
nie będących budynkami w rozu-
mieniu prawa budowlanego. Teraz 
będzie dla obu rodzajów obiektów 
maksymalnie 40 m.

Decyzja rady jest ukłonem 
w  stronę firmy RM Logistyka 1 

z siedzibą w Warszawie, która sta-
ra się o  pozwolenie na budowę 
dwóch budynków magazynowo-
-produkcyjno-usługowych z  czę-
ściami socjalno-biurowymi wraz 
z  budynkiem portierni, budyn-
kiem administracyjno-technicz-
nym, budynkiem pompowni i in-
nymi obiektami infrastruktury.

Spółka ta w  czerwcu złożyła 
do łowickiego starostwa wniosek 
o wydanie pozwolenia na budowę, 
który jest w trakcie rozpatrywania. 

Rozpatrywany jest też wniosek, 
również złożony w czerwcu, spół-
ki A&Z Transport Logistyka ze 
Stęszewa, która chce rozbudować 
istniejący w Czatolinie od kilku lat 
magazyn z częścią socjalną.  tm

Patoki | Gmina nie odebrała drogi

Są uwagi do przeprowadzonych robót
Gmina Nieborów nie odebrała od wykonawcy 
zmodernizowanej drogi dojazdowej 
z miejscowości Patoki do drogi krajowej nr 92 
Warszawa – Poznań o długości 795 m.  
– Czekamy na wykonanie zaleconych poprawek  
– powiedział nam wójt Jarosław Papuga.

Po zakończeniu prac gmina 
zgłosiła wykonawcy, sochaczew-
skiej firmie Drog-Bet, zastrzeże-
nia co do jakości zrealizowanych 
prac. Uwag było kilka, dotyczy-
ły one m.in. poprawy nawierzch-
ni w dwóch miejscach przy straż-
nicy OSP i na jednej z „mijanek” 
(już wykonano) oraz poprawy 
poboczy w  rejonie „mijanek”, 

gdzie zostały one wykonane 
w  szerokości 75 cm – tak jak 
na całej długości drogi, podczas 
gdy powinny być znacznie węż-
sze, bowiem przy poszerzeniu 
nawierzchni wchodzą one na te-
ren prywatny. Oprócz tego firma 
pozostawiła w  poboczu niesfre-
zowane pnie drzew i  krzewów, 
w  jednym miejscu zaś zasypała 

przepust pod nawierzchnią, za-
mykając przepływ wody. 

Z odbiorem, jak i  płatno-
ścią (191 tys. zł), gmina poczeka  
do czasu, aż wykonawca dokona 
naprawy zgłoszonych poprawek. 
Termin wykonania inwestycji mi-
nął 10 listopada. – Sądzę, że pro-
blemy z  wykonaniem drogi wy-
niknęły z  faktu, że wykonawca 
realizuje w  tym okresie kilka in-
nych inwestycji – powiedział nam 
wójt.

Przypomnijmy, że to nie pierw-
szy problem gminy Nieborów 
z sochaczewską firmą, w tym roku 
miała ona uwagi do realizacji na-
wierzchni drogi w  Dzierzgówku 
Filipówce (168 tys. zł).  tb

OSP w Błędów 
Strażnica już 
po remoncie

Druhowie z OSP w Błędowie 
ukończyli remont części garażo-
wej strażnicy wraz z dwoma wjaz-
dami i  wymianą dachu. Wyko-
rzystali w ten sposób zewnętrzne 
dofinansowania – z Urzędu Gmi-
ny w Chąśnie 11 tys. zł, z KRUS 
15 tys. zł i z MSWiA 10 tys. zł. Re-
mont rozpoczął się jeszcze wio-
sną i  byłby ukończony szybciej, 
gdyby nie odkrycie pod podłogą 
fragmentów ludzkiego szkieletu. 
Ostatecznie jednak prokuratura 
umorzyła postępowanie w tej spra-
wie, uznając, że wiek oraz stan za-
chowania szczątków nie pozwa-
lają na ich identyfikację. Remont 
mógł być więc dokończony.  tm

Nowy samochód OSP Stary 
Waliszew, na podwoziu MAN, 
kosztował 810 tys. zł. 
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Zduny | Kościół św. Jakuba Apostoła

Pod czterema warstwami
farby odkryto freski
– To będzie „perełka” w tym kościele, która tchnie 
trochę życia we wnętrze, które pod względem 
kolorystycznym jest dość jednolite – powiedziała 
nam Anna Andrzejewska, konserwator dzieł 
sztuki, która wraz z Kacprem Kacprzakiem 
nadzoruje prace konserwatorskie prowadzone 
w kościele pw. św. Jakuba Apostoła. 

Osoby, które znają ten kościół, 
ale nie były w nim w ostatnim cza-
sie, gdy ustawione jest rusztowanie, 
mogą być zaskoczone, że odkryto 
w nim freski. 

Wnętrze kościoła jest poma-
lowane na jasny odcień koloru 
żółtego, z  dodatkiem bieli, która 
uwydatnia kształty i szczegóły ar-
chitektoniczne. Dlatego zaskaku-
jąca była informacja, która dotarła 
do naszej redakcji kilka miesięcy 
temu, mówiąca o  tym, że parafi a 
w Zdunach w Sejmiku Wojewódz-
twa Łódzkiego uzyskała dotację na 
konserwację fresków. Przyznano 
75 tys. zł na przeprowadzenie tych 
prac, choć wnioskowała o 100 tys. 
zł. Prace rozpoczęły się jesienią. 

Skąd wiadomo było, że w ko-
ściele są freski? Można uznać, 
że nikt o tym nie wiedział. W tym 
roku proboszczem parafi i w Zdu-
nach został ks. Ireneusz Cieślak, 
który został skierowany tutaj decy-
zją biskupa łowickiego Andrzeja 
Dziuby. Wcześniej pracował w pa-
rafi i św. Marcina w Siedlcu pod Łę-
czycą. 

W nowym miejscu proboszcz 
przystąpił do opracowania pla-
nu prac konserwatorskich w  ko-
ściele i poprosił o pomoc w oglę-
dzinach obiektu konserwatorów 
zabytków z  Torunia, z  którymi 
wcześniej współpracował. Oce-
nili oni, że w kościele najbardziej 
zdegradowane są kaplice bocz-
ne zamontowane w  transepcie 
(czyli nawie poprzecznej). 
Na drewnianych, rzeźbionych oł-
tarzach, była wilgoć, w absydach 
były widoczne odpryski farby. To 
wskazywało na nieszczelne opie-
rzenie obróbek dakarskich na ze-
wnątrz, na styku okna i  ściany, 
przez które do środka kościoła do-
stawała się woda. 

Błękit 
w odprysku farby
Konserwatorzy wykonali od-

krywki, zdejmując w  kilku pa-
sach i kwadratach kolejnych kilka 
warstw farby, żeby sprawdzić, co 
się pod nimi kryje. Kacper Kac-
przak w rozmowie z nami przy-
znał, że nie było żadnych dowo-
dów na to, że w kościele są freski. 
Wszyscy uważali, że nie ma cze-
go szukać, jednak on i Anna An-
drzejewska fachowym okiem 
zauważyli w  odpryskach kolor 
niebieski. Gdy zaczęli go odkry-

wać, okazało się, że są tam malo-
widła, ukryte pod aż czterema (!) 
warstwami farby. Podjęto działa-
nia, żeby malowidła odsłonić, 
zakonserwować i  przeprowadzić 

ich renowację, za zgodą konser-
watora zabytków. 

Nie wiadomo w jakim okresie 
zostały one zamalowane. Kościół 
w  Zdunach pobudowany został 

na przełomie XIX i  XX wieku. 
W  1899 roku abp metropolita 
Wincenty Teofi l Chościak-Popiel 
poświęcił kamień węgielny pod 
jego budowę. Ta została ukoń-
czona w 1906 roku. Kościół nie 
miał fundatora, pobudowany zo-
stał z datków parafi an. Jego gaba-
ryty i bogate wyposażenie to do-
wód na zamożność darczyńców 
– na co dzisiaj zwracają uwa-
gę konserwatorzy, podkreślając, 
że parafi a przecież nigdy nie była 
duża. 

Precyzja, 
ze skalpelem w dłoni
Prace polegają na ręcznym 

zdejmowaniu wspomnianych 
warstw farby i wydobywaniu fre-
sków. Narzędziem, jakiego się do 
tego używa, jest skalpel. Praca 
jest żmudna i wymaga niespoty-
kanej cierpliwości, ponieważ far-
ba, której używano do kolejnych 
przemalowań kościoła, jest silnie 
klejąca, czyli trudno ją rozwar-
stwić. Wykonywane jest też uzu-
pełnianie ubytków w tynku i ich 
scalanie. 

Obecnie rozpoczęło się rów-
nież tzw. punktowanie, czyli od-
nawianie malowideł z  użyciem 
farby, którą nakłada się punkto-
wo, aby odpowiedni efekt wi-
doczny był z dużej odległości. 

Wspomniane prace prowa-
dzone są na sklepieniu prezbite-
rium oraz sklepieniach transeptu 
– czyli nad ołtarzami bocznymi.

Konserwatorzy zdradzili nam, 
że odkryli farbę w  intensyw-
nych kolorach – różowym i nie-
bieskim, charakterystyczną dla 
neogotyku. Przy prawym ołtarzu 
rozmalowania są 4-kolorowe, ale 
nie ma tam żadnych ornamentów, 
podobnie w  prezbiterium. Naj-
ciekawsza jest lewa strona, bo tu 
freski są najbogatsze. Przedsta-
wiają ornament fl orystyczny, błę-
kit nieba i gwiazdki – te wyko-
nano techniką szlagmetalu. Nie 
użyto jednak płatków złota, lecz 
stopu podobnego do mosiądzu, 
który z  czasem, pod wpływem 
wilgoci, ulega korozji. W  pew-
nym stopniu ten błękit i gwiazdki 
podobne są do motywu znanego 
z pobliskiego kościoła w Złako-
wie Kościelnym. 

Dlaczego to miejsce 
było wyjątkowe
Zdaniem Kacpra Kacprzaka 

i  Anny Andrzejewskiej wyróż-
niające się zdobienie tej części 
kościoła nie mogło być przypad-
kowe, przeciwnie – miało pod-
kreślać wyjątkowość miejsca. 
Obecnie lewy boczny ołtarz jest 
poświęcony św. Maksymiliano-
wi Marii Kolbe, jednak on zgi-
nął w czasie II wojny światowej, 
w obozie w Auschwitz, więc nie 
mógł być pierwotnym patronem 
tego ołtarza. Komu ołtarz wcze-
śniej był dedykowany? – niestety 
nie wiadomo, jednak konserwa-
torzy czynią starania, aby odtwo-
rzyć jak największą część histo-
rii kościoła w Zdunach, również 
to, kto wykonał freski. Możliwe, 
że gdzieś widnieje podpis autora 
lub jakaś inskrypcja. Jeśli nie zo-
stanie on odnaleziony, konserwa-
torzy będą starali się opisać to co 
odkryli przez analogię. �

Najciekawsza jest 
lewa strona, bo tu 
freski są najbogatsze. 
W pewnym stopniu 
ten błękit i gwiazdki 
podobne są 
do motywu znanego 
z pobliskiego 
kościoła w Złakowie 
Kościelnym. MIRKA WOLSKA

-KOBIERECKA

mirka.wolska@lowiczanin.info

Kacper Kacprzak podczas precyzyjnej i żmudnej pracy, 
ze skalpelem w ręku. 
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Gmina Zduny | Jackowice 

Inne wioski będą zazdrościć
Gmina Zduny planuje zainwestować  
około 1,2 mln zł na nowe zagospodarowanie 
terenu boiska w Jackowicach. Wątpliwej urody 
nieruchomość o powierzchni około 1,5 ha,  
na której organizowane były zwykle gminne 
zawody ratowniczo-pożarnicze, została w tym roku 
oczyszczona z zakrzaczeń i uporządkowana. 

Pośrodku pozostanie na niej 
murawa, która, po wykonaniu od-
wodnienia, nie będzie wykorzy-
stywana do celów sportowych, 

lecz edukacyjnych i  rekreacyj-
nych. Wiele atrakcji dla dzieci, 
młodzieży i  dorosłych powsta-
nie wokół niej. Obiekt, który ma 

pełnić nową rolę terenów zieleni 
wraz z bazami edukacyjnymi, bę-
dzie miał wykonane nowe ogro-
dzenie modułowe. 

Jeszcze w maju gmina Zduny 
złożyła wniosek do Wojewódz-
kiego Funduszu Ochrony Śro-
dowiska i  Gospodarki Wodnej 
w  Łodzi o  udzielenie pożyczki 
i dotacji na planowane do przepro-
wadzenia prace. Ich koszt osza-
cowano na 1.246.943,06 zł. Uda-
ło się uzyskać w  formie dotacji 
486.586 zł oraz w formie pożycz-

ki – 324.426 zł (spłaty zaplanowa-
no na lata 2021-2035), czyli w su-
mie samorząd będzie miał 811.012 
zł środków zewnętrznych. Umowa 
z WFOŚiGw ma zostać podpisa-
na jeszcze w  tym roku. Przystę-
pując do starań o dofinansowanie 
gmina zleciła wykonanie koncep-
cji zagospodarowania terenu fir-
mie z Sokołowa Podlaskiego. 

Przygotowane przez nią opra-
cowanie zakłada stworzenie cią-
gu spacerowego, wzdłuż które-
go  będzie zlokalizowana ścieżka 
dydaktyczna o  tematyce pszcze-
larskiej, na której powstaną  inte-
raktywne tablice edukacyjne, gry 
itp. instalacje. 

W  północno-zachodniej czę-
ści  terenu  powstanie altana, któ-
ra pozwoli na prowadzenie zajęć 
edukacyjnych w terenie. W połu-
dniowo-zachodniej – siłownia ze-
wnętrzna. W sąsiedztwie istnieją-
cego  placu  zabaw  (który będzie 
miał nawierzchnię z  piasku) po-
wstanie mała ścianka wspinacz-
kowa. 

Głównym elementem, który 
uatrakcyjni przestrzeń, będą nasa-
dzenia dużej liczby drzew i krze-
wów,  które będą podzielone  
na kilka sekcji: ogród ptasi, ogród 
owadów  pożytecznych i  motyli, 
ogród leśny i ogród suchych sta-
nowisk.

Nie zabraknie też elementów 
małej architektury: ławek, koszy 
na śmieci i stojaka na rowery. Te-
ren będzie oświetlany przez nowo-
czesne lampy solarne.

Wójt gminy Zduny Krzysztof 
Skowroński nie chce na razie de-
klarować czy cała inwestycja bę-
dzie zrealizowana w  przyszłym 
roku, czy zostanie rozłożona  
na lata 2021-2022. Przyznaje 
jednak, że chciałby, aby właśnie 
w tym miejscu mogły się w przy-
szłości odbywać gminne impre-
zy, jak np. dożynki czy turniej 
wsi. Będzie to wręcz wymarzo-
ne miejsce do rodzinnej rekreacji. 
 mwk

Nieborów | Gmina szuka oszczędności

Na makulaturze można zarobić
Gmina Nieborów miała w tym roku, w ramach 
odbioru odpadów od mieszkańców, jedną zbiórkę 
makulatury. Za 25 ton papierów zapłaciła 
operatorowi ponad 25 tys zł. Wójt Jarosław 
Papuga wpadł jednak na pomysł, aby ograniczyć 
te wydatki i jeszcze na makulaturze zarobić.

Od 23 listopada na terenie gmi-
ny prowadzona jest zbiórka maku-
latury, która zaczyna się cieszyć 
coraz większym powodzeniem. 
Dyrektor Szkoły Podstawowej 
w  Dzierzgówku Dariusz Skuli-
mowski powiedział nam, że po-
mysł bardzo się mu spodobał, pra-
cownicy gospodarczy placówki 
własnym sumptem zmontowali 

z  dostępnych materiałów namiot 
przykryty plandeką, w  którym 
można pozostawiać papiery.

– Przyjeżdżają do naszego 
punktu rodzice z  dziećmi, czę-
sto ich widzę, bo mam ustawiony 
podgląd monitoringu na to miej-
sce, nasz namiot szybko się zapeł-
nił, obecnie paczki układane są już 
za nim – mówi.

Dyrektor jest radnym gminy 
Łowicz i, jak przyznał, pomysł, 
aby tak zmniejszyć koszty odbio-
ru odpadów, jest bardzo dobry 
i chętnie widziałby go w realizacji 
w swoim samorządzie.

– Udało nam się znaleźć firmę 
i podpisać z nią umowę na odbiór 
kartonów oraz makulatury we 
wszelkiej innej postaci, za kartony 
nic nie zarobimy, ale za pozostałe 
papiery: zeszyty, gazety, książki, 
wydruki – już tak, za każdy kilo-
gram 10 groszy – powiedział nam. 
Liczy on na wsparcie mieszkań-
ców gminy i tłumne dostarczanie 
do wyznaczonych punktów ma-
kulatury. Ważne tylko, by była ona 
spakowana w  dobrze związane 

paczki, co ułatwi transport. W ten 
sposób gmina na każdej tonie ma-
kulatury może zarobić 100 zł.

– W  przyszłym roku mamy 
w umowie z operatorem odbiera-
jącym odpady zapewnione dwa 

odbiory makulatury, zapis znaj-
dujący się w  niej mówi, że bez 
względu na trasę, jaką pokonu-
ją samochody, za tonę będziemy 
musieli zapłacić 1.100 zł. Przez 
zbiórkę chcemy zminimalizować 

te wydatki. Dlatego, jeśli pomysł 
się przyjmie, będzie funkcjonował 
przez cały rok – mówi wójt.

– Gotowy jest też pomysł na 
wykorzystanie pieniędzy, które 
uda się uzyskać ze sprzedaży ma-
kulatury – całość zostanie prze-
znaczona na zakup drzew, krze-
wów i  kwiatów dla gminnych 
placówek, które przyjmują papie-
ry. Wójt mówi, że zależy mu, aby 
w ten sposób podziękować miesz-
kańcom za zaangażowanie i zro-
zumienie dla akcji.

Punkty odbioru makulatury 
funkcjonują na terenie gminy 
w godzinach pracy, przy szko-
łach w Bełchowie, Bobrowni-
kach, Bednarach, Mysłakowie 
i Nieborowie oraz ośrodkach 
kultury i bibliotekach w Nie-
borowie, Bobrownikach i Beł-
chowie, a także przy Urzędzie 
Gminy w Nieborowie.  tb

Punkt przyjmowania makulatury zorganizowany na terenie Szkoły 
Podstawowej w Dzierzgówku.
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Gmina Łyszkowice | Zawiadomienie do prokuratury 

Co policja robiła w urzędzie?
Przewodnicząca Rady Gminy Łyszkowice Grażyna 
Rykała 26 października powiadomiła prokuraturę 
o możliwych nieprawidłowościach w funkcjonowaniu 
urzędu gminy. Wójt Adam Ruta uważa, że nie ma nic 
do ukrycia, a cała sprawa to efekt nienawiści (takiego 
dokładnie określenia użył) przewodniczącej wobec niego.

Efektem zawiadomienia były 
czynności prowadzone przez poli-
cję w urzędzie gminy 27 listopada, 
w tym także przesłuchania wójta 
i jego pracowników. Na razie spra-
wa jest w  toku. Będziemy pisać 
o jej dalszym przebiegu. 

O złożeniu zawiadomienia po-
informowała na sesji rady gmi-
ny 30 listopada przewodnicząca 
Grażyna Rykała. Złożyła je jako 
osoba prywatna, ponieważ skłoni-
ła ją do tego odpowiedź uzyskana 
z Urzędu Wojewódzkiego w Ło-
dzi na jej pismo z  28 maja, sy-
gnalizujące potencjalne nieprawi-
dłowości w pracy Urzędu Gminy, 
czyli de facto wniosek o podjęcie 
działań przez wojewodę. 

Dyrektor Wydziału Prawnego, 
Nadzoru i Kontroli UW w Łodzi 
Ewa Wurdęga odpowiada w nim, 
że rozstrzyganie sporu o interpre-
tację prawa pomiędzy dwoma or-
ganami nie upoważnia wojewody 
do ingerencji, a  jeżeli jest mowa 
o czynach mogących stanowić na-
ruszenie prawa ścigane z urzędu, 
to powinny się nim zająć organy 
ścigania, a ostatecznie sąd.

Zarzuty zawarte w  zawiado-
mieniu są w  zasadzie tożsame 
z tymi, o których Grażyna Ryka-
ła informowała wojewodę w maju. 
Wśród nich są sprawy, o których 
już pisaliśmy na naszych łamach.

Drewno do altany
O tym pisaliśmy najwięcej, 

więc przypomnijmy w  skrócie. 
Wykonawca altany biesiadnej sto-
jącej przy budynku GOKiS użył 
do jej wykonania drewna gorszej 
jakości niż to zakładała dokumen-
tacja, a  jednocześnie przedstawił 
certyfi kat jakości, który okazał się 
podrobiony. W tej sprawie zapadł 
prawomocny wyrok skazujący 
wykonawcę – Pawła T. 

Wójt nie podjął natomiast wo-
bec skazanego faktycznych lub 
prawnych działań mających na 
celu naprawienie szkody, jaką jest 
zbudowanie altany z niecertyfi ko-
wanego materiału, nie nakazał też 
rozbiórki obiektu i postawienia go 
zgodnie z dokumentacją. Prawdo-
podobnie gdyby nie zgłoszenie do 
prokuratury sprawy przez męża 
Grażyny Rykały, w ogóle nie by-
łoby postępowania w tej sprawie.

Wójt Adam Ruta uważa, 
że Grażyna Rykała w tej sprawie 
realizuje prywatny interes. Nie 
jest żadną tajemnicą, że to fi rma 
jej męża czuła się oszukana w po-

stępowaniu wykonawcy zlecenia. 
Dodajmy, że jeszcze wtedy Gra-
żyna Rykała nie pełniła funkcji sa-
morządowych. Ona sama uważa 
za oszczerstwo mówienie o  tym, 
jakoby chodziło jej o prywatny in-
teres.

Bezprawne 
użycie podpisu 
elektronicznego
To też nie jest sprawa nowa, 

zdawałoby się może, że nawet 
zapomniana – ale niekoniecznie. 
Przewodnicząca Grażyna Rykała 
w 2019 roku zawiadomiła proku-
raturę o tym, że jej kwalifi kowany 
podpis elektroniczny został użyty 
bez jej wiedzy do podpisania elek-
tronicznych wersji kilku uchwał 
rady gminy. W  tej sprawie rów-
nież zapadł prawomocny wyrok, 
za winną została uznana pracow-
nik urzędu Marta Z. 

W tym przypadku elektronicz-
ne wersje nie różniły się co do 
treści względem pisanych na pa-
pierze, rzeczywiście podpisanych 
przez przewodniczącą. Sąd uznał, 
że działania urzędniczki nie były 
zamierzonym naruszeniem pra-
wa. Choć nie miał wątpliwości co 

do jej winy, to uwzględniając jej 
niekaralność i  dobrą opinię, wy-
rażoną skruchę oraz nieznaczną 
szkodliwość społeczną czynu, wa-
runkowo umorzył postępowanie 
na rok próby. Marta Z. nadal pra-
cuje w urzędzie i cieszy się zaufa-
niem wójta.

Tu już różnice były
Znalazły się jednak przypadki 

istotnych nieścisłości w przedkła-
danych przewodniczącej do pod-
pisania dokumentach. Grażyna 
Rykała zauważyła, że 1 paździer-
nika 2019 roku pracownik urzędu 
gminy dał jej, jako przewodniczą-
cej rady, do podpisania Uchwałę 
w  innym brzmieniu, niż faktycz-
nie przyjęta podczas sesji. 

Dotyczyła ona budowy oświe-
tlenia ulicznego ulicy Szkol-
nej w  Łyszkowicach, zastrzeże-
nie dotyczy części tabelarycznej. 
W przedłożonej do podpisu, nie-
zgodnie ze stanowiskiem wypra-
cowanym przez radę, kwota na 
oświetlenie tej ulicy była pomniej-
szona o 22.800 zł, które w tym sa-
mym zadaniu zostały przepisane 
na budowę oświetlenia ulicznego 
drogi Wrzeczko-Daniek. W  rze-
czywistości była przyjęta autopo-
prawka o takim przeniesieniu, ale 
kwoty 7.000 zł, a nie 22.800 zł.

Podobna sytuacja miała miej-
sce 2 kwietnia 2019 roku. Zda-
niem przewodniczącej dano jej 
wtedy do podpisania uchwałę 
w kształcie, jaki został przez radę 
odrzucony. – Tylko moja czuj-
ność zapobiegła jej podpisaniu, 
a  co za tym idzie, wprowadze-
niu do obrotu prawnego – uważa 

przewodnicząca. – Przedstawiony 
sposób działania wobec przewod-
niczącego rady gminy, powtarzal-
ność i tożsamy schemat, a ponad-
to krótkie odstępy czasowe, mogą 
wskazywać na świadome i celowe 
działanie, zmierzające do przero-
bienia dokumentu.

Jak było z tym wotum?
Grażyna Rykała w  zawiado-

mieniu porusza też wątek wotum 
zaufania wobec wójta za 2018 
rok. Przypomnijmy, że 28 czerw-
ca 2019 roku projekt uchwały 
o udzielenie wotum zaufania dla 
wójta nie otrzymał wymaganej 
liczby głosów ustawowego składu 
rady – to akurat jest faktem bez-
spornym. 

Wójt przekonywał jednak, że 
w  przypadku organu pochodzą-
cego z  wyboru (jakim jest rzecz 
jasna wójt), nieprzyjęcie uchwały 
udzielającej wotum zaufania nie 
jest tożsame z nieudzieleniem go, 
bo do tego potrzebne byłoby przy-
jęcie uchwały o nieudzieleniu ta-
kiego wotum. Uznawszy więc, 
że takie wotum ma, przedłożył 
wojewodzie, celem wszczęcia 
działań nadzorczych, projekt, któ-
ry nie został przyjęty przez radę 
ani jej przewodniczącą. 

Zostało to wytknięte przez wo-
jewodę w  kwietniu 2020 roku 
jako naruszenie ze strony wójta. 
– Wójt, podejmując to działanie, 
nie zważał nawet na opinię adwo-
kata świadczącego usługi praw-
ne dla urzędu – zauważa Grażyna 
Rykała.

Komentarze po sesji
– Odkąd zostałem wójtem, ten 

urząd, dzięki dobrej współpra-
cy z  jego pracownikami, działa 
zgodnie z literą prawa tak, jak nie 
działał nigdy wcześniej – mówi 
z kolei Adam Ruta. – To ja wpro-
wadziłem w praktykę to, że każ-
da uchwała i  każdy podpisywa-
ny dokument jest przedstawiany 
radcy prawnemu. Sprawy, o któ-
rych w czytanym na sesji piśmie 
pisze pani przewodnicząca, były 
już wielokrotnie wyjaśniane. 
Ich ponowne wywoływanie ma 
na celu tylko oczernianie, podwa-
żanie zaufania i utrudnianie pracy 
tak mnie, jak i kierowanemu prze-
ze mnie urzędowi. 

Wójt zapowiada, że rozważy 
złożenie do prokuratury zawia-
domienia o złamaniu przez prze-
wodniczącą podczas sesji praw 
do zachowania danych osobo-
wych dwóch osób. Chodzi o  to, 
że przedstawiając sprawy wyro-
ków Marty Z. oraz Pawła T. użyła 
publicznie ich nazwisk w pełnym 
brzmieniu.

 Grażyna Rykała uważa nato-
miast, że typową dla Adama Ruty 
formą obrony jest atak, zamiast 
odniesienia się do konkretnych 
argumentów. – Wójt zarzuca mi, 
że zamiast współpracować, pi-
szę pisma podważające zaufanie 
do urzędu. Zapomina przy tym, 
że to on pierwszy przyjął taką for-
mę działania wobec rady, poprzez 
podważanie i zaskarżanie jej decy-
zji – mówi. �

Sprawy, o których 
pisze przewodnicząca, 
były już wielokrotnie 
wyjaśniane. 

wójt Adam Ruta

Typową dla Adama 
Ruty formą obrony 
jest atak, zamiast 
odniesienia się 
do konkretnych 
argumentów.

przewodnicząca RG 
Grażyna Rykała

TOMASZ
MATUSIAK

tomasz.matusiak@lowiczanin.info
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Handel w sieci | Zanim kupisz, przeczytaj regulamin

Kolejny powód, aby wybierać polski sklep
Dropshipping – słowo, którego możesz nie znać, 
ale warto wiedzieć na czym polega, aby w szale 
przedświątecznych zakupów dokonywanych 
w internecie nie dać się zaskoczyć. 

W dobie epidemii znacznie 
chętniej kupujemy w  internecie. 
Zwłaszcza teraz, w okresie przed-
świątecznym, gdy kupujemy nie 
tylko dla siebie, ale również dla 
swoich najbliższych prezenty pod 
choinkę. Dropshipping to model 
logistyczny. Polega on na tym, 
że nie kupujemy danego towaru 
w  sklepie, gdzie go zamawiamy, 
ale mamy do czynienia z dwoma 
podmiotami. Pierwszy to właśnie 
sklep internetowy, który jest zare-
jestrowany w Polsce. Drugi to naj-
częściej przedsiębiorca z siedzibą 
na Dalekim Wschodzie i stamtąd 
dostarczany jest towar, który ku-
pujemy. Sklep jest tylko pośred-
nikiem. 

Czytacie regulamin 
sklepu internetowego?
Ważne jest, aby przed zaku-

pem sprawdzić w  regulaminie, 
kto tak naprawdę jest sprzedawcą 
i  za co odpowiada polski sklep. 
Przyzwyczailiśmy się do zasad, 
jakie w  naszym kraju obowią-
zują i nie zdajemy sobie sprawy 
z  tego, że jeśli sprzedawca jest 
z  Azji, możemy mieć problemy 
z  dochodzeniem naszych praw, 
ponieważ takiego przedsiębiorcy 
nie obowiązują polskie prawa, ale 
miejscowe. 

Chodzi o sytuację, gdy zapła-
cimy, a  towaru nie otrzymamy, 
gdy chcemy odstąpić od umowy 
sprzedaży (w Polsce przy sprze-
daży na odległość mamy do tego 
prawo w  ciągu 14 dni) lub gdy 
chcemy zgłosić reklamację. 

W regulaminie – którego być 
może nie czytamy – powin-
ny znaleźć się zapisy na temat 
sklepu internetowego. Czasami 
mogą być wyjątkowo niepoko-
jące np., że sprzedawca towaru 
jest z Azji, a klient – jako impor-
ter ponosi opłaty celno-skarbo-
we. Urząd Ochrony Konkurencji 
i Konsumentów uważa, że w ta-
kiej sytuacji powinna nam się za-
palić „czerwona lampka”, bo to-
war, na pozór tańszy w  takim 
sklepie, w  ostateczności, po do-
liczeniu cła, może okazać droż-
szy niż u  bezpośredniego do-
stawcy. Praktyka jest dozwolona, 
ale trzeba mieć świadomość, że 
urząd skarbowy w  takim przy-
padku zgłosi się do nabywcy, aby 
zapłacił zaległe cło. 

Jak sprawdzić,  
czy to dropshipping?
Metod jest kilka. UOKiK po-

daje 5 charakterystycznych za-
pisów, których powinniśmy szu-
kać w  regulaminie. Są łatwe 

do zapamiętania: jeśli dostaw-
ca jest z Azji; jeśli w  regulami-
nie znajdzie się wspominany 
wpis o  opłacie celno-skarbowej;  
jeśli sklep jest platformą kojarzą-
cą kupującego i  dostawcę; jeśli 
w  przypadku sporów prawnych 
właściwym jest prawo siedziby 
dostawcy i  jeśli termin dostawy 
może wynieść do 40 dni robo-
czych (w UE 30, w Polsce zwy-
kle kilka). 

Ważne jest nawet to, aby prze-
czytać adres sklepu – bo mamy 
prawo go znać. Musimy spraw-
dzić czy cena jaką płacimy jest 
łączna, ostateczna i  nie przyj-
dzie za jakiś czas nakaz zapłace-
nia cła. Jasno określony musi być 
sposób i termin zapłaty. Sprawdź-
my też zapis na temat adresu, pod 
jaki należy zgłaszać reklamacje 

lub wysłać towar, który będziemy 
być może chcieli zwrócić (czy 
nie jest inny niż adres sklepu). Bo 
jeśli sklep będzie polski – to mo-
żemy to zrobić i nie poniesiemy 
dużych kosztów. Do Chin raczej 
nie będzie nam się opłaciło zwra-
cać towaru. 

A jeśli regulaminu nie ma? Le-
piej nic w takim sklepie nie ku-
pować. Gdy zostaniemy oszuka-
ni, nie będziemy nawet wiedzieli 
przez kogo. 

Rzecznik konsumenta w  Ło-
wiczu Agnieszka Kopczyńska 
radzi korzystać z  portalu www.
legalniewsieci.pl, gdzie szybko 
i  sprawnie możemy sprawdzić 
sklep, w  którym chcemy zrobić 
zakupy. Wystarczy, że wpiszemy 
jego nazwę lub „wkleimy” link 
sklepu.  mwk

SKLEP WYGLĄDAŁ ZWYCZAJNIE 
Powiatowy rzecznik konsumentów 
w Łowiczu Agnieszka Kopczyńska 
miała w tym roku do czynienia 
z następującym przypadkiem 
nieuczciwych praktyk sklepów 
działających na zasadzie 
dropshippingu. Mieszkanka 
powiatu łowickiego kupiła odzież 
na stronie www.hejdeals.pl 
i okazało się, że choć rozmiar  
na metce był taki, jaki zamówiła, to 
towar był niedopasowany i chciała 
go zwrócić. Wtedy otrzymała 
informację, że może otrzymać zwrot 
20% ceny i zachować go, ponieważ 

odesłanie będzie droższe niż 
wartość zakupów. Wtedy dopiero 
dowiedziała się, że zamówienia są 
realizowane w Chinach, a sklep 
nie ma magazynu na terenie 
Polski. Ponieważ nie zgodziła 
się, w dalszej korespondencji 
padła propozycja, że może 
odzyskać 30% ceny zakupu. 
Wtedy sprawa została zgłoszona 
do rzecznika konsumentów. 
Agnieszka Kopczyńska zbadała 
sprawę i poinformowała o niej 
Urząd Kontroli Konkurencji 
i Konsumentów – od którego, 

po pewnym czasie otrzymała 
informację, że domena tego sklepu 
jest już nieaktywna. 
Ponieważ wcześniej rzecznik 
ją dokładnie obejrzała i zrobiła 
potrzebne do dokumentacji zrzuty 
ekranu, mogła nam przekazać, 
gdzie w tej sprawie tkwił „haczyk”.
Strona sklepu wyglądała 
zwyczajnie, jak wiele podobnych. 
W regulaminie wskazano 
możliwość zwrotu towaru – ale 
brakowało informacji o właścicielu 
sklepu – jak nazywa się firma 
i gdzie się mieści, był podany 
tylko jej adres mailowy. Z poziomu 

sklepu nie można było jednak tego 
sprawdzić. 
Agnieszka Kopczyńska znalazła te 
informacje wchodząc na domenę 
przez wyszukiwarkę Google, 
wtedy wyświetlały się na dole 
zakładki, których nie było, gdy 
w inny sposób tam trafialiśmy, np. 
przez Ceneo czy przez wpisanie 
adresu www. Dopiero tam było 
napisane, że dostawcą towaru jest 
chińska firma. Poinformowała więc 
osobę, która się do niej zgłosiła, 
że prawdopodobny finał sprawy 
będzie taki, że nie odzyska więcej 
niż proponowane 30%. mwk
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Raport
Edukacja | Żadna szkoła nie miała w pierwszym terminie zdawalności 100%

„Znów za rok matura”  
– tym razem dla 143 osób
Zdalna nauka odbiła się na wynikach egzaminów maturalnych, które w roku szkolnym 2019/2020 przeprowadzone zostały  
dopiero w czerwcu, czyli z miesięcznym opóźnieniem. Żadna z łowickich szkół przed wrześniowymi egzaminami poprawkowymi  
nie mogła poszczycić się stuprocentową zdawalnością. Tymczasem w ubiegłym roku szkolnym maturę w terminie głównym  
(tj. w maju 2019 r.) zdali wszyscy uczniowie aż trzech łowickich szkół: I Liceum Ogólnokształcącego (w czerwcu br. zdawalność 
wyniosła 98,3%), Pijarskiego Liceum Ogólnokształcącego Królowej Pokoju (98,1%) oraz IV Liceum Ogólnokształcącego 
w Zespole Szkół Ponadpodstawowych nr 4 im. Władysława Grabskiego (90,3%). 

Jak pamiętamy, na mocy rozpo-
rządzenia Ministerstwa Edukacji 
Narodowej, podyktowanego za-
pobieganiem, przeciwdziałaniem 
i  zwalczaniem Covid-19, zdecy-
dowano, że egzaminy odbędą się 
tylko w  formie pisemnej. Trwa-
ły one od 8 do  29 czerwca, ter-
min dodatkowy, przeznaczony 
dla absolwentów, którzy z  przy-
czyn losowych nie mogli pisać 
egzaminów w  terminie głów-
nym, wyznaczany był od 8 do 17 
lipca. Poprawki przeprowadzono  
we wrześniu. 

Jak podaje Okręgowa Komisja 
Egzaminacyjna w Łodzi, na tere-
nie powiatu łowickiego do matury 
przystąpiło 606 osób, które w mi-
nionym roku szkolnym ukończy-
ły naukę w  liceach i  technikach.  
463 osoby zdały egzaminy po-
myślnie, co daje różnicę 143 nie-
zdanych matur, a  zdawalność na 
poziomie 76,4%. Nie jest to mało 
w  skali województwa łódzkie-
go, w którym maturę zdało 70% 
abiturientów. Gdy jednak wy-
nik porównamy do  roku 2019, 
gdy zdawalność wyniosła 82,7% 
– to  widzimy, że  spadła ona aż 
o 6,3 pkt. procentowego. 

W powiecie łowickim najwięk-
sza zdawalność była z języka pol-
skiego – 96% (w woj. łódzkim 
90%, w  kraju 92%), z  j. angiel-
skiego wyniosła 91% (w woj. 
łódzkim 72%, w  kraju – 92%), 
z  matematyki wyniosła 88% 
(w woj. łódzkim również 88%, 
w kraju – 86%). 

Analizując wyniki egzaminu 
z  przedmiotów obowiązkowych 

widać wyraźnie, że  najwyższe 
średnie z j. polskiego, angielskie-
go i matematyki na poziomie pod-
stawowym uzyskali uczniowie 
pijarskiego LO. Na II miejscu pla-
suje się I LO im. J. Chełmońskie-
go. W przypadku pierwszej z tych 
szkół matury nie zdała 1 oso-
ba z j. angielskiego, co przy nie-
wielkiej liczbie 54 maturzystów 
daje ogólną zdawalność 98,1%.  
W I LO niepowodzenie na egza-
minie z  matematyki miały dwie 
osoby na 120 absolwentów, stąd 
zdawalność wyniosła 98,3%. 

Wśród techników dobrze wy-
pada Technikum nr 4 w ZSP nr 4  
przy ul. Kaliskiej, ze zdawalno-
ścią 77%, na miejscu II jest Tech-
nikum nr 1 w ZSP nr 2 przy ul. 
Podrzecznej, w którym 67,6% ab-
solwentów pomyślnie zdało matu-
rę. Technikum nr 2 w ZSP nr na 
Blichu ma zdawalność 64%. Na-
dal jest to największa szkoła śred-
nia w naszym rejonie. W czerwcu 
do matury przystąpiło w niej 128 
absolwentów.

Słabą stroną uczniów kończą-
cych szkoły na poziomie matu-
ralnym jest matematyka. Tylko 
w  pijarskim LO egzamin z  tego 
przedmiotu zdało 100% abitu-
rientów, w I LO – 98%, w IV LO  
– 90%. Bardzo słabo wypadło tu-
taj Technikum nr 3 w ZSP nr 3 
przy ul. Powstańców, gdzie po-
myślnie egzamin z  matematyki 
zdało zaledwie 46% osób przystę-
pujących do niego. 

Poniżej przedstawiamy zebra-
ne przez nas w OKE i w szkołach 
wyniki: liczbę osób, które przystą-

piły do  egzaminów, zdawalność 
i  średnie uzyskane z  poszcze-
gólnych przedmiotów (dla tych 
szkół, w których maturę z danego 
przedmiotu pisało przynajmniej  
5 uczniów), a także nazwiska ab-
solwentów, którzy uzyskali naj-
lepsze wyniki i  komentarze dy-
rektorów. 

Pijarskie LO 
Królowej Pokoju
W Pijarskim LO klasy ma-

turalne ukończyło w  tym roku 
54 uczniów, tylu było też ma-
turzystów. 53 zdało w  pierw-
szym terminie, 1 w  egzami-
nie poprawkowym. Zdawalność 

z uwzględnieniem egzaminu po-
prawkowego wyniosła 100%.

– Bardzo cieszy nas fakt, 
że  wszyscy nasi maturzyści zda-
li egzamin maturalny i  uzyskali 
ze wszystkich przedmiotów śred-
nią wyższą od krajowej – komen-
tuje wyniki dyrektor Przemysław 
Jabłoński. – Znakomicie napisali 
matematykę, bardzo dobrze bio-
logię i chemię. Jak zwykle huma-
niści wypadli na bardzo wysokim 
poziomie: język polski, język an-
gielski, historia i WOS. Mimo epi-
demii, zmobilizowani przez na-
uczycieli osiągnęli takie wyniki. 

– Nasi uczniowie udowodni-
li, że naukę można łączyć z reali-
zacją własnych pasji: sport, teatr, 
schola, wolontariat, dziennikar-
stwo, bycie animatorem – konty-
nuuje dyrektor. – Dzięki wysokim 
wynikom, ponownie znaleźliśmy 
się w grupie najlepszych liceów 
w województwie, a nasi ucznio-
wie dostali się na wymarzone 
uczelnie. 

Z języka polskiego na poziomie 
podstawowym najlepsze wyni-
ki osiągnęli: Aleksandra Pietrzak  
– 93, Jan Szurgot – 90, Aleksan-
dra Filipowicz – 90, Julia Badłak 
– 87, Michalina Czerwińska – 86, 
Magdalena Chojnacka – 83, Ga-
briela Włodarczyk – 83, Emilia 
Filipowicz – 80, Danuta Wojda  
– 80, Joanna Chojnacka – 80 i Ju-
lia Jędrzejczak – 80. Średnia zda-
jących w tej szkole – 66,59.

Z tego samego przedmiotu na 
poziomie rozszerzonym najlepsi 
byli: Aleksandra Filipowicz – 100, 
Agata Multan – 85, Danuta Woj-

da – 83, Katarzyna Wierzchowska  
– 83 i  Patrycja Jabłońska – 80. 
Średnia – 79,64.

Z matematyki na poziomie 
podstawowym najlepsze wyniki 
uzyskali: Natalia Dałek – 100, 
Emilia Filipowicz – 100, Mar-
tyna Mazgaj – 100, Karolina 
Nowak – 100, Borys Raczek 
– 100, Kamil Walczak – 100, 
Julia Badłak – 98, Klaudia Czaj-
ka – 98, Mikołaj Zapisek – 98, 
Julia Łukawska – 96, Katarzy-
na Majer – 96, Aleksandra Pie-
trzak – 96, Julia Więckowska – 
96, Agata Wojciechowska – 96, 
Patryk Bliżniewski – 94, Wikto-
ria Cęcelek – 94, Aleksandra Fi-
lipowicz – 94, Jakub Staniszew-
ski – 94, Michalina Czerwińska 
– 92, Maja Fijałkowska – 92, 
Maja Filipowicz – 92, Weronika 

Lendzion – 92, Weronika Mal-
liou – 92, Jakub Papierzewski – 
92, Stefania Kosiacka – 90, Jan 
Szurgot – 90, Danuta Wojda – 90, 
Szymon Zakrzewski – 90. Śred-
nia szkoły – 83,26.

Na poz. rozszerzonym najle-
piej wypadli: Natalia Dałek – 98, 
Katarzyna Majer – 92, Jakub Sta-
nisławski – 92, Martyna Mazgaj  
– 88, Karolina Nowak – 88 i Julia 
Badłak – 86. Średnia – 60,13.

Z j. angielskiego na poziomie 
podstawowym: Wiktoria Cę-
celek – 100, Aleksandra Fi-
lipowicz – 100, Weronika 
Malliou – 100, Aleksandra 
Pietrzak – 100, Gabriela 
Włodarczyk – 100, Mikołaj 
Zapisek – 100, Klaudia Czajka 
– 98, Natalia Dałek – 98, Emilia 
Filipowicz – 98, Patrycja Jabłoń-
ska – 98, Julia Jędrzejczak – 98, 
Mateusz Kowalik – 98, Krzysztof 
Malczyk – 98, Martyna Mazgaj  
– 98, Karolina Nowak – 98, Bo-
rys Raczek – 98, Piotr Skonieczny 
– 98, Kamil Walczak – 98, Julia 
Więckowska – 98, Danuta Woj-
da – 98, Jakub Znyk – 98, Joanna 
Chojnacka – 96, Stefania Kosiac-
ka – 96, Marcin Koza – 96, Julia 
Łukawska – 96, Adam Pudłow-
ski – 96, Weronika Lendzion – 96, 
Szymon Zakrzewski – 96, Julia 
Gontarz – 94, Agata Wojciechow-
ska – 92, Patryk Bliżniewski – 90, 
Maja Fijałkowska – 90, Agata 
Multan – 90, Mikołaj Tymoshuck 
– 90, Maciej Urbański – 90. Śred-
nia – 88,28.

Angielski na poziomie rozsze-
rzonym: Karolina Nowak – 
100, Aleksandra Filipowicz – 98, 
Michalina Czerwińska – 98, Pa-
trycja Jabłońska – 96, Aleksandra 
Pietrzak – 94, Julia Więckowska 
– 94, Julia Badłak – 92, Wiktoria 
Cęcelek – 92, Julia Jędrzejczak  
– 92, Weronika Malliou – 92, Ga-
briela Włodarczyk – 92, Mateusz 
Kowalik – 88, Krzysztof Malczyk 
– 88, Martyna Mazgaj – 88, Piotr 
Skonieczny – 88, Jakub Znyk  
– 88, Klaudia Czajka – 86, Natalia 
Dałek – 84, Mikołaj Zapisek – 84, 
Emilia Filipowicz – 84, Weronika 
Lendzion – 84, Adam Pudłowski 
– 84, Stefania Kosiacka – 82, Ju-
lia Łukawska – 82, Borys Raczek 
– 80. Średnia – 74,61.

Z biologii najlepsi byli: Alek-
sandra Pietrzak – 85, Emilia Fi-
lipowicz – 82, Julia Więckowska 
– 77, Karolina Nowak – 75 i Wik-
toria Cęcelek – 73.Średnia – 64.10.

Z chemii: Aleksandra Pietrzak 
– 93 i Karolina Nowak – 87. Śred-
nia – 46,82.

Z fizyki: Martyna Mazgaj – 73 
i Jakub Staniszewski – 70. Średnia 
– 38,57.

Z historii: Jan Szurgot – 
100, Aleksandra Filipowicz – 
88, Julia Badłak – 88, Michalina 
Czerwińska – 84, Danuta Wojda – 
84, Maciej Urbański – 80. Średnia  
– 70.17.

Z WOS: Jan Szurgot – 77 i Ma-
ciej Urbański– 72. Średnia – 57,59.

I LO im. Józefa 
Chełmońskiego 
W I Liceum Ogólnokształ-

cącym im. Józefa Chełmoń-
skiego w Łowiczu do zdawania 
matury uprawnionych było 120 
uczniów i wszyscy przystąpili do 
niej w pierwszym terminie. Matu-
ry nie zdało 2 uczniów. Procento-
wa zdawalność egzaminu dojrza-

ZDAWALNOŚĆ – procent uczniów w danej szkole, którzy zdali maturę w 2020 r. 
(wyniki z uwgzlędnieniem egzaminów poprawkowych)
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średnia powiatu łowickiego 76,4%

JĘZYK POLSKI – egzamin pisemny na poziomie podstawowym. Średni wynik uczniów danej szkoły 
w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych (*wynik po egzaminie głównym w czerwcu)
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Nasi uczniowie 
udowodnili,  
że naukę można 
łączyć z realizacją 
własnych pasji: 
sport, teatr, schola, 
wolontariat, 
dziennikarstwo, 
bycie animatorem.

dyrektor Pijarskiego LO 
Przemysław Jabłoński
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łości w tej szkole wynosi zatem 
98,3%. 

Z języka polskiego na pozio-
mie podstawowym uczniowie tej 
szkoły osiągnęli średnią 58,65%. 
Średnia wyników, jaką uzyskało 
33 uczniów zdający język polski 
na poziomie rozszerzonym, wy-
nosi natomiast 72,95%. 

Egzamin podstawowy z  ma-
tematyki uczniowie ukończyli ze 
średnią 73,60%. 100% z  mate-
matyki uzyskało 5 absolwentów, 
zaś kolejnych 32 uzyskało wynik 
na poziomie 90% i więcej. Roz-
szerzoną matematykę zdawało  
43 uczniów, średni wynik to 
48,60%. 

Język angielski na pozio-
mie podstawowym wybrało  
112 uczniów, zaś średnia wyni-
ków wynosiła 80,84%. 100% 
uzyskało 8 absolwentów, zaś ko-
lejnych 39 uzyskało wynik na 
poziomie 90% i więcej. Na roz-
szerzeniu język angielski posta-
nowiło zdawać 77 uczniów, ich 
wynik to 66,21%. 

Tylko 5 uczniów postanowi-
ło zdawać egzamin podstawowy  
z języka niemieckiego, zaś uzy-
skali oni średnią wyników 
67,20%. Do rozszerzonego egza-
minu z tego przedmiotu przystąpi-
ła tylko jedna osoba. 

Wśród pozostałych przedmio-
tów zdawanych na rozszerzeniu 
przez uczniów najpopularniejsza 
była chemia, którą wybrało aż 47 
zdających, a uzyskali oni średnią 
wyników 42,73%. Biologię zda-
wało 40 absolwentów I LO, a ich 
średnia to 56,17%. Do rozszerzo-
nego egzaminu z  fizyki przystą-
piło 21 zdających, a średni wynik 
to 48,65%. Wśród innych przed-
miotów zdawanych przez uczniów 
na rozszerzeniu znalazły się tak-
że: geografia (14 zdających, śred-
nia 25%), historia (13 zdających, 
średnia 42%), wiedza o społe-
czeństwie (12 zdających, średnia 
36,49%). 

Szkoła, niestety, nie podała nam 
nazwisk najlepszych uczniów. 

– Ze wszystkich przedmio-
tów obowiązkowych na pozio-
mie podstawowym wynik średni 
jest wyższy od średnich dla lice-
ów w Polsce i w województwie 
łódzkim, z  czego jesteśmy bar-
dzo zadowoleni – podkreśla wi-
cedyrektor I LO Agnieszka Jar-
ka. Jej zdaniem bardzo dobrze 
wypadły też egzaminy na pozio-
mie rozszerzonym, szczególnie 
z biologii, języka polskiego, ma-
tematyki oraz fizyki. – Świadczy 
to o tym, że uczniowie rozsądnie 
wybierają przedmioty dodatko-
we – podkreśla. Zauważa także, 
że na wyniki i zdawalność mia-
ło wpływ nauczanie zdalne, któ-
re niestety objęło klasy maturalne 
od marca 2020 r. 

II Liceum 
Ogólnokształcące  
im. Mikołaja Kopernika
W II LO w Łowiczu klasy ma-

turalne ukończyło 56 uczniów.  
55 było uprawnionych do zda-
wania matury. W pierwszym ter-
minie do egzaminu podeszło  
54 uczniów, zdało 45 z  nich.  
8 przystąpiło do egzaminu po-
prawkowego, połowa z nich zdała. 
Procentowa zdawalność tej szko-
ły (uwzględniając egz. poprawko-
wy), wyniosła 92,59%.

Z języka polskiego na pozio-
mie podstawowym uczniowie 
osiągnęli wynik 44,53 (średnia 
wszystkich zdających). Najlepszy 
pojedynczy wynik wyniósł 86. 
Na poziomie rozszerzonym średni 
wynik to 54,16, a najlepszy – 73.

Z matematyki na poziomie 
podstawowym średni wynik to 
48,15, a najlepszy – 90. Na pozio-
mie rozszerzonym zdawało mniej 
niż 5 uczniów. 

Z języka angielskiego na pozio-
mie podstawowym średni wynik 
wyniósł 63,58, a najlepszy – 98. 
Na poziomie rozszerzonym średni 
wynik to 66,37, najlepszy 92. 

Średnie wyniki z  pozostałych 
przedmiotów (gdy zdawało więcej 
niż 4 uczniów): biologia – 49,63, 
chemia– 32, WOS – 23,59, geo-
grafia – 15%.

Zespół Szkół 
Ponadpodstawowych 
nr 4 im. Władysława 
Grabskiego
W IV Liceum Ogólnokształ-

cącym w ZSP nr 4 w Łowiczu 
do  zdawania matury uprawnio-
nych było 62 uczniów i wszyscy 
przystąpili do  niej w  pierwszym 
terminie. Przy pierwszym podej-
ściu matury nie zdało 6 uczniów, 
jednak wszyscy oni przystąpili 
do egzaminu poprawkowego i go 
zdali. Zatem zdawalność procen-
towa matury dla tej szkoły wyno-
si 100%. 

Z języka polskiego na poziomie 
podstawowym uczniowie tej szko-
ły uzyskali średnią 57,68%. Naj-
wyższy wynik z  tej części egza-
minu wynosił 96%, a udało się go 
zdobyć Weronice Szeląg. Innymi 
wysokimi wynikami mogą się po-

chwalić: Anna Majewska (94%) 
i Klaudia Wilińska (91%). 

63,43% – to średnia z  języka 
polskiego na poziomie rozszerzo-
nym, który napisało 14 uczniów. 
Najwyższym wynikiem z tej czę-
ści egzaminu może pochwalić się 
Anna Majewska, która uzyskała 
95%. Bardzo dobre rezultaty osią-
gnęły też dwie inne uczennice: Ju-
lia Kolka (85%) i Gabriela Frąt-
czak (80%). 

Z matematyki na poziomie 
podstawowym uczniowie tej szko-
ły uzyskali 59,87%. Osobą, która 
najlepiej poradziła sobie z królo-
wą nauk, była Patrycja Reczulska 
(98%). 

Inne wysokie wyniki należą 
do Kornelii Kostrzewskiej i Patry-
cji Wołowiec – obie uzyskały po 
96%, a  także do Karoliny Bugaj 
i Natalii Cieślak – obie po 94%.

18 uczniów zdających mate-
matykę na poziomie rozszerzo-
nym uzyskało średnią procentową 
21,11%. 

Język angielski na pozio-
mie podstawowym wybrało 62 
uczniów, którzy uzyskali średnią 
77,58%. Na 100% napisała tę 
część egzaminu Patrycja Czap-
nik, natomiast pięć uczennic uzy-
skało rezultat 98%, a  są nimi: 
Aleksandra Kaźmierska, Anna 
Majewska, Diana Plichta, Patrycja 
Reczulska i Patrycja Wołowiec. 

Angielski na poziomie rozsze-
rzonym wybrało na maturze 51 
uczniów, którzy uzyskali średnią 
57,18%. Uczniami, którzy uzy-
skali najlepsze wyniki, byli: Marta 
Kmita (90%), Patrycja Wołowiec 
(88%), Patrycja Reczulska, Anna 
Majewska i Kornelia Kostrzewska 
– wszystkie trzy uczennice uzy-
skały po 86%. 

Biologię na poziomie rozsze-
rzonym zdawało 11 uczniów,  
ich średnia to 55,73%, zaś naj-
wyższe wyniki osiągnęły: Patry-
cja Wołowiec (87%) i Agnieszka 
Górczyńska (82%). 

Egzamin z chemii na poziomie 
rozszerzonym zdawało 8 uczniów, 
którzy uzyskali średnią 37,25%, 
a  najlepiej wypadła w  tej czę-
ści egzaminu Patrycja Reczulska 
(78%). 

Najchętniej na rozszerzeniu 
uczniowie zdawali geografię, wy-
brało ją 20 uczniów, zaś średnia 
wyników to 20,85%. Rozszerzo-
ną fizykę zdawało 12 uczniów, 
zaś egzamin zakończyli ze średnią 
wyników 16,67%. 

W Technikum nr 4 w  Ze-
spole Szkół Ponadpodstawowych 
nr 4 im. Władysława Grabskiego 
w  Łowiczu do  zdawania matury 
uprawnionych było 76 uczniów, 
jednak przystąpiło do  niego  
75 uczniów, co stanowi 98,68%. 
W pierwszym terminie nie zdało 

matury 17 uczniów. Do egzami-
nu poprawkowego podeszło 15 
osób, zaś 7 go zdało. W związ-
ku z  tym procentowa zdawal-
ność matury dla tej szkoły wyno-
si 86,67%. 

Z języka polskiego na po-
ziomie podstawowym ucznio-
wie tej szkoły uzyskali śred-
nią 49,34%, zaś najwyższymi 
wynikami mogą się pochwa-
lić Arkadiusz Golan (89%) 
i  Zuzanna Kędziora (83%). 
Na zdawanie języka polskiego  
na poziomie rozszerzonym nie 
zdecydował się żaden uczeń tej 
szkoły. 

48,28% – to średnia, jaką 
uczniowie tej szkoły uzyskali 
z matematyki na poziomie pod-
stawowym. Wyróżniające się 

wyniki osiągnęli: Damian Am-
broziak i Paulina Sochala – oboje 
po 90%, a także Izabela Łukaw-
ska (86%) i Natalia Sado (80%). 
Matematykę na poziomie rozsze-
rzonym zdecydowało się zdawać  
15 uczniów, którzy uzyskali śred-
nią 10,86%. 

Język angielski na pozio-
mie podstawowym wybrało  
73 uczniów, ich wynik to 
62,26%. Na docenienie zasługu-
ją uczniowie, którzy ukończyli 
tę część egzaminu z  wynikiem 
98%, a są to Szymon Flis i Piotr 
Galiński. Sylwia Janicka zdoby-
ła 96%, zaś wynik 92% osiągnę-
li Damian Ambroziak, Zuzanna 
Kędziora i Daniel Marciniak. 

Język angielski na poziomie 
rozszerzonym napisało 27 osób, 

którzy uzyskali średnią wyników 
44,77%. Najlepiej w swojej szko-
le tę część egzaminu napisali: Zu-
zanna Kędziora (82%) i Szymon 
Flis (80%). 

Dodatkowym przedmiotem, 
który uczniowie Technikum nr 4 
napisali na maturze na poziomie 
rozszerzonym, była geografia. 
Wybrało ją 49 uczniów, którzy 
osiągnęli średnią 14,54%. 

Szkoła podkreśla, że abiturien-
ci zarówno liceum, jak i  techni-
kum, uzyskali wyższą o  ponad 
10 punktów procentowych zda-
walność niż średnia wojewódzka 
i krajowa. Dyrekcję cieszy też fakt, 
że wyższą zdawalność uczniowie 
uzyskali ze wszystkich przedmio-
tów obowiązkowych, które objął 
egzamin maturalny.  →

REKLAMA

MATEMATYKA – egzamin pisemny na poziomie podstawowym. Średni wynik uczniów danej szkoły 
w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych (*wynik po egzaminie głównym w czerwcu)
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JĘZYK ANGIELSKI – egzamin pisemny na poziomie podstawowym. Średni wynik uczniów danej 
szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych (*wynik po egzaminie głównym w czerwcu)
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Na wyniki 
i zdawalność miało 
wpływ nauczanie 
zdalne, które 
niestety objęło klasy 
maturalne od marca 
2020 roku.



 www.lowiczanin.info14 10 grudnia 2020      nr 50   

REKLAMA

Zespół Szkół 
Ponadpodstawowych 
nr 1 w Łowiczu
W tej szkole 51 uczniów ukoń-

czyło w tym roku klasy matural-
ne. Do zdawania matury upraw-
nionych było 49, z  których 36 
przystąpiło do niej w pierwszym 
terminie. 11 osobom nie udało się 
zdać egzaminu w pierwszym ter-

minie, a do poprawki przystąpiło  
6 osób. Zdały ją 2 osoby.

Procentowa zdawalność dla 
szkoły to 75%. Średni wynik z ję-
zyka polskiego na poziomie pod-
stawowym to 38,83%. Najlepiej 
ten egzamin napisała Andżelika 
Górczyńska – 70%. 

Średnia z  matematyki na po-
ziomie podstawowym to 46,8%. 

Najlepiej napisali ją: Damian Pie-
trzak – 90%, Karolina Kołucka 
86%, Patryk Ledzion 82% i Hu-
bert Markiewicz – 80%. Do ma-
tury rozszerzonej z  matematy-
ki przystąpiło 20 osób, osiągając 
średni wynik 7,8%. Najlepiej na-
pisał ją Patryk Ledzion – 28%. 

Na poziomie podstawowym  
35 uczniów wybrało język an-

gielski, osiągając średni wynik 
62%. 

Uczniowie, którzy osiągnę-
li najlepsze wyniki, to: Wojciech 
Jachimek – 96%, Kacper Piechut  
– 92% i Patryk Ledzion – 90%. 

Do egzaminu z  języka nie-
mieckiego na poziomie podsta-
wowym przystąpiła w tej szkole 
tylko jedna osoba.

Do matury na poziomie roz-
szerzonym z  języka angielskie-
go przystąpiło 16 osób, uzyskując 
średni wynik 37,88%. Najlepiej 
napisali ją: Wojciech Jachimek  
– 74%, Maciej Godos – 62%, 
Aneta Kuśmirek – 62% oraz Pa-
tryk Ledzion – 62%.

Uczniowie wybierali też inne 
przedmioty na poziomie rozsze-
rzonym. Fizykę pisało 6 osób, któ-
re osiągnęły średni wynik 11,16%. 
Najlepiej napisała ją Karolina Ko-
łucka (16%). 

Na geografię zdecydowało się 
8 uczniów, którzy osiągnęli śred-
nią 9,5%. Najlepszy był Patryk 
Klimkiewicz (15%). 

5 osób pisało maturę rozsze-
rzoną z  informatyki; średnia 
23,6%. Najlepiej napisał ją Mar-
cel Filipiak – 42%. 

Do matury rozszerzonej z hi-
storii przystąpiły 4 osoby, osią-
gając średnią 25%. Najlepszy był 
Damian Płacheta (58%).

Jak powiedział nam dyrektor 
szkoły Dariusz Żywicki, wyniki 
absolwentów ocenia jako dobre.

– Uzyskaliśmy wyniki powy-
żej średniej krajowej i wojewódz-
kiej dla techników, mimo tego,  
że rekrutujemy do szkoły uczniów 
również ze słabymi wynikami 

z  poprzednich etapów edukacyj-
nych – mówi.

Szczególnie pozytywnie dyrek-
tor ocenia wyniki z  matematyki 
– zwrócił uwagę na bardzo dobrą 
zdawalność na poziomie podsta-
wowym. 

Zespół Szkół 
Ponadpodstawowych  
nr 2 CKZ im. Tadeusza 
Kościuszki
W zespole szkół na Blichu 

w tym roku klasy maturalne ukoń-
czyło 157 uczniów, z  których 
uprawnionych do zdawania egza-
minu było 121 i wszyscy skorzy-
stali z tej możliwości. 40 nie zdało 
go w pierwszym terminie, do eg-
zaminu poprawkowego przystąpi-
ło 30 osób, a zdało 12. Uwzględ-
niając egzamin poprawkowy, 
zdawalność uczniów Blichu wy-
niosła w tym roku 76,85%.

Wyniki egzaminu dla poszcze-
gólnych przedmiotów w tym roku 
wyglądały następująco: j. pol-
ski poziom podstawowy – średni 
wynik 57,00%, najwyższy wynik  
– 93%, matematyka poziom pod-
stawowy – średni wynik 46,40%, 
najwyższy wynik – 98%, po-
ziom rozszerzony: średni wynik 
15,70%, najwyższy wynik – 72%, 

JĘZYK POLSKI – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem 
egzaminów poprawkowych
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MATEMATYKA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem 
egzaminów poprawkowych
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WIEDZA O SPOŁECZEŃSTWIE – egzamin pisemny na poziomie 
rozszerzonym. Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. 
z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych (*po egzaminie głównym)
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CHEMIA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem 
egzaminów poprawkowych 
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FIZYKA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem 
egzaminów poprawkowych
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JĘZYK ANGIELSKI – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych

ŹRÓDŁO: OPRACOWANIE WŁASNE NŁ NA PODSTAWIE DANYCH Z POSZCZEGÓLNYCH SZKÓŁ
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j. angielski poziom podstawowy: 
średni wynik – 60,56%, najwyż-
szy wynik – 100%, poziom roz-
szerzony: średni wynik – 44,96%, 
najwyższy wynik 88%, j. niemiec-
ki poziom podstawowy: średni 
wynik – 40,00%, najwyższy wy-
nik – 54%, geografia poziom roz-
szerzony: średni wynik – 11,26%, 
najwyższy wynik – 33%, biologia 
poziom rozszerzony: średni wy-
nik – 18,33%, najwyższy wynik 
– 28%, informatyka poziom roz-
szerzony: średni wynik – 19,33%, 
najwyższy wynik – 58%, historia 
poziom rozszerzony: średni wy-
nik – 26,80%, najwyższy wynik 
– 46%.

Wicedyrektor szkoły Ma-
ria Tataj następująco oceniła te-
goroczny egzamin maturalny: 
– Zdawalność w roku 2020 wy-
nosi 76,85% i jest to wynik niż-
szy od osiągniętych w poprzed-
nich latach, tj. 91,17% w  2019 
roku, 89,70% w 2018 roku. Śred-
nie wyniki osiągnięte przez na-
szych maturzystów z  przedmio-
tów obowiązkowych są zbliżone 
do  wyników wojewódzkich 
i  krajowych (technika). Cieszą 
100% wyniki osiągnięte przez 
zdających z  pisemnego egza-
minu z  języka angielskiego  
– 2 zdających, wyniki na pozio-
me 90% i wyższe osiągnęło – 21 
zdających, z matematyki najwyż-
szy wynik to 98% – 1 zdający, 
wyniki na poziomie 90% i wyż-
sze uzyskało 4 zdających, z języ-
ka polskiego najwyższy wynik to 
93%. 

Znacznie niższa zdawalność 
egzaminu maturalnego w  roku 
szkolnym 2019/2020 w  porów-
naniu do  lat ubiegłych zdaniem 
wicedyrektor wynika z  sytuacji 
epidemicznej – wprowadzenia 
zdalnego nauczania oraz zmian 
w harmonogramie egzaminu. 

– Młodzież w  okresie, kiedy 
należało poświęcić najwięcej cza-
su na przygotowanie się do egza-
minu, została pozostawiona bez 
pośredniego nadzoru nauczycie-
li i  nie wszyscy zdający potrafili 
się zmobilizować do  samodziel-
nej, zdalnie kontrolowanej pra-
cy – uważa. – W związku z tym,  
że większość naszej młodzie-
ży pochodzi z terenów wiejskich, 
występowały również przypadki 
braku dostępu do  internetu (sła-
by zasięg), a co się z  tym wiąże  
– ograniczenia aktywnego uczest-
niczenia w zdalnych zajęciach. 

Zespół Szkół 
Ponadpodstawowych  
nr 3 im. W. S. Reymonta
W ZSP 3 przy ul. Powstańców 

w Łowiczu do matury podcho-
dziło w pierwszym terminie 39 
uczniów. Zdało 14 z nich (czyli 
36%). W terminie poprawkowym 
podeszło 36 uczniów, zdało 21, co 
daje zdawalność szkoły na pozio-
mie 58%.

Z języka polskiego na pozio-
mie podstawowym uzyskali śred-
ni wynik 37,36. Na rozszerzonym 
5 uczniów uzyskało średnio 34. 

Z matematyki średni wynik 
szkoły na poziomie podstawo-
wym to 27,79, do rozszerzonego 
podeszło tylko 2 uczniów.

Z języka angielskiego na po-
ziomie podstawowym średni 
wynik to 36,56, a na rozszerzo-
nym 9 uczniów uzyskało średnio  
20 punktów. 

Jedynym przedmiotem dodat-
kowym, który w tej szkole zda-
wało więcej niż 5 uczniów, była 
geografia – 20 uczniów uzyskało 
z niej średni wynik 8,08.

– Najbardziej cieszy mnie wy-
soka zdawalność w terminie po-
prawkowym, po którym wyni-
ki są rzeczywiście dużo lepsze  

w porównaniu z tym, jakie mie-
liśmy po pierwszym terminie  
– mówi dyrektor szkoły Wojciech 
Baleja. – Widać, że ci uczniowie, 
którym zależało na poprawieniu 
wyniku, sumiennie przepracowa-
li lato. To był bardzo trudny rok 
szkolny dla nas wszystkich, bo 
nawet przy najlepiej prowadzo-
nym nauczaniu zdalnym może 
w pewnym momencie zabraknąć 
motywacji, a właściwy rytm pra-
cy został zaburzony, chociażby 
przez okres przechodzenia na na-
uczanie zdalne i niepewności co 
do terminów egzaminów. 

ZSP w Bolimowie
W Zespole Szkół Ponadpod-

stawowych w Bolimowie maturę 
zdawało w tym roku 17 uczniów, 
tylu ilu ukończyło klasę matural-
ną. Zdawalność, z  uwzględnie-
niem egzaminu poprawkowego, 
wyniosła 71%.

Niestety, z  powodu nieobec-
ności dyrektora szkoły Elżbie-
ty Gródeckiej, nie otrzymaliśmy 
z placówki informacji o uzyska-
nych wynikach z  poszczegól-
nych przedmiotów ani opinii.  
Postaramy się uzupełnić te infor-
macje w przyszłości oddzielnym 
tekstem.

Zespół Szkół CKR 
w Zduńskiej Dąbrowie
Naukę w  klasach technikum 

w  poprzednim roku szkolnym 
ukończyło 38 osób i  wszyscy 
byli uprawnieni do  przystąpienia 
do  matury. Nie wszyscy jednak 
z tej możliwości skorzystali. 

Do egzaminów przystąpi-
ło 26 absolwentów i  14 zdało je 
w  pierwszym terminie. Spośród 
12, którzy nie zdali, do poprawek 
przystąpiło 9, zdały je 4 osoby. 
Procentowa zdawalność szkoły 
wyniosła ogółem 69,23%. 

Średnia z  języka polskiego na 
poziomie podstawowym wyniosła 
51,54%, a największą liczbę punk-
tów uzyskała Stella Przybylska 
z klasy IV– wyniosła ona 80%. 

Na poziomie rozszerzonym 
średnia wyniosła 62,50%, a  naj-
lepszy indywidualny wynik uzy-
skała Wiktoria Okupska – 80%. 

Średnia z matematyki wyniosła 
35,15%. Najlepszy wynik z  tego 
przedmiotu, 52%, uzyskało pięć 
osób: Wiktoria Okupska, Stella 
Przybylska, Damian Olejniczak, 
Mateusz Guzek i Patryk Ciesiel-
ski. Nikt z maturzystów nie zmie-
rzył się z  testem z  matematyki  
na poziomie rozszerzonym. 

Język angielski zdawało 25 ab-
solwentów, a  niemiecki – jedna 
osoba. Średnia z angielskiego na 

poziomie podstawowym wynio-
sła 57,28%, najwyższy wynik in-
dywidualny uzyskała Katarzyna 
Bąk, a wyniósł on 96%. Średnia 
szkoły na poziomie rozszerzonym 
z  języka angielskiego wyniosła 
42,50%. W tym przypadku rów-
nież najlepszy wynik uzyskała 
Katarzyna Bąk – 76%. 

Biologię zdawało 12 uczniów, 
średnia uzyskana przez nich wy-
niosła 28,47%. Najlepszy wynik 
tej części egzaminu miała Anna 
Przybylska – 58%. 

Wicedyrektor szkoły Zofia 
Rosa, poproszona o  komentarz 
na temat wyników matury, zwró-
ciła uwagę, że  najlepsze wyniki 
z  przedmiotów obowiązkowych 
uczniowie uzyskali z  języka pol-
skiego, a  w  przypadku przed-

miotów zdawanych na pozio-
mie rozszerzonym – z  biologii, 
z tego przedmiotu średnia szkoły 
jest wyższa od średniej krajowej 
o 7,47%.

Średnie wyniki z  języka pol-
skiego na poziomie podstawo-
wym były wyższe o  5,46% od 
średniej krajowej, a w przypadku 
poziomu rozszerzonego z  języka 
polskiego były wyższe o 15% od 
średniej w kraju. Wynik z języka 
angielskiego był na poziomie zbli-
żonym do średniej krajowej. Naj-
słabiej uczniowie napisali egza-
min maturalny z matematyki.

– Choć uczniowie i nauczyciele 
bardzo się starali, myślę, że zdal-
na nauka miała znaczny wpływ na 
wyniki matur – uważa Zofia Rosa.

aa, ks, mwk, tb, tm

GEOGRAFIA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych
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BIOLOGIA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych
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Reportaż

Łowicz | Fambud wywiązuje się z umowy na modernizację oczyszczalni

Praca wre na budowie 
– pierwsza część gotowa
– To ważny dzień dla Łowicza – powiedział nam 
burmistrz miasta Krzysztof Kaliński, po tym jak 
1 grudnia symbolicznie, bez pompy i przecinania 
wstęg, uruchomił na miejskiej oczyszczalni ścieków 
nowo wybudowaną część odpowiedzialną za 
wstępne oczyszczanie. To pierwszy krok w kierunku 
zabezpieczenia niezawodnej pracy oczyszczalni.

Oznacza też wyłączenie z eks-
ploatacji wykorzystywanych dotąd 
podobnych, awaryjnych urządzeń. 
Nie oznacza to, że na oczyszczal-
ni prace dobiegły końca, jest ona 
obecnie terenem budowy z szero-
kim frontem robót.

Przypomnijmy, że pierwszy 
etap modernizacji części ścieko-
wej oczyszczalni został zlecony za 
niespełna 58 mln zł skierniewic-
kiej fi rmie Fambud, która w po-
łowie listopada 2019 roku wygra-
ła przetarg, 5 grudnia podpisała 
z miastem umowę, a kilka tygo-
dni później przystąpiła do prac. 
Skoncentrowała się ona właśnie 
na budowie uruchomionych teraz 
bloków wstępnego oczyszczania, 
ale otwierając też sukcesywnie 
kolejne prace, tworząc bardzo sze-
roki front robót.

Biorąc pod uwagę wielkość 
tych obiektów i  to, że budowa 
prowadzona była od podstaw, na 
podkreślenie zasługuje to, że pra-
ce przebiegły sprawnie, szybko 
i w niespełna rok. Burmistrz Ka-
liński w  rozmowie z  nami bar-
dzo pozytywnie wypowiada się 
o  skierniewickim wykonawcy. 
Cieszy go, że na oczyszczalni co-
dziennie trwają prace wykony-

wane przez kilkudziesięciu ludzi 
i, jak mówi trywializując, „widzi, 
że koparki wręcz ganiają się po 
placu budowy”. Już teraz Fambud 
przekroczył zakres prac przewi-
dziany w harmonogramie na 2020 
rok i wystąpił o zwiększenie płat-
ności o 5 mln 776 tys. zł.

Po wizycie na miejscu możemy 
śmiało podzielić zdanie burmi-
strza. Na oczyszczalni dzieje się 
naprawdę dużo i to przy cały czas 
działającej instalacji, co – jak pod-
kreśla jej kierownik Cezary Koło-
dziejski – od początku było i jest 
dużym wyzwaniem.

– Oddana instalacja poprawi 
funkcjonalność i  jakość oczysz-
czania ścieków, jesteśmy zobli-
gowani do przestrzegania okre-
ślonych norm, w  przypadku ich 
przekroczenia grożą nam wysokie 
kary środowiskowe – mówi Koło-
dziejski.

Nowa część oczyszczani, włą-
czona do użytku 1 grudnia, składa 
się z dwóch ciągów sitopiaskow-
ników, oddzielających ze ścieków 
frakcje stałe. Mogą one pracować 
pojedynczo, na zmianę lub – gdy 
ścieków będzie dużo – jednocze-
śnie. Wybudowano dalej komory 
osadników wstępnych, w których 
wytrącane są najcięższe osady 
oraz reaktory biologiczne (zde-
cydowanie największe obiekty), 
w  których odpowiednio dobra-
ne szczepy bakterii zajmują się 
oczyszczaniem ścieków.

Z nowej części ścieki trafi ają te-
raz na dotychczasowe urządzenia, 
w których m.in. są napowietrzane 
i gdzie są wytrącane osady wtórne 
– ale one także zostaną zmoderni-
zowane w późniejszym czasie.

Fambud ma być obecny na 
oczyszczalni do końca czerwca 
2021 roku. Po nim na plac budo-
wy ma wejść nowy, już wybrany 
wykonawca, Konsorcjum HMK 
z Pszczyny i Konstrukcje Jastrzę-
bie z  Jastrzębia Zdroju. Wygrało 
ono rozstrzygnięty 29 maja prze-
targ, umowę z  miastem fi rmy 
podpisały 17 września. Obecnie 
przedstawiciele wykonawcy co ja-
kiś czas pojawiają się na oczysz-
czalni, prowadząc konsultacje 
związane z projektem i zakresem 
prac, zamawiając już też niezbęd-
ne urządzenia. Zlecenie będzie 
obejmować modernizację części 
osadowej: dwóch komór fermen-

tacyjnych, w których umieszczane 
są osady, wraz z budową instala-
cji odzysku biogazu i instalacji ko-
generacji, czyli produkcji z tegoż 
biogazu energii cieplnej i  elek-
trycznej. Miasto wyda na te prace 
21 mln 701 tys. zł.

Czego będzie 
nadal brakować
Cezary Kołodziejski powie-

dział nam, że te prace są bardzo 
ważne, nie rozwiązują jednak dru-
giego problemu oczyszczalni, ja-
kim są wysokie opłaty za zago-
spodarowania osadów, w ostatnim 
przetargu cena wzrosła z  270 zł 
za odebraną tonę do 540 zł. 
A rocznie z  oczyszczani trzeba 
ich wywieźć około 10 tys ton.

Inwestycję miała zwieńczyć in-
stalacja do hydrolizy, jednak praw-
dopodobnie nie powstanie ona 
zbyt szybko, ze względu na brak 

pieniędzy. Dzięki niej z  osadów 
udałoby się pozbyć około 85% 
wody, a nie jak jest obecnie, oko-
ło 15%. Rozwiązanie to znacząco 
wpłynęłoby na koszty generowa-
ne przez oczyszczalnię.

– Ciekawe jest to, że jesteśmy 
zobligowani do przestrzegania 
norm jeśli chodzi o  oczyszczo-
ne ścieki, ale już nie jeśli chodzi 
o  osady, bo te nie są określone 

żadnym aktem prawnym, mamy 
się ich po prostu pozbywać we 
własnym zakresie – powiedział 
nam Kołodziejski.

Przypomnijmy, że moderni-
zacja oczyszczalni jest współ-
fi nansowana przez Narodowy 
Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Warsza-
wie dotacją w wysokości prawie 
49 mln zł. �

Ścieki, po przejściu ze zmodernizowanej stacji krat, gdzie wyłapywane są największe rzeczy płynące 
ze ściekami, jak np. pieluchy, ręczniki, mopy, trafi ają do tych urządzeń pod wiatą. Są to dwa ciągi 
sitopiaskowników, które wyłapują z nich drobne frakcje, głównie – jak sama nazwa wskazuje – piach, który co 
jakiś czas będzie zrzucany rurami spadowymi na dół do ustawionych kontenerów. Piach ten trafi a na miejskie 
składowisko odpadów.
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Jedno z urządzeń odpowiedzialnych za sterowanie przepływem ścieków z osadników wtórnych 
do reaktorów biologicznych.
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TOMASZ
BARTOS

tomasz.bartos@lowiczanin.info

Budowany jest także betonowy kanał, którym oczyszczone ścieki 
będą odprowadzane z oczyszczani na znajdujące się po jej wschodniej 
stronie stawy, gdzie woda, przelewając się pomiędzy kolejnymi 
zbiornikami, dodatkowo się oczyszcza, przed odprowadzeniem jej 
do Bzury. Co ciekawe, dzięki wybudowaniu nowej pompowni, woda 
z kanału będzie mogła być wyłapywana i kierowana na oczyszczalnię 
jako tzw. woda technologiczna, np. do mycia urządzeń i maszyn.
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Na pierwszym planie rozbudowywany budynek pomp recyrkulacji 
ścieków. Do dotychczasowego budynku zostały już dobudowane dwa 
skrzydła. W jednym zamontowano dwie wysokowydajne pompy, które 
od niedawna działają, w drugim (na zdjęciu) zainstalowane zostaną 
kolejne dwie. Pompy będą działać w układzie par, w razie potrzeby będą 
załączane wszystkie cztery.
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Oczyszczalnia ścieków jest obecnie wyposażana 
w zmodernizowaną kotłownię, gdzie już stoją dwa duże piece, 
które będą na razie zasilane olejem, a w przyszłości gazem ziemnym 
lub biogazem uzyskanym z fermentacji osadów. Ciepło na oczyszczalni 
potrzebne jest do ogrzania budynków administracji i socjalnych, 
ale także właśnie komór fermentacyjnych, gdzie należy utrzymywać 
stałą temperaturę 37 st. C.
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Łowicz | Markety i niedziele handlowe są ich bolączką 

Małe sklepy cieszą się zaufaniem klientów 
W czwartek 3 grudnia okazało się, które lobby jest 
silniejsze. Prezydent Andrzej Duda podpisał zmiany 
w ustawie, wprowadzające 6 grudnia jako niedzielę 
handlową. Tłumaczono to chęcią rozładowania tłoku 
w sklepach przed świętami Bożego Narodzenia 
– ale był to też ukłon w stronę wielkich sieci 
handlowych. A dla małych sklepów, które w zwykłe 
niedziele pracować mogą – cios. 

Rządowy, ale poparty też w Se-
nacie pomysł, skrytykowała Pol-
ska Izba Handlu, reprezentująca 
drobnych handlowców. 

– Ograniczenie handlu w  nie-
dziele służy mniejszym placów-
kom handlowym, zwłaszcza tym 
do 100 mkw., które mogą prowa-
dzić działalność w niedziele, ko-
rzystając z  wyłączenia polega-
jącego na prowadzeniu w  tym 
dniu działalności przez właścicie-
la, który staje za ladą – czytamy 
w stanowisku PIH.

Do nich wyskoczysz 
na chwilę
Katarzyna Kreps, właścicielka 

dwóch sklepów franczyzowych 
Żabka, mieszczących się na pla-
cu Koński Targ i na Bratkowicach, 
powiedziała nam, że niedziele 
handlowe są dla małych sklepika-
rzy dużą bolączką. Jak tłumaczy, 
ze względu na epidemię Covid-19 
i  wprowadzenie „godzin dla se-
niora” ich sytuacja i  tak stała się 
trudna. Przez dwie godziny skle-
powy ruch zostaje niemal całko-
wicie sparaliżowany, podczas gdy 
seniorzy i tak robią zakupy o każ-
dej porze dnia. Więcej klientów 
zaczyna być dopiero wieczorami 
i w niedziele, w których obowią-
zuje zakaz handlu. 

Dlaczego? Tego dnia miesz-
kańcy nie mają dostępu do du-
żych dyskontów, dlatego chętniej 
odwiedzają małe, osiedlowe skle-
py. One również przygotowują się 
na ten dzień, oferując klientom 
np. świeże pieczywo. I wcale nie 
odbywa się to kosztem pracowni-
ków, gdyż oni mają wtedy wolne, 
a za ladą staje sam właściciel. 

Klienci mają zaufanie 
Wybierając się na zakupy za-

wsze dokonujemy wyboru, bo 
możemy je zrobić w  jednym 
z wielu marketów na terenie Ło-
wicza lub w  małych, osiedlo-
wych sklepach, które są blisko 
nas. W naszym mieście wiele jest 
przecież sklepów „po sąsiedzku”, 
które cieszą się sympatią klientów.

Na Zatorzu mieści się sklep 
„Marysieńka”, który istnieje od 
ponad 18 lat. To rodzinny biznes 
państwa Zajdlewiczów, który na-
zwę otrzymał na cześć właściciel-
ki. Rodzina mieszkała wcześniej 
przez wiele lat na os. Konopnic-
kiej, dlatego wszyscy ich znają 
i mają zaufanie do sklepu. 

Pan Tomasz, syn właścicieli, 
powiedział nam, że sklep ma wie-
lu stałych klientów z  sąsiedztwa. 
Niektórzy jeszcze wychodząc ze 
sklepu zapowiadają: „Coś czuję, 
że jeszcze się dzisiaj zobaczymy”. 
Bo mają sklep tak blisko, można 
sobie pozwolić na to, by o czymś 
zapomnieć. 

Zdarza się, że klienci zbiegają 
z  bloków nawet w  klapkach, bo 

np. skończyły im się pieprz lub 
śmietana. Zwykle jednak przy-
chodzą do nich, by kupić kilka ar-
tykułów, zaś na większe zakupy 
udają się już do marketów. 

Pan Tomasz przyznaje, że od-
kąd po drugiej stronie otworzył 
się sieciowy market, część klien-
tów, zwłaszcza z tamtych rejonów 
osiedla, zaczęła w nim robić zaku-
py. Na razie odpływ klientów nie 
jest jednak aż tak dotkliwy, a pro-
wadzenie działalności nadal jest 
dla właścicieli opłacalne. 

Sklep stara się dbać o  jakość 
produktów, zaś klienci chwalą 
sobie ciasta, które są zamawia-
ne z  Lipiec Reymontowskich. 
W niedziele ten sklep jest akurat 
nieczynny, bo właściciele odpo-
czywają po wielogodzinnej pracy 
w tygodniu. 

Można liczyć 
na miłą obsługę 
Od 1997 roku istnieje sklep 

funkcjonujący pod nazwą „De-
likatesy” na ul. 3 Maja, który 
wspólnie prowadzą małżonkowie 
Marek i  Teresa. Właściciel po-
wiedział nam, że budynek, w któ-
rym mieści się sklep, pobudował 

on sam. Teraz zajmuje się zaopa-
trzeniem. 

Zważywszy na położenie skle-
pu w  centrum Łowicza, ma on 
klientów mieszkających po są-
siedzku, ale też takich, którzy za-
trzymują się przy nim gdy są prze-
jazdem. 

Dużą grupę klientów stanowią 
jednak mieszkańcy okolicy. Są 
wśród nich tacy, którzy w  „De-
likatesach” na ul. 3 Maja kupują 

wszystko, czego im potrzeba i nie 
mają potrzeby chodzenia do mar-
ketów. Inni mają na tyle blisko, 
że czasem po kilka razy dziennie 
przychodzą tylko po jedną rzecz. 
Właściciele wspominają, że jed-
na babcia przychodziła po zakupy 
do sklepu w łapciach. 

Klienci tego sklepu cenią sobie 
sympatyczną obsługę, na którą za-
wsze mogą liczyć gdy za ladą stoi 
żona właściciela. Pani Teresa jest 

energiczna, wesoła i  lubi kontakt 
z klientami.

Pan Marek mówi nam, że za-
dbał o  to, by asortyment sklepu 
był szeroki. Znajdziemy w  nim 
nawet pastę do butów i  znicze. 
Za godne polecenia uważa m.in. 
słodkie bułki, które są dostarczane 
od trzech dostawców, zatem wy-
bór jest szeroki. Jest też coś spe-
cjalnego – wędliny, które przyjeż-
dżają do sklepu z masarni jeszcze 
ciepłe. Właściciele relacjonują, 
że rozchodzą się one w ciągu go-
dziny. 

A jeśli czegoś w sklepie nie ma, 
to właściciel zapisuje to w zeszy-
cie i, jak mówi, „następnym razem 
zrobi tak, żeby już było”.

Właściciel powiedział nam, że 
jest zwolennikiem obecnych ure-
gulować dotyczących ogranicze-
nia handlu w niedziele. W te dni 
w jego sklepie sprzedaż trwa zwy-
kle do południa, jednak jest opła-
calna. – To, co sobie zahandluję 
w niedzielę, to mam potem w po-
niedziałek na towar – przyznaje. 

Dla niego i  dla wielu innych, 
niedziela handlowa, na której ko-
rzystają markety – to dotkliwy 
cios. �

AGNIESZKA
ANTOSIEWICZ

agnieszka.antosiewicz@lowiczanin.info
Katarzyna Kreps, właścicielka dwóch sklepów franczyzowych 
Żabka, powiedziała nam, że niedziele handlowe są dla małych sklepów 
dużą bolączką.
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Na Zatorzu mieści się sklep „Marysieńka”, który istnieje od ponad 
18 lat. Pan Tomasz, syn właścicieli, powiedział nam, że sklep ma wielu 
stałych klientów z sąsiedztwa.
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Klienci sklepu „Delikatesy” cenią sobie sympatyczną obsługę, 
na którą zawsze mogą liczyć, gdy za ladą stoi pani Teresa. 
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Mabiki Mong (1950–2020)
Dr n. med. Mabiki Mong, powszechnie znany 
i szanowany lekarz chirurg, urodził się 19 października 
1950 roku, zmarł 19 sierpnia tego roku. Pracował 
ponad 30 lat w Szpitalu Miejskim w Głownie, tyle 
samo czasu spędził w przychodni chirurgicznej, 
początkowo przyszpitalnej, później SPZOZ 
„Remedium”. Został zapamiętany jako niezwykle 
uczynny i zawsze dostępny dla pacjentów. 

– Kochał swój zawód. Zawsze 
na pierwszym miejscu byli pa-
cjenci. Nieprzespane noce, dy-
żury, telefony. Dla znajomych 
i współpracowników był Anisem 
od francuskiego Anicet – wspomi-
na żona Agnieszka Jakubowska. 

Mabiki Mong pochodził z Re-
publiki Demokratycznej Konga 
(wcześniej Zair). Do Polski przy-
jechał jako stypendysta w  latach 
siedemdziesiątych. Stało się to 
dzięki pomocy lekarza, który za-
przyjaźnił się w Afryce z jego oj-
cem. Jego ojciec również był leka-
rzem. Kontynuował więc tradycję 
rodzinną. 

Początki pobytu w  Polsce 
wspominał jako trudne. Pierwszy 
rok to nauka w Łódzkim Studium 
Języka Polskiego. Owe studium 
miało za zadanie nauczyć swo-
ich słuchaczy umiejętności po-
sługiwania się językiem polskim, 
ale również pomóc w  adaptacji 
do wieloletniego pobytu w  Pol-
sce w czasie studiów, poprzez za-
poznanie cudzoziemców z polską 
kulturą, tradycją i zwyczajami. 

Po roku nauki w studium Mong 
Mabiki podjął naukę w Akademii 
Medycznej w Łodzi na Wydziale 
Lekarskim. Po uzyskaniu dyplo-
mu lekarza rozpoczął staż w Szpi-
talu Wojewódzkim w  Płocku, 
a  po jego zakończeniu wyjechał 
do Berlina Zachodniego (wów-
czas państwo niemieckie było po-
dzielone), gdzie ukończył studia 
doktoranckie i uzyskał specjaliza-
cję z chirurgii. Wspominał, że po-
mimo licznych propozycji pracy 
w Niemczech, jak również w Sta-
nach Zjednoczonych, powrócił 
do Łodzi. 

Jak trafi ł do Głowna? Otóż 
w  połowie lat osiemdziesiątych 
doktor Mabiki przeczytał w gaze-
cie ogłoszenie, że szpital w Głow-
nie chciałby zatrudnić lekarza chi-
rurga. Niewiele zastanawiając się 
wsiadł do autobusu i przyjechał do 
Głowna. Spodobało mu się niedu-
że miasto i  panująca w  nim at-
mosfera. Dodatkowym atutem, by 
podjąć pracę w Głownie, było też 
to, że głowieński szpital był świe-
żo po rozbudowie i remoncie. 

Tak się rozpoczęła trwająca 
35 lat jego przygoda z  głowień-
ską chirurgią. Polskie obywatel-
stwo, z którego był bardzo dumny, 
otrzymał w  2004 roku. Znajomi 
doktora opowiadają, że na wrę-
czenie polskiego obywatelstwa 
pojechał do Łódzkiego Urzędu 
Wojewódzkiego prosto z  dyżuru 
w głowieńskim szpitalu. – Jeszcze 

nie zdążyłem ochłonąć po opera-
cji. A tu nowe doświadczenie. Nie 
mogę zebrać myśli – mówił wte-
dy dziennikarzom, którzy rela-
cjonowali tę uroczystość. Zwykle 
osoby odbierające polskie obywa-
telstwo po prostu przychodzą do 
urzędu po odbiór stosownych do-
kumentów, ale w tym przypadku 
– w przeddzień Święta Niepodle-
głości – w Urzędzie Wojewódzkim 
w Łodzi postanowiono zorganizo-
wać uroczyste wręczenie obywa-
telstw dla czterech osób (obywa-
teli Rosji, Białorusi oraz Konga), 
w  tym doktora Monga Mabiki. 

Gdy zabrzmiały dźwięki Ma-
zurka Dąbrowskiego, dr Mabi-
ki był bardzo wzruszony, nie tyl-
ko zresztą on, ale i pozostali nowi 
obywatele Polski. Oprócz doku-

mentów otrzymali wtedy również 
polskie fl agi. – Niezmiernie cie-
szył się, że może iść na wybory 
– wspomina żona. 

W roku 2005, w jednym z wy-
wiadów dla łódzkiego „Expres-
su Ilustrowanego”, powiedział: 
„Przez te wszystkie lata nasią-
kłem polską kulturą i  tradycjami 
do tego stopnia, że nie wyobraża-
łem sobie życia gdzie indziej niż 
w Polsce. Kocham ten kraj i nie 
zamieniłbym go na żaden inny. 
Tęsknię za swoją rodziną z Afry-
ki, jedyne co mi pozostaje, to zdję-
cia, listy i moje rzadkie odwiedzi-
ny w Kongo. 

Ze swojej 35-letniej pracy le-
karskiej w  Głownie dr Mabiki 
wspominał różne sytuacje, nie-
które śmieszą do dziś, ale są i ta-
kie, które świadczą o tym, że jego 
praca była doceniana przez śro-
dowisko miejscowych lekarzy, 
jak również przez jego pacjen-
tów. – Znalazłem dawno temu 
na YotuTube piosenkę Kingi Pre-
is „Murzyn” do słów wiersza Jana 
Brzechwy i  puściłem doktorowi. 
Przecież to o mnie – cieszył się, 
żartował i wciąż ją nucił – wspo-
mina Dariusz Sobierajczyk. Przy-
pomnijmy fragment wiersza: 

W Głownie na rynku stał czarny 
Murzyn

W czerwonym fr aku, w  cylin-
drze dużym,

A miał do tego żółtą krawatkę
I pantalony obcisłe, w kratkę. (...)
Czarnoskóry doktor przemie-

rzający korytarze szpitalne był 
częścią historii szpitala. Nie za-
pominał o  swoim pochodzeniu. 
Często pomagał studentom kon-
gijskim, którzy przyjeżdżali do 
Polski, zarówno fi nansowo, jak 
i zdrowotnie. Po wielu latach od-
wiedzali go ze swoimi dziećmi, 
a  nawet wnukami. Utrzymywał 
stały kontakt z  ambasadą RDK 
w Polsce, udzielając wsparcia me-
dycznego.

Przez 5 lat był lekarzem orzecz-
nikiem w  ramach współpracy 
z PZU, od 15 lat lekarzem sądo-
wym. Zetknął się nie raz i nie dwa 

WSPOMNIENIA | POZOSTANĄ W NASZEJ PAMIĘCI

Mabiki Mong otrzymał polskie 
obywatelstwo, z którego był 
bardzo dumny, w 2004 roku. 
Na uroczyste wręczenie 
pojechał do Łódzkiego Urzędu 
Wojewódzkiego prosto 
z dyżuru w szpitalu w Głownie. 
– Jeszcze nie zdążyłem 
ochłonąć po operacji. 
A tu nowe doświadczenie. 
Nie mogę zebrać myśli – mówił 
wtedy dziennikarzom. Był 
lekarzem powszechnie znanym 
i szanowanym, a w Głownie 
miał wielu przyjaciół. 

  � Mabiki Mong 
(1950–2020)

Okruchy życiaODESZLI OD NAS | 25.11.2020 – 8.12.2020
 25 listopada: Roman Pietrzak, 

l.60; Czesław Rosłonek, l.88; 
Ryszard Majtczak, l.64; 
Jadwiga Maria Nodzak, l.85; 
Krzysztof Cheliński, l.45.

 26 listopada: 
Bartłomiej Tadeusz Roszczypała, 
l.58; Jacek Bródka, l.56. 

 27 listopada: 
Teresa Kapuścińska, l.80.

 28 listopada: Stanisława 
Masłowska, l.87; Janina Kielan, l.73; 
Andrzej Kosiacki, l.69.

 29 listopada: Janina Styszko, 
l.98; Marta Ciesielska, l.89; 
Genowefa Knera, l.83; 

Maciej Dąbrowski, l.19.
 30 listopada: Zofia Foks, l.90; 

Renata Jędrzejczak, l.44.
 1 grudnia: Eugenia Matusiak, l.87.
 2 grudnia: Wiesława Wiśniewska, 

l.89; Michał Walczak, l.30.
 4 grudnia: Edward Organiściak, 

l.78; Julianna Kubica, l.86; Irena 
Hejna, l.82; Andrzej Strożek, l.65.

 5 grudnia: Zenon Siekiera, l.78; 
Monika Lipińska, l.43; 
Zofia Gajewska, l.72.

 6 grudnia: Władysława Gejo, l.83; 
Tadeusz Marat, l.71. 

 8 grudnia: Anna Milczarek, l.79, 
Dąbkowice.

REKLAMA

Czarnoskóry doktor 
przemierzający 
korytarze szpitalne 
był częścią historii 
szpitala. Nie zapominał 
o swoim pochodzeniu. 
Często pomagał 
studentom kongijskim, 
którzy przyjeżdżali 
do Polski, zarówno 
fi nansowo, 
jak i zdrowotnie. 

Arkadia | Nie pospacerujesz

Park czasowo zamknięty
Od soboty 5 grudnia ogród ro-

mantyczny w  Arkadii jest za-
mknięty dla zwiedzających. Mo-
nika Antczak, kurator Muzeum 
w Nieborowie i Arkadii, któremu 
podlega zabytkowy obiekt, powie-
działa nam, że powodem jest ko-
nieczność przeprowadzenia prac 
modernizacyjnych przyłączy wo-
dociągowych i wymiana zużytych 
wolno stojących sanitariatów.

Stare, plastikowe konstrukcje, 
które w ostatnim czasie z powodu 
awaryjności musiały zostać wyłą-

czone z użycia, zostaną zastąpione 
pawilonem sanitarnym wykona-
nym w nowej estetyce. – Nie mo-
żemy pozwolić sobie na wpusz-
czenie do parku turystów, gdy nie 
będą działać toalety, wielu z nich 
przyjeżdża do nas z daleka – po-
wiedziała nam kurator. Nowe toa-
lety zostaną zainstalowane w cią-
gu najbliższych tygodni.

Otwarty dla turystów pozosta-
je park w Nieborowie, przy pałacu 
Radziwiłłów. Można go zwiedzać 
w godz. 10.00-16.00.  tb
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z dramatami ludzkimi. Nigdy nie 
tracił optymizmu, zawsze powta-
rzał „trzeba szukać czegoś do-
brego w tym złym. Pamiętaj! Coś 
dobrego w  tym jest!”. Pacjenci 
wspominają go jako uśmiechnię-
tego i  pełnego radości. Taki był 
faktycznie. 

Przybył do Polski ponad 50 lat 
temu, tutaj pracował, założył ro-
dzinę, tutaj żył. – Pomagał każde-
mu, kto się do niego zgłosił o po-
moc. Nie tylko jako lekarz, często 
jako człowiek, który też doświad-
czył goryczy odmienności. Mu-
siał w społeczności naszego mia-
sta budować zaufanie do siebie 
– wspomina żona. Bo początkowo 
nie wszyscy pacjenci chcieli le-
czyć się u czarnoskórego lekarza.

– Przyjaźnie zawierał na całe 
życie. Kochał polską kuchnię, ale 
gotował i  dania kongijskie, jak 
maboke, fufu, makajabu, który-
mi częstował swoich znajomych 
i  współpracowników. O współ-
pracujących z nim pielęgniarkach 
mówił „moje dziewczyny”, za-
wsze podkreślał, że może na nie 
liczyć – wspomina żona. 

Chętnie opowiadał o  swoim 
kraju, który odwiedzał kiedy tylko 
mógł. Pracował do końca, pomi-
mo postępującej choroby. Ostat-
niego dyżuru w  szpitalu już nie 
był w stanie odbyć i to był dla nie-
go największy dramat. 

Pozostanie w  naszych sercach 
zawsze w białym uniformie z sze-
rokim uśmiechem na czarnoskórej 
twarzy. 

Doktor Dariusz Sobierajczyk, 
który znał doktora Mabikiego od 
kilkudziesięciu lat, mówi o  nim:  
– To był bardzo dobry człowiek, 
inteligentny, biegle władający 
kilkoma językami, ciepły w  po-
dejściu do wszystkich. Był od lat 
wrośnięty w pejzaż Głowna. Płyn-
nie mówił i pisał po polsku, w ję-
zyku suahili, po francusku i nie-
miecku, nieco słabiej po angielsku 
– wspominał. 

Znajomość kilku języków 
przydawała się również w  pra-
cy w Głownie. – Pamiętam takie 
zdarzenie sprzed wielu lat, kiedy 
do szpitala trafili Belgowie, którzy 
ulegli niedaleko Głowna jakiemuś 
wypadkowi. Po angielsku nie mó-
wili i  mielibyśmy kłopot, gdyby 
doktor Mabiki nie porozumiał się 
z nimi po francusku – wspomina 
Dariusz Sobierajczyk. 

Doktor Mong Mabiki zmarł 19 
sierpnia 2020 roku, dwa miesią-
ce przed siedemdziesiątą roczni-
cą urodzin. Pokonała go choroba 
nowotworowa. Został pochowany 
5 września na cmentarzu parafial-
nym w Głownie.  mak

Pozostanie w naszych 
sercach zawsze 
w białym uniformie 
z szerokim uśmiechem 
na czarnoskórej 
twarzy. 

Internetowe zagrożenia | Czego się wystrzegać, by nie zostać oszukanym

Tu może chodzić o życie. 
Ale chodzi też o wolność
W demokracji każdy ma prawo wyrażania 
swoich poglądów. To kardynalna zasada. 
Ograniczana może być wtedy, gdy poglądy te 
wzywałyby do agresji, nienawiści wobec innych 
współobywateli. Ale co robić wtedy, gdy poglądy 
te nie są nienawistne wobec kogokolwiek, jednak 
przekazują informacje, które wprowadzają w błąd 
i mogą przynosić ludziom realne szkody?

Przywiązany do wolności czło-
wiek nie może odpowiedzieć ina-
czej, jak potwierdzając: tak, ludzie 
mają prawo głosić takie przekona-
nia, rozpowszechniać takie teorie. 
Nawet gdy stosowanie się do tych 
poglądów czy zaleceń może przy-
nieść realną szkodę. Ale tym bar-
dziej jesteśmy wezwani do tego, 
by sprawdzać wiarygodność osób 
i źródeł, jesteśmy odpowiedzialni 
za zachowanie zdrowego rozsąd-
ku w ocenach wypowiedzi.

Narzędziem, które umożli-
wia rozprzestrzenianie najróżniej-
szych dziwnych informacji, jest 
Internet. Ma to do siebie, że publi-
kować może każdy. I że publiku-
jąc w mediach społecznościowych 
zapewnia sobie komfort tego,  
że algorytmy dostawców skierują 
jego post do osób podobnie my-
ślących.

Taką grupą są antycovidowcy. 
Nasi czytelnicy dobrze pamięta-
ją zapewne relację z  manifesta-
cji tej grupy, jaką zorganizowa-
no na Nowym Rynku w Łowiczu  
10 października. Jej przepro-
wadzenie było możliwe przede 
wszystkim dzięki temu, że in-
formację o  wydarzeniu rozpo-
wszechniano na grupie facebo-
okowej „StopCovidŁowicz”.

Grupa była wtedy bardzo ak-
tywna, liczyła już ponad 600 
członków. Pisaliśmy wtedy: „Co-
dziennie pojawiają się w  niej 
nowe posty, niekiedy nawet po kil-
ka w ciągu godziny. W większo-
ści są to udostępniane treści z in-

nych facebokowych grup i profili 
– memy, cytaty, odnośniki do arty-
kułów. Udostępnia je głównie ad-
ministratorka, ale wśród komen-
tujących wypowiadają się różni 
użytkownicy. Z dumą podkreślają 
oni, że ludzi niewierzących w pan-
demię jest z dnia na dzień coraz 
więcej i liczą, że wkrótce staną się 
siłą zdolną do przeprowadzania 
realnych zmian politycznych.

„Covidianie”, czyli wszyscy 
ludzie uważający koronawirusa  
za poważne zagrożenie, zwłaszcza 
noszący maseczki, są tam zwykle 
porównywani do baranów czy nie-
wolników, bezkrytycznie chłoną-
cych telewizyjny przekaz. Szcze-
gólnie „dostaje się” rządowi, 
policji, a jeśli chodzi o media, to 
winą za obecną sytuację obarcza-
ne są tak TVP, jak i TVN – można 
powiedzieć, że po równo.

Oprócz treści bezpośrednio 
związanych z  Covid-19, w  gru-
pie mamy też w zasadzie przegląd 
różnych popularnych teorii spisko-
wych: ostrzeżenia przed NWO 
(Nowym Porządkiem Świata  
– globalistycznym spiskiem rzą-
dzących), szczepionkami czy 
technologią 5G”.

Zapowiadana wtedy pikieta się 
odbyła, mimo że Łowicz był już 
wówczas w żółtej strefie, co ozna-
czało nakaz noszenia maseczek. 
Demonstrujący ich nie założyli. 
Zostali spisani, policja nie uży-
ła wobec nich przemocy, rozeszli 
się ostatecznie na wezwanie orga-
nizatorki.

Po drugiej fali pandemii, któ-
ra nadeszła raptem kilka dni póź-
niej i  kosztowała już życie tysię-
cy ludzi, wydawać by się mogło,  
że znikną wszelkie wątpliwości 
wobec tego czy wirus jest groź-
ny, czy nie – więc i grupa umrze 
śmiercią naturalną.

Nic takiego. Grupa ma się do-
brze, ciągle jakieś nowe posty się 
pojawiają. Tylko że teraz tak jak-
by największym wrogiem stał 

się nie wirus – lecz planowana 
szczepionka. Powyżej, na zrzu-
cie ekranowym, prezentujemy 
zauważony na tej grupie „widok 
mikroczipa”, jaki, według wro-
gów szczepień, ma jakoby być 
podawany tym, którzy zechcą się 
zaszczepić – w szczepionce wła-
śnie. Nie ma żadnych danych co 
to jest, z jakiego pochodzi źródła 
ta fotografia – ale post „uwiary-
godnia” przekaz.

Pytanie brzmi: czy takie wpisy 
powinny mieć prawo funkcjono-
wania w  przestrzeni publicznej? 
Niektóre odpowiedzi już się poja-
wiają – i przerażają. YouTube za-
kazał już jakiś czas temu w swo-
im serwisie publikacji treści, które 
określiła jako „nieuzasadnione 
medycznie”, a które były związa-
ne z tematyką covidową. Kto oce-
nia co jest uzasadnione, a co nie? 

Wiadomo, że z  serwisu mają 
być usuwane m.in. twierdzenia 
dotyczące szczepionki, jak np. 
właśnie wspomniane tu o  rzeko-
mym umieszczaniu mikroczipów, 
czy jak te mówiące jakoby szcze-
pionka antycovidowa miała być 
groźna dla życia czy prowadzić  
do bezpłodności. 

Facebook jest tylko trochę lep-
szy. Grupa StopCovidŁowicz 
może jeszcze istnieć, bo koncern 
pozwala (jeszcze!) istnieć swobo-
dzie wypowiedzi i zezwala na pu-
blikacje antyszczepionkowe, o ile 
mają one charakter wpisów i ko-
mentarzy i  nie są sponsorowane  
– ale już reklamy antyszczepion-
kowe będzie blokował.

I jeśli tak zadecyduje – tak zro-
bi. A jak zadecyduje, że cenzurę 
zaostrzy – tak się stanie.

Wydaje się, że nie tędy dro-
ga. Internet rzeczywiście bywa 
śmietniskiem, pełnym bezwar-
tościowego badziewia. Ale wol-
ność wyrażania poglądów jest 
ważniejsza niż potrzeba ochrony 
ludzi przed złym wpływem czy 
wręcz przed niebezpiecznymi 
zachowaniami, do których mogą 
być nakłaniani. 

Dlatego wyjściem jest oparcie 
się w ocenach internetowych pu-
blikacji na dwóch filarach. Pierw-
szy to zdrowy rozsądek. Ten każe 
zawsze konfrontować zasłyszane 
wiadomości z  innymi źródłami. 
Drugi – to właśnie wiarygodne 
dziennikarstwo. Ono istnieje, nie 
ogranicza się do prasy, da się je 
znaleźć także w internecie. Zawód 
dziennikarza, który weryfikuje 
fakty i  publikuje rzetelne infor-
macje, bynajmniej się nie przeżył. 
Raczej przeciwnie.

wal, tm

Materiał powstał w ramach pro-
jektu Stowarzyszenia Gazet Lokal-
nych z Polsko-Amerykańską Komi-
sją Fulbrighta „Media bliżej ludzi”, 
finansowanego ze środków Depar-
tamentu Stanu USA

Łowicz | Bezpłatne badanie piersi

Mammobus w Łowiczu
Mammografia to rentgenow-

skie badanie piersi, które jest jed-
ną z  najskuteczniejszych metod 
w diagnostyce raka w jego wcze-
snym stadium. 

Grupa LUX MED jeszcze 
w tym roku zaprasza do wykona-
nia bezpłatnego badania mammo-
graficznego, które finansowane 
jest przez NFZ w ramach Popula-
ryzacji Programu Wczesnego Wy-
krywania Raka Piersi. Program 

skierowany jest do kobiet mię-
dzy 50. a 69. rokiem życia, czyli 
do grupy, w której wykrywalność 
raka piersi jest największa. 

Mobilna pracownia, która do 
Łowicza zawita 18 grudnia (pią-
tek), i  tym razem stanie również 
na dziedzińcu Urzędu Miejskie-
go mieszczącego się na Starym 
Rynku 1. Dla wszystkich chętnych 
pań będzie dostępna w godzinach 
8.00-15.00.  ksl

Łowicz | Świąteczna tradycja

Jak nabyć opłatek?
Do Bożego Narodzenia niewie-

le ponad dwa tygodnie. Jak może-
my się zaopatrzyć w opłatki w ło-
wickich parafiach w tym trudnym 
dla wszystkich roku?

Siostry bernardynki w tym roku 
nie chodzą po mieście z opłatka-
mi na stół wigilijny. Opłatki moż-
na jednak nabyć bezpośrednio od 
sióstr od I-wszej niedzieli Adwen-
tu, czyli od 29 listopada, przed ich 
kościołem w Al. Sienkiewicza. 

Tam też winni się kierować wierni 
z parafii św. Ducha. Ofiara złożo-
na za opłatki będzie przeznaczona 
na utrzymanie klasztoru bernar-
dynek.

W parafii na Korabce opłatki 
zostały poświęcone w  niedzielę 
29 listopada. Są one teraz rozno-
szone przez radnych parafialnych 
do wszystkich domów. Zebra-
ne ofiary zostaną przeznaczone  
na ogrzewanie kościoła.

Jeśli chodzi o parafię p.w. Chry-
stusa Dobrego Pasterza, to parafia 
zaopatruje rodziny w opłatki wi-
gilijne. Są one roznoszone przez 
radę parafialną, organistę oraz ko-
ścielnych. Ofiary przeznaczone 
będą na potrzeby parafii. 

Dosyć długo na informację 
o  możliwości nabyciu opłatków 
musieli czekać wierni z  parafii 
katedralnej. Jak jednak możemy 
się dowiedzieć z  ogłoszeń para-
fialnych z  II niedzieli Adwentu, 
w tym roku opłatki na stół wigi-
lijny będzie można nabyć w kate-
drze od najbliższej niedzieli.  ksl



CZWARTEK  10 grudnia 2020 | NR 50 www.lowiczanin.info

Ogłoszenia

 
PUNKTY PRZYJMOWANIA OGŁOSZEŃ DROBNYCH DO „NOWEGO ŁOWICZANINA”: BIURO OGŁOSZEŃ ŁOWICZ, UL. PIJARSKA 3A; BEDNARY, SKLEP P. PAPIERNIK 24A; BOBROWNIKI 27, SKLEP P. PACLER; BOLIMÓW, UL. FARNA 1 SKLEP 
„EWA”, P. PAPIERNIK; DOMANIEWICE, UL. GŁÓWNA 26, SKLEP P. JAKUBIAK; GĄGOLIN POŁUDNIOWY, SKLEP „KOS”; IŁÓW: PL. RYNEK STAROMIEJSKI 21; SKLEP P. PAPIEROWSKIEGO; KIERNOZIA, RYNEK KOPERNIKA, KIOSK P.  WESOŁOWSKIEJ; 
KOCIERZEW PÓŁNOCNY: SKLEP „NA PÓŁNOCNYM” KURABKA 17A, SKLEP P. TOPOLSKIEJ; ŁOWICZ, OS. BRATKOWICE, KIOSK LOTTO; ŁYSZKOWICE, SKLEP „DUET”, UL. GMINNA 6; NIEBORÓW, AL. LEGIONÓW POLSKICH 18, SKLEP P. FIGATA;  
NOWA SUCHA 22, SKLEP P. SIEWIERY; OSTRÓW 20, SKLEP P. BEJDY; OSMOLIN: UL. RYNEK 2, SKLEP P. SERWACH; UL. RYNEK 19, SKLEP SPOŻYWCZO-PRZEMYSŁOWY; PSZCZONÓW 147, SKLEP P. LIPIŃSKIEGO; SANNIKI, UL. WARSZAWSKA 183,  
SKLEP P. OLKOWICZ; SOBOTA, PL. ZAWISZY CZARNEGO 12, SKLEP P. BIŃCZAK; STACHLEW 113A, SKLEP P. WIERZBICKIEJ; STARY DĘBSK 6A, SKLEP SPOŻYWCZO-PRZEMYSŁOWY, ŚLESZYN, UL. GÓRNA 5,SKLEP P. MĄCZYŃSKIEJ;  
ZAWADY 67, SKLEP P. SOKALSKIEJ; ZŁAKÓW BOROWY 139A, SKLEP P. PIECKI;

„WIEŚCI Z GŁOWNA I STRYKOWA”: BIURO OGŁOSZEŃ GŁOWNO, UL. ŁOWICKA 40; GŁOWNO, UL. BIELAWSKA 3, SKLEP WIELOBRANŻOWY; DMOSIN 1: PIEKARNIA BOŻENA, KRZESZEWSKA; STRYKÓW: STARY RYNEK 1;  UL. CMENTARNA 12.

„NOWY ŁOWICZANIN” WYDANIE DLA ŻYCHLINA I OKOLIC”: BEDLNO 28 SKLEP MINI-MAG; DOBRZELIN SKLEP „MAGDA”, UL. WŁ. JAGIEŁŁY; PACYNA, UL. TOWAROWA 4, SKLEP P. M. DURKI; PLECKA DĄBROWA, SKLEP „MONIKA”;  
PODCZACHY 16, SKLEP SPOŻYWCZO-PRZEMYSŁOWY; ŚLESZYN, UL. GÓRNA 5, SKLEP P. MĄCZYŃSKIEJ; ŻYCHLIN, UL. 29 LISTOPADA 28, SKLEP SPOŻYWCZO-PRZEMYSŁOWY.

WYDAWCA I REDAKCJA NIE PONOSZĄ ODPOWIEDZIALNOŚCI ZA TREŚĆ OGŁOSZEŃ I REKLAM OPUBLIKOWANYCH ZGODNIE Z ART. 36 USTAWY  Z DNIA 26.01.1984 R. „PRAWO PRASOWE”
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samochodowe

kupno
 �Subiekt Nieborów Auto-

kasacja, sprzedaż części, 
tel. (46) 838-55-41.

sprzedaż
 �FIAT Panda, 1.1, 2009 rok, 

tel. kom. 606-348-077.

 �FIAT Seicento, 
tel. kom. 664-837-390.

 �FORD Fiesta, 1,25 60KM,  
2009r., 140.000km, super stan,  
auto nie wymaga wkładu 
finansowego, w sierpniu 2020r. 
pełny serwis auta z wymianą oleju, 
akumulatora, paska rozrządu, 
wycieraczek przednich, 15.000zł, 
tel. kom. 692-022-886.

 �FORD Mondeo MK4, 1,8 TDCI, 
2008 rok, kombi, srebrny metalik, 
tel. kom. 693-423-284.

 �FORD Mondeo, 1,8 TDCI, 2009 
rok, czarny metalik, w rozliczeniu 
mogę przyjąć mniejszy, 
tel. kom. 513-375-786.

 �FIAT Stilo, 1,9 JTD, 2003 
rok, wiertarka stołowa, 
tel. kom. 793-853-739.

 �FORD Fiesta, 1.4 diesel, 2010r, 
tel. kom. 500-396-587.

 �FORD Ka, 1500zł, 
tel. kom. 607-168-196.

 �HYUNDAI i30, 1.4, 2009 rok, 
57.000km, tel. kom. 722-090-134.

 �OPEL Astra, 2001 rok, 
tel. kom. 607-248-480.

 �OPEL Astra III, 1.7 CDTI, 
2008 rok, 258.000 km, 7200zł, 
tel. kom. 608-410-038.

 �OPEL Meriva, 1.3 CDTI, 2007 rok, 
tel. kom. 696-951-591.

 �OPEL Vectra C GTS, 1.9 TDI, 
2009 rok, skrzynia „6”, 12.900zł, 
w rozliczeniu przyjmę tańszy, 
tel. kom. 513-375-786.

 �PEUGEOT 206, 1.4, 2005 rok, 
168.000 km, klimatyzacja, 
tel. kom. 604-706-309.

 �RENAULT Espace, 2,0 
Turbo+LPG, 2002r, 7-osobowy, 
tel. kom. 601-533-397.

 �RENAULT Grand Scenic III, 1,4 
TCE z LPG, 2009 rok, beżowy, 
tel. kom. 693-423-284.

 �RENAULT Masters, 2000 rok, 
7-osobowa wywrotka, 7000 zł, 
tel. kom. 794-230-700.

 �RENAULT Scenic, 1.9 D, 2004 rok, 
tel. kom. 795-285-021.

 �SEAT Ibiza, 1,4 benzyna, 2008 r., 
tel. kom. 795-063-234.

 �SKODA Fabia, 1.4, hatchback, 
2001r., czarny, 126.000km, 
garażowany, mało używany, 
tel. kom. 723-529-471.

 �SKODA Fabia kombi, 1.9 diesel, 
2005r, 3.900zł, tel. kom. 602-584-266.

 �SKODA Octavia combi, 1.9 diesel, 
2005 rok, tel. kom. 792-239-055.

 �TOYOTA Aygo, 1.0, 2008 rok, 
5-drzwiowa, srebrny metalik, 
tel. kom. 604-706-309.

 �TOYOTA CHR, 2018 rok, 40000 
km, automat 4x4, grafit perła, bogata 
wersja, jedyny egzemplarz w Europie, 
auto z USA, cena do uzgodnienia, 
tel. kom. 603-653-030.

 �TOYOTA Corolla, 2.0D4D, 2009 rok, 
bogate wyposażenie, serwisowana, 
16.800zł, w rozliczeniu mogę przyjąć 
mniejszy, tel. kom. 513-375-786.

 �TOYOTA Yaris, 1,0, 2005 
rok, 5-drzwiowy, czerwony, 
w oryginale, stan rewelacyjny, 
tel. kom. 513-375-786.

 �VW Caddy, 1.9TDI, 2009 rok, 
w rozliczeniu mogę przyjąć mniejszy, 
tel. kom. 513-375-786.

 �VW Golf VI, 1.4 MPI, 2009 rok, 
tel. kom. 606-348-077.

 �VW Golf Plus, 1.6 benzyna, 2006r, 
tel. kom. 795-063-234.

 �VW Touran TDI, 2013 rok, stan bdb, 
tel. kom. 502-751-126.

 �VW Passat, 2.0 TDI kombi, 2010 
rok, tel. kom. 606-486-555.

 �VW Polo, 1.2, 2003 rok, 
tel. kom. 606-348-077.

inne
 �Opony, felgi z Niemiec, 

hurtownia. Największy skład 
w rejonie, klimatyzacja, mechanika. 
Bratoszewice, ul. Łódzka 28,  
www.opony-gaweda.pl,  
tel. (42) 719-63-08, 
tel. kom. 505-151-701.

 �Koła zimowe 175x70x13, 
tel. kom. 506-771-822.

 �Sprzedam opony 4 szt o rozmiarze 
195/75 R16C, tel. kom. 608-613-658.

 �Opony używane, 
tel. kom. 602-133-182.

 �Opony zimowe Pirelli 205/55/R16, 
tel. kom. 609-682-440.

 �Alufelgi Vectra, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Sprzedam łódź motorową 
z 2 silnikami i wózek, 
tel. kom. 794-230-700.

motorowe

kupno
 �Stare motocykle, części, 

tel. kom. 513-185-357.

 �Kupię stare motory, 
tel. kom. 517-415-026.

garaże

sprzedaż
 �Sprzedam wiatę garażową 20m x 

12m, tel. kom. 534-180-779.

nieruchomości

kupno
 �Kupię ziemię, gm. Łyszkowice 

i okolice, tel. kom. 502-602-463.

sprzedaż
 �Sprzedam dom mieszkalny wraz 

z budynkami gospodarczymi, 
tel. kom. 663-140-004.

 �Działki budowlane, ul. Łowicka, 
Mysłaków, tel. kom. 666-337-808.

 �Sprzedam dom bliźniak w spokojnej 
okolicy Łowicza, tel. kom. 512-165-374.

 �Sprzedam mieszkanie 60mkw 
+garaż częściowo umeblowane ulica 
Długa 16, tel. kom. 889-465-682.

 �Działka rolno-budowlana 
w Zdunach o pow. 1,19 h media. 
Atrakcyjna lokalizacja, cena, 
tel. kom. 793-321-028.

 �Sprzedam ziemię rolną 
w miejscowości Świące, 
tel. kom. 694-612-055.

 �Sprzedam działkę z rozpoczętą 
budową przy ul. Niciarnianej, 
tel. kom. 783-062-507, po 18.

 �Sprzedam mieszkanie M-3, 
48m2, osiedle Bratkowice, 
tel. kom. 501-248-347.

 �Sprzedam 4,70ha łaki na Urzeczu 
w 3 działkach (1,18ha; 0,58ha; 
2,95ha), możliwość sprzedaży 
oddzielnie, tel. kom. 668-409-727.

 �Działka budowlana około 
1000 mkw., Mysłaków, 
tel. kom. 691-871-532.

 �Polesie, 9.400 mkw., 
tel. kom. 603-878-783.

 �Działka o pow. 0,38 ha w Stępowie 
gm. Kiernozia, tel. kom. 512-179-465.

 �Sprzedam mieszkanie 3 pokojowe, 
centrum Łowicza, cena 265 tys., II 
piętro , tel. kom. 669-169-258, po 
16.00.

 �Mieszkanie 65 mkw, oś. 
Dąbrowskiego 14, IV piętro, 
tel. kom. 608-350-252.

 �Działka budowlana przy 
drodze Łowicz-Strzelcew, 
tel. kom. 793-024-030.

 �Domek 60 mkw., działka 6.000 
mkw., budowlano-usługowa, narożna, 
Łowicz, tel. kom. 603-878-783.

 �Sprzedam mieszkanie 
własnościowe w bloku, 84mkw, 
parter, Bolimowska 14/18B Łowicz, 
tel. kom. 784-990-307.

 �Gospodarstwo rolne 
w Dzierzgówku, pow. 8,88ha 
z zabudową w całości. Do autostrady 
A2 ok. 6 km. Zjazd Łowicz - 
Skierniewice, tel. kom. 696-230-340.

 �Sprzedam działkę budowlaną 
13 arów; Plecka Dąbrowa; 
przy trasie, media, prąd, woda, 
tel. kom. 604-529-656.

 �Sprzedam działkę nad Rydwanem 
o pow. 45 arów, tel. kom. 601-257-648.

 �Sprzedam dwie działki budowlane 
0,80ha, 1,12ha. uzbrojone, 
Uchań Dolny, tel. (46) 838-83-89, 
tel. kom. 695-080-168.

 �Sprzedam mieszkanie w centrum 
Łowicza, 60mkw, III piętro, po 
remoncie, tel. kom. 665-737-443, po 
16.00.

 �Sprzedam ziemię rolno-budowlaną 
1,70 ha, Łasieczniki gmina Bolimów, 
tel. kom. 603-972-528.

 �Wrzask, 6 ha ziemi w jednym 
kawałku okopane rowami sprzedam 
tanio, tel. kom. 516-129-819.

 �Sprzedam działkę rolno-budowlaną 
2 ha, tel. kom. 608-815-516.

 �Działka budowla z lasem 5500mkw, 
Dzierzgówek, tel. kom. 693-625-267.

 �Sprzedam łąkę 1,80 ha, Przezwiska, 
tel. kom. 691-063-480.

 �Sprzedam działkę budowlaną 3.100 
mkw., Skaratki, tel. kom. 667-539-954.

wynajem
 �Wydzierżawię sad jabłoniowy 5.5 

ha, Bednary, tel. kom. 509-637-752.

 �Wynajmę lokal 100 mkw, Łowicz, 
tel. kom. 660-027-671.

 �Wezmę w dzierżawę grunty 
rolne do 15km od Domaniewic, 
tel. kom. 696-130-651.

 �Do wynajęcia mieszkanie 
w Łowiczu, 608-621-402.

 �Wynajmę 2 pokojowe mieszkanie, 
Łowicz ul. Długa (48mkw), parter, 
nieumeblowane z ogródkiem, 
tel. kom. 500-003-342.

 �Piękny 100m lokal na mieszkanie 
lub działalność od zaraz, centrum, 
tel. kom. 509-220-774.

zamiana
 �Zamienię dom na bloki lub 

sprzedam Łowicz, ul. Klimeckiego 55, 
tel. kom. 602-883-193.

kupno różne
 �Kupię piec na eko-groszek, 

tel. kom. 726-540-839.

 �Bagnety, monety, medale, starocie, 
tel. kom. 606-941-752.

sprzedaż różne
 �Sprzedam pianino, 

tel. kom. 577-014-868.

 �Sprzedam biurko + fotel do 
komputera, komplet mebli do jadalni, 
tel. kom. 602-883-193.

 �Drewno opałowe, 
tel. kom. 798-877-090.
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 �Zbiornik na paliwo dwupłaszczowy, 
kombi, 720l z pompą olejową, 
tel. kom. 781-321-320.

 �Skrzynki uniwersalki drewniane stan 
bdb sprzedam, tel. kom. 609-551-021.

 �Rusztowania warszawskie, 
tel. kom. 500-262-573.

 �Palety opałowe 3 zł, 
tel. kom. 502-919-192.

 �Sprzedam ławostół, fotel, wersalkę, 
tel. kom. 531-778-136.

 �Sprzedam plastikowe okna 
z demontażu, tel. kom. 886-814-100.

 �Dwie tregry 22 dł. 3,70m, 1 tregrę 
14 dł 5,5m, 1 tregrę 12 dł 3m, 
tel. kom. 795-488-850.

 �Sprzedam nowy piec C.O. na olej 
opałowy, tel. kom. 603-809-795.

 �Sprzedam konstrukcję 
hali o wymiarach 22x12, 
tel. kom. 534-180-773.

 �Orzechy włoskie Zielkowice 104, 
tel. kom. 603-240-034.

 �Agregat przeciwmrozowy do 
sadu, tel. kom. 721-308-993.

 �Szafa dębowa 3-drzwiowa, 
tel. kom. 693-093-697.

 �Sprzedaż świerków srebrnych 
i półsrebrnych różnej wielkości, cena 
do uzgodnienia, Bednary Kolonia, 
tel. kom. 508-003-384.

 �Sprzedam okna plastikowe po 
demontażu, tel. kom. 604-529-656.

 �Choinki świąteczne: świerk zwykły, 
kłujący, serbski na pniu, do wybrania, 
tel. kom. 696-035-281.

 �Choinki z własnej plantacji - świerk 
srebrny pospolity, z gruntu i w 
doniczkach, tel. kom. 668-412-097.

 �Drewno kominkowe, opałowe 
(workowane). Skrzynki uniwersalki, 
jedynki, klepki. Producent, 
tel. kom. 501-658-261.

 �Piasek płukany, pospółka, 
żwir, podsyp, transport, 
tel. kom. 600-895-026.

 �Sprzedam choinki 
bożonarodzeniowe, Bednary, 
tel. kom. 535-666-375.

 �Piec c.o. na ekogroszek 
z możliwością palenia drewnem, 2015 
rok, tel. kom. 721-169-137.

 �Sprzedam maszyny masarskie, 
tel. kom. 605-884-584.

 �Sprzedam łuparkę do drewna 
i krajzegę, tel. kom. 572-851-242.

 �Piec do c.o. z podajnikiem 
tłokowym, miał, ekogroszek 25 kW, 
tel. kom. 609-682-440.

 �Orzechy włoskie, 
tel. kom. 660-523-965.

 �Dwie betoniarki 250 l, silnik 
elektryczny 10kW, siewka Kos, 
tel. kom. 665-734-002.

 �Oddam makulaturę, 
tel. kom. 518-537-028.

 �Słupki do ogrodzenia, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Sprzedam lodówkę, 
tel. kom. 507-957-679.

 �Sprzedam rower damkę, 
tel. kom. 507-957-679.

 �Sprzedam kuchnię 
węglową, łuparkę do drzewa, 
tel. kom. 692-668-521.

 �STIHL 026 750zł, 
tel. kom. 602-584-266.

 �Toaleta, budowa, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Lodówka turystyczna, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Silnik 3,5KW, tel. kom. 693-652-261.

praca

dam pracę
 �Zatrudnię osobę do serwisu opon 

na stanowisko mechanik-wulkanizator, 
Bratoszewice, dobre warunki, 
tel. kom. 505-151-701.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+E, 
transport międzynarodowy, 
tel. kom. 607-267-206.

 �Poszukujemy mężczyzn do pracy 
przy soleniu skór, Nowostawy Dolne, 
tel. kom. 603-531-365.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C, praca na 
terenie Łowicza - skład budowlany, 
tel. kom. 605-040-913.

 �Zatrudnię kierowcę C+E, 
transport międzynarodowy. 
Wysokie zarobki, 
wyjazdy tygodniowe, 
tel. kom. 502-605-719.

 �Zatrudnię w gospodarstwie rolnym, 
tel. kom. 668-146-499.

 �Zatrudnię pracowników 
mężczyzn z terenu Łowicza, 
tel. kom. 609-688-488.

 �Zatrudnię hydraulika, pomoc 
hydraulika, tel. kom. 691-991-000.

 �Zatrudnię do dociepleń, 
praca okolice gminy Zduny, 
tel. kom. 500-583-446.

 �Zatrudnię kierowcę C+E, 
transport krajowy. Dobre zarobki, 
tel. kom. 608-067-847.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+E 
(chłodnia); wyjazdy z Tesco Teresin. 
Dobre zarobki, tel. kom. 608-067-847.

 �Zatrudnimy kierowcę C+E na 
stałe lub tzw. skoczka. Emeryt mile 
widziany, okolice Głowna/Łowicza, 
tel. kom. 506-068-400.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+E praca 
po kraju, tel. kom. 600-357-428.

 �Zatrudnię pracownika na cały etat, 
tel. kom. 603-061-839.

 �Przyjmę do pracy na stację 
demontażu pojazdów (rozbiórka aut). 
CV: Łowicz, Armii Krajowej 14 (Skup 
Złomu).

 �Apteka w Domaniewicach 
zatrudni magistra farmacj, 
na cały lub pół etatu, 
tel. kom. 609-837-150.

 �Zatrudnię pracowników 
do ogrodzeń betonowych, 
tel. kom. 606-238-181.

 �Przyjmę osobę potrafiącą spawać, 
tel. kom. 606-238-181.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+E, 
kontenery, tel. kom. 513-019-004.

 �Zatrudnię kierowcę do piekarni na 
dobrych warunkach finansowych, 
tel. kom. 504-573-701.

 �Zatrudnię pracowników 
ogólnobudowlanych, 
tel. kom. 721-136-023.

 �Zatrudnię piekarza na każde 
stanowisko na dobrych warunkach, 
tel. kom. 504-573-701.

szukam pracy
 �Podwójna obsada kierowców C+E 

poszukuje pracy na chłodnie PL- 
Hiszpania-PL, tel. kom. 665-071-670.

 �Podejmę pracę chałupniczą, 
tel. kom. 690-013-448.

remontowo-
budowlane

usługi
 �Malowanie, remonty, 

tel. kom. 514-347-542.

 �Okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

 �Tynki tradycyjne, mułkowane, 
murowanie, tel. kom. 725-668-616.

 �Malowanie, gładź, glazura, 
tel. kom. 668-026-851.

 �Wykończenia wnętrz gipsowanie, 
malowanie, sufity podwieszane itp. 
ocieplenia budynków, wole terminy, 
tel. kom. 507-804-797.

 �Adaptacja poddaszy, ścianki, sufity 
G/K, malowanie, gładzie, glazura, 
terakota, tel. kom. 792-781-446.

 �Malowanie, gipsowanie, remont, 
tel. kom. 691-961-224.

 �Malowanie, gipsowanie, panele 
podłogowe, zabudowa karton gips, 
tel. kom. 790-294-337.

 �Podbitki dachowe, dachy, Łowicz, 
okolice, tel. kom. 537-707-307.

 �Malowanie, tel. kom. 607-168-196.

 �Tynki maszynowe profesjonajne, 
wylewki, tel. kom. 604-144-668.

 �Malowanie, gipsowanie, 
tapetowanie, panele, płyta 
G/K, wykańczanie poddaszy, 
tel. kom. 535-466-501.

 �Wykończenia remonty, 
tel. kom. 532-115-111.

 �Tynki tradycyjne z mułkowaniem, 
tel. kom. 666-152-315.

 �Dachy, pokrycia dachowe, 
tel. kom. 723-917-819, 530-026-584.

 �Układanie kostki brukowej, 
tel. kom. 667-837-817.

 �Budowy, remonty, docieplenia, 
tel. kom. 794-230-700.

 �Budowa domów, 
tel. kom. 792-929-533.

 �Wylewki agregatem, 
tel. kom. 698-480-048.

 �Usługi minikoparką, przeciski 
kretem, tel. kom. 668-591-725.

 �Tynki maszynowe, 
tel. kom. 502-651-777.

 �Cyklinowanie, polerowanie, 
tel. kom. 501-249-461.

 �Układanie kostki brukowej, 
opaski wokół nagrobków, 
tel. kom. 667-189-380.

 �Usługi kruszarką (rozbiórki), 
przesiewaczem, walcem, ładowarką, 
koparko-ładowarką, koparką 
gąsiennicowa, wywrotką, transport 
maszyn budowlanych, rolniczych, 
tel. kom. 693-565-564.

 �Układanie kostki brukowej, 
tel. kom. 605-565-647.

 �Ogrodzenia panelowe, metalowe, 
siatki, betonowe, łupane, bramy, 
furtki, balustrady, wiaty, fundamenty, 
tel. kom. 798-877-090.

 �Dachy, pokrycia dachowe, 
konstrukcje, obróbki, 
tel. kom. 609-846-316.

 �Usługi minikoparką, wywrotka do 
3,5 tony, tel. kom. 608-632-134.

 �Tynki, tel. kom. 575-661-940.

 �Docieplenia budynków, elewacje, 
glazura, terakota, adaptacja poddaszy, 
kompleksowe wykończenia wnętrz. 
FVAT, tel. kom. 606-737-576.

 �Dachy, rynny, akcesoria, 
20 lat doświadczenia, 
tel. kom. 512-033-338.

 �Budowa domów, docieplenia, 
tel. kom. 572-947-448.

 �Glazura, terakota, sufity 
podwieszane, wszelkie zabudowy, 
tynki mozaikowe, kamień dekoracyjny, 
gładź, malowanie, przeróbki 
elektryczne, tel. kom. 605-562-651.

 �Posadzki maszynowe, zacieranie 
mechaniczne, tel. kom. 785-246-112.

 �Grzanie papy termozgrzewalnej, 
tel. kom. 723-917-819, 530-026-584.

 �Budowanie domów, garaży od 
podstaw, przeróbki budynków 
mieszkalnych i gospodarczych, 
murowanie kominów z klinkieru, 
tel. kom. 530-026-584, 723-917-819.

 �Układanie kostki brukowej, prace 
brukarskie, odwodnienia, opaski 
odwadniające w koło budynków, 
tel. kom. 782-452-548.

 �Rozbiórki, wyburzenia, naprawa 
i utwardzanie dróg dojazdowych, 
kopanie stawów, karczowanie 
terenów, tel. kom. 721-771-517.

sprzedaż
 �Rusztowania warszawskie, 

tel. kom. 500-262-573.

 �Sprzedaż piasku, kruszyw, 
ziemi ogrodowej sortowanej, 
tel. kom. 693-565-564.

 �Dachy, rynny, akcesoria, 
tel. kom. 513-019-010.

usługi 
instalacyjne

 �Drobna hydraulika, biały montaż, 
tel. kom. 535-466-501.

 �Przyłącza wodno-kanalizacyjne, 
usługi minikoparką, 
tel. kom. 535-466-501.

 �Elektryk, domki, dokumentacja, 
tel. kom. 601-197-677.

 �Hydraulika kompleksowo, 
tel. kom. 601-818-310.

usługi inne
 �Wycinka drzew, 

tel. kom. 696-008-528.

 �Karczowanie/frezowanie 
pieńków/korzeni po wyciętych 
drzewach, tel. kom. 506-660-095.

 �Cięcie drzew niebezpiecznych, 
pielęgnacja zieleni i ogrodów, 
tel. kom. 782-718-483.

 �Pranie dywanów i tapicerki 
meblowo-samochodowej w zakładzie 
i u klienta, tel. kom. 501-431-978.

 �Wycinka drzew, usługi 
podnośnikami koszowymi 
27-metrowymi, tel. kom. 668-591-725.

 �Rozdrabnianie gałęzi, wycinka 
drzew, zakrzaczeń, koszenie 
traw i prace ogrodnicze, 
tel. kom. 667-732-751.

 �Masz problem z komputerem: 
zadzwoń., tel. kom. 504-070-837.

 �Renowacja mebli stylowych, 
nowoczesnych, wycena 
gratis, 7 dni w tygodniu, 
tel. kom. 883-589-669.

 �Odnawianie wanien, 
tel. kom. 600-979-826.

 �Okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

 �Wycinka drzew, 
tel. kom. 510-052-908.

matrymonialne
 �Wysoki brunet pozna 

zadbaną kobietę do 48 lat, 
tel. kom. 693-628-216.

 �Poznam kobietę od 38 do 45 lat 
do stałego związku, może być sms, 
tel. kom. 690-973-962.

 �Poznam dziewczyną od 
25 do 35 lat, miłą, uczciwą, 
tel. kom. 574-664-879.

 �Poznam atrakcyjną miłą 
dziewczynę, tel. kom. 693-628-216.

nauka
 �Kanadyjczyk polskiego 

pochodzenia: nauka angielskiego 
i francuskiego, wszystkie poziomy, 
tel. kom. 604-621-125.

 �Pomoc w nauce angielskiego 
i francuskiego dla uczniów 
szkół podstawowych i średnich, 
tel. kom. 604-621-125.

 �Matematyka, tel. kom. 601-303-279.

 �Matematyka, tel. kom. 607-440-582.

 �Angielski, tel. kom. 607-440-582.

 �Pomoc w lekcjach, każdy 
przedmiot - szkoła podstawowa, 
tel. kom. 536-880-653.

 �Nauczyciel języka 
niemieckiego udzieli korepetycji, 
tel. kom. 691-715-557.

 �Prace dyplomowe – pomoc: 
przepisywanie tekstów, korekta,  
rysunki, wykresy, analizy danych, 
skanowanie zdjęć itp.,  
tel. kom. 794-060-711

 �Matematyka- szkoła średnia, kursy 
maturalne, tel. kom. 577-499-553.

 �Matematyka- szkoła 
podstawowa, egzamin 8-klasisty, 
tel. kom. 577-499-553.

 �Angielski, dojeżdżam, 
tel. kom. 609-874-395.

 �Język angielski, niemiecki, 
tel. kom. 782-613-909.

 �Matematyka, Mysłaków, 
tel. kom. 793-570-964.

 �Matematyka, angielski, 
tel. kom. 515-459-141.

rolnicze – kupno

płody rolne
 �Kupię każde zboże, 

tel. kom. 783-112-512.

 �Kupię mieszankę, 
tel. kom. 692-996-054.

 �Kupię zboża, tel. kom. 508-471-814.

 �Skup zboża, auto samozaładowcze, 
tel. kom. 607-202-732.

 �Kupię zboże paszowe, 
tel. kom. 668-478-617.

 �Kupię żyto,  
tel. kom. 604-634-249.

hodowlane
 �Kupię byczki, jałówki 100-

500 kg do dalszego chowu, 
tel. kom. 515-121-410.

 �Kupię byczki mieszańce 17 zł/kg, 
tel. kom. 883-806-661.

maszyny
 �Kupię C-328, C-330, C-360, C-355, 

C-380, MTZ, MF-255, T-25 Władimirec 
bez dokumentów, do remontu, 
tel. kom. 502-939-200.

 �Kombajn ziemniaczany, talerzówka, 
rozrzutnik i inne do remontu, 
tel. kom. 726-811-028.

 �Kupię sadzarkę, globogryzarkę, 
talerzówkę, ładowcz Trol, siewnik, 
rozsiewacz, tel. kom. 515-710-848.
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 �Kupię ciągnik rolniczy i maszyny 
rolnicze, przyczepę wywrotkę, 
tel. kom. 605-084-979.

 �Kupię dwukółkę, 
tel. kom. 666-937-442.

 �Kupię glebogryzarkę, może być do 
remontu, tel. kom. 604-752-472.

 �Kupię wialnię do czyszczenie zboża, 
tel. kom. 692-465-143.

 �Obciążniki na przód do ciągnika 
T-25A, tel. kom. 692-465-143.

inne
 �Kupię koła przednie do C-330, 

tel. kom. 692-465-143.

 �Kupię opony do C-330 na tył, 
tel. kom. 692-465-143.

rolnicze - 
sprzedaż

płody rolne
 �Sprzedam siano, 

tel. kom. 783-668-523.

 �Sprzedam ziemniaki żółte Innowator 
15kg - 7zł, tel. kom. 508-194-191.

 �Odpady marchwi, 
tel. kom. 514-323-077.

 �Siano, słoma, zboże, 
tel. kom. 781-321-320.

 �Sprzedam mieszankę zbożową, 
słomę belowaną, opryskiwacz 
sadowniczy zawieszany, dojarkę 
konwiową, tel. kom. 697-693-625.

 �Sprzedam pszenżyto, żyto, 
owies, słomę ze stodoły 150 bel, 
tel. kom. 601-814-220.

 �Żyto z pszenżytem, 
tel. kom. 602-689-205.

 �Sprzedam żyto, pszenżyto, słomę, 
tel. kom. 728-329-771.

 �Słoma baloty ze stoga, 
tel. kom. 695-759-357.

 �Pszenżyto, tel. kom. 607-168-196.

 �Siano, tel. kom. 698-532-474.

 �Siano baloty, tel. kom. 880-454-989.

 �Sprzedam pszenżyto 
Płaskocin, pszenicę Osiek 38, 
tel. kom. 669-560-392.

 �Sprzedam mieszankę zbożową, 
tel. kom. 723-069-623.

 �Sprzedam 300 bel słomy 
(sucha) lub wymienię na obornik, 
tel. kom. 723-069-623.

 �Sprzedam około 2 tony owsa, 
tel. kom. 508-192-016.

 �Sprzedam pszenżyto 7 ton, 
tel. kom. 513-063-945.

 �Żyto, pszenżyto, słoma, 
tel. kom. 509-838-266.

 �Sprzedaż jaj wiejskich, 
tel. kom. 518-407-446.

 �Siano w belach cena 80 zł, 
tel. kom. 502-095-748.

 �Pszenżyto, pszenica, pestki dyni, 
tel. kom. 669-419-342.

 �Pszenżyto, jęczmień, okolice 
Głowna, tel. kom. 504-985-644.

 �Siano duże belki, 
tel. kom. 696-130-651.

 �Sprzedam bób, 
tel. kom. 608-613-658.

 �Sprzedam nasiona bobu, 
tel. kom. 693-698-295.

 �Ziemniaki na paszę, 
tel. kom. 606-901-931.

 �Mieszanka zbożowa, 
tel. kom. 606-901-931.

 �Sianokiszonka z lucerny i słoma 
120/120, tel. kom. 606-901-931.

 �Żyto, Zduny, tel. kom. 532-277-616.

 �Sprzedam banię, 
tel. kom. 661-878-699.

 �Sprzedam sadzonki 
truskawek odmiana Honeoye, 
tel. kom. 504-292-642.

 �Pszenica, pszenżyto, jęczmień, 
siano, słoma w kostkach, Nieborów, 
tel. kom. 607-403-261.

 �Pszenżyto, owies, 
tel. kom. 697-289-514.

 �Sprzedam owies, żyto, siano baloty, 
tel. kom. 667-257-460.

 �Sprzedam pszenżyto, 
tel. kom. 661-779-795.

 �Ziemniaki worek 9zł, odpadowe 
0.20gr, tel. kom. 795-629-994.

 �Sprzedam ziemniaki paszowe, 
tel. kom. 693-692-539.

 �Żyto, pszenżyto, mieszanka, 
sianokiszonka, tel. kom. 503-730-843, 
Guźnia.

 �Sprzedam mieszankę zbożową, 
tel. kom. 609-215-144.

 �Pszenżyto, mieszanka, słoma, 
Wyborów, tel. kom. 788-278-657.

 �Sprzedam siano, słomę, 
sianokiszonkę, tel. kom. 665-974-254.

 �Sprzedam marchew 
przemysłową dla zwierząt i nie tylko, 
tel. kom. 607-317-651.

 �Pszenżyto z jęczmieniem, Boczki, 
tel. (46) 838-46-17.

 �Ziemniaki paszowe, 
tel. kom. 692-492-058.

 �Sprzedam owies i pszenżyto, 
tel. kom. 506-103-998.

 �Ziemniaki Satina luzem 200 
zł/tona w workach 15 kg/ 5 zł, 
tel. kom. 693-535-262.

 �Sprzedam kolby z brukselki 
lub zamienię na obornik, 
tel. kom. 604-609-628.

 �Sprzedam zboże paszowe, 
tel. kom. 668-478-617.

 �Pszenica, jęczmień, okolice Głowna, 
tel. kom. 603-754-598.

 �Sprzedam owies, pszenicę, 
jęczmień, tel. kom. 782-093-352.

 �Sprzedam słomę duże baloty, 
sztuka 5 zł, tel. kom. 536-468-152.

 �Kukurydza, owies, jęczmień, 
mieszanka, pszenica, pszenżyto, żyto, 
siano, tel. kom. 506-115-015.

 �Sprzedam owies, pszenicę jarą 
i ozimą, tel. kom. 665-349-136.

 �Sprzedam pszenżyto 10 ton, silnik 5 
kW, tel. kom. 660-150-544.

 �Jęczmień, pszenżyto, 
tel. kom. 530-171-055.

 �Otręby jęczmienne 500 zł/tona, 
transport, tel. kom. 669-886-188.

 �Pszenżyto, tel. kom. 600-858-370.

 �Sprzedam pszenżyto, owies, 
Skaratki, tel. kom. 667-539-954.

hodowlane
 �Jałówki hodowlane 

cielne, likwidacja stada, 
tel. kom. 604-432-909.

 �Sprzedam byczka 
HF 2-miesięcznego, 
tel. kom. 691-049-357.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielą, 
tel. kom. 665-974-254.

 �Sprzedam 20 sztuk prosiąt, 
tel. kom. 516-242-659.

 �Sprzedam 11 krów, likwidacja, 
tel. (46) 838-98-51.

 �Sprzedam kaczki, 
tel. kom. 880-647-407.

 �Sprzedam byczka, 
tel. kom. 607-389-802.

 �Sprzedam jałówkę hodowlaną na 
wycieleniu 19.12.2020r, tel. (46) 838-
72-84, tel. kom. 663-929-105.

 �Jałówka pod zacielenie i na 
wycieleniu, tel. kom. 887-614-924.

 �Sprzedam prosiaki, 
tel. kom. 795-629-994.

 �Sprzedam jałówkę na wycieleniu, 
tel. kom. 666-534-325.

 �Jałówki na wycieleniu, 
tel. kom. 609-562-159.

 �Sprzedam prosięta, 
tel. kom. 669-482-486.

 �Sprzedam cieliczkę półmięsną, 
tel. kom. 793-707-234.

 �Prosiaki 14 sztuk, 
tel. kom. 575-429-669.

 �Sprzedam jałówkę na 
wycieleniu, termin 29.12.2020, 
tel. kom. 603-477-845.

 �Sprzedam jałówkę 
wysokocielną, tel. (24) 285-42-88, 
tel. kom. 881-695-355.

 �Sprzedam prosięta, 
tel. kom. 608-167-452.

 �Sprzedam cielaki, 
tel. kom. 514-518-658.

 �Cielak, jałoszka rasy Angust i 8 
prosiąt, tel. kom. 506-573-283.

 �Krowa lat 5 MM zacielona od 
września,  Zielkowice 37.

 �Sprzedam prosiaki, 20 sztuk, 
tel. kom. 697-153-771.

 �Sprzedam byczki i jałówki, 
tel. kom. 665-349-136.

 �Jałówka wysokocielna, 
tel. kom. 604-828-185.

 �Sprzedam prosiaki, 
tel. kom. 782-718-904.

 �Sprzedam prosiaki 6 sztuk, 
tel. kom. 691-355-728.

 �Sprzedam 2 jałówki cielne 25 i 30 
grudnia, tel. kom. 660-248-340.

 �Jałówka wysokocielna, 
tel. kom. 607-494-146.

maszyny
 �Ciągnik T-25 Władimirec 1979r, 

tel. kom. 781-321-320.

 �Pług zagonowy 4-skibowy Akpil 
2004 rok, tel. kom. 606-432-319.

 �Przyczepa do balotów, 
tel. kom. 795-583-677.

 �Sprzedam Massey Ferguson 82KM 
1993r. z ładowaczem czołowym, 
tel. kom. 608-691-072.

 �Talerzówka, glebogryzarka, siewnik, 
tel. kom. 509-853-384.

 �Agregat uprawowo-siewny 
z hydropakiem 3 metry, 
tel. kom. 886-135-119.

 �Bizon Z-56, cyklop, Ursus U-902, 
prasa Z-224, beczka 2000l, rozrzutnik 
obornika, tel. kom. 512-179-465.

 �Pług obrotowy Ibis 3-skibowy, 2006 
rok, tel. kom. 505-675-382.

 �Sprzedam opryskiwacz 12 m, 
pompa 120, siewnik do kukurydzy, 
tel. kom. 509-336-821.

 �Pług zagonowy 4 Kverneland, 
tel. kom. 692-996-054.

 �Belarus 1025, 2010 rok, 
tel. kom. 697-825-807.

 �Sprzedam beczkę 
Meprozet, gniotownik H752, 
tel. kom. 517-415-026.

 �Ursus 1014, 1989r, Ursus 
C-360-3P 1989r, zarejestrowane, 
tel. kom. 506-814-632.

 �Ładowacz Ursus C-360, 
tel. kom. 693-698-295.

 �Sprzedam pług 3-skibowy, 
tel. kom. 723-030-883.

 �Przyczepa samozbierająca, lance 
hydrauliczne do opryskiwacza Hardi, 
rozsiewacz Amazone ZAU-1500, 
tel. kom. 727-472-512.

 �Sprzedam grubera, 
tel. kom. 880-647-407.

 �Sprzedam opryskiwacz Pilmet 
1800l i 300l, rozsiewacz nawozów 
Lejek, tel. kom. 693-974-911.

 �Ciągnik John Deere 2250, 62 KM, 
1987 rok, tel. kom. 509-934-453.

 �Prasę Polmot- Warfama 2011/2012r. 
Owijanie siatka. Prasa zrobiła 920 bel. 
Stan idealny. Klewków 15.

 �Sprzedam siewnik Poznaniak, duży 
kosz, tel. kom. 601-533-397.

 �Sprzedam pług 4 skibowy, siewnik 
Poznaniak, tel. kom. 788-983-178.

 �Kupię kombajn (Bolko, Anna, 
Karlik), sadzarkę, cyklop, troll, 
rozrzutnik, glebogryzarkę, kopaczkę, 
inne, tel. kom. 511-713-596.

 �Sprzedam kombajn Bizon, 1984 
rok, tel. kom. 697-963-855.

 �Śrutownik z mieszalnikiem, beczka 
asenizacyjna, wyciąg Krotoszyn, 
dojarka konwiowa, agregat 
uprawowy 5,2, betoniarka 150, 
tel. kom. 721-169-137.

 �Sprzedam pługi obrotowe 
Kverneland Resort, 
tel. kom. 605-884-584.

 �Sprzedam prasę Sipma Farma II, 
tel. kom. 790-742-662.

 �Ciągnik C-360, 
tel. kom. 697-693-598.

 �Ciągnik Zetor 7711, przyczepa 
do balotów, przyczepa zbierająca 
noże-walce, wieżyczka na tył ciągnika, 
przetrząsaczo-zgrabiarka 5, kosiarka 
rotacyjna, tel. kom. 783-017-131, 
797-506-016.

 �Wycinak kiszonki piłowy Fella 
TK145 z windą, tel. kom. 605-304-513.

 �Siewnik do kukurydzy 
4-rzędowy, prasa do słomy, 
tel. kom. 603-820-123.

 �Sprzedam dwukółkę i widły 
sadownicze, tel. kom. 603-610-952.

 �Waga szalkowa rolnicza, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Agregat uprawowy 2,10 m, 
przetrząsarkę, tel. kom. 880-762-565.

 �Sprzedam kosiarkę rotacyjną 185 
i prasę pasową zwijającą, stan bdb, 
tel. kom. 724-041-546.

 �Sprzedam rozrzutnik 2-osiowy 
w oryginale + drugie burty na 
resorze stan bdb i narzędzia, 
tel. kom. 691-666-967.

 �Pług 3+1, tel. kom. 726-331-787.

 �Zetor 5011, tel. kom. 794-301-799.

inne
 �Schładzalnik do mleka 

430l, Frigomilk, używany, 
tel. kom. 781-321-320.

 �Schładzalnik do mleka Alfa 
Laval 820 litrów likwidacja stada, 
tel. kom. 664-748-795.

 �Sprzedam obornik, 
tel. kom. 727-472-512.

 �Sprzedam schładzalnik do mleka 
550l, Frigomilk, tel. kom. 692-665-650.

 �Mieszalnik pasz tonowy, błotniki 
kompletne ze światłami do C-360, 
tel. kom. 609-562-159.

 �Schładzalnik do mleka 3.000 litrów, 
tel. kom. 660-181-910.

 �Sprzedam basen 2.600 litrów, stan 
bdb, tel. kom. 605-684-574.

 �Dojarka przewodowa Alfa Laval, 
tel. kom. 506-552-043, 508-283-062.

rolnicze - usługi
 �Transport maszyn rolniczych, 

tel. kom. 665-734-042.

 �Białkowanie obór, 
tel. kom. 518-168-598.

 �Serwis traktorów: New 
Holland, Massey Ferguson, 
tel. kom. 697-778-780.

 �Okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

zwierzęta

sprzedaż
 �Oddam w dobre ręce 2 

szczeniaki po małych kundelkach, 
tel. kom. 663-924-969.

 �Gęsi białe, tel. kom. 697-909-852.

 �Sprzedam kury nioski, 
tel. kom. 665-560-113.

 �Owczarek niemiecki suka 2-letnia, 
tel. kom. 518-767-883.

 �Szczenięta owczarka niemieckiego, 
tel. kom. 783-588-217.

 �Pies mieszaniec czarny, Seligów 29.

 �Oddam kotki, Różyce, wiadomość 
sms, tel. kom. 693-908-715.
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ważne telefony
 � Infolinia PKP: Intercity 703 200 200,  

Koleje Mazowieckie 22 364 44 44,  
Łódzka Kolej Aglomeracyjna 42 2055515

 �Informacja PKS 609-846-204
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Straż pożarna 998 alarmowy
Komenda Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Łowiczu 46 830 25 
50, 46 830 25 69
 �Policja 997 alarmowy
KPP w Łowiczu 47 843-25-00
Policyjny telefon zaufania 837-80-00
 �Pogotowie energetyki cieplnej  

46-837-59-16
 �Pogotowie wod.-kan. 46-837-35-32
 �Pog. energetyczne 991, 46-830-15-00
 �PGE: przerwy w dostawach prądu  

422 222 222, infolinia 422 222 298
 �Awarie oświetlenia ulicznego  

w Łowiczu: 881-551-551, 46 830-91-53 
 �Warsztat konserwatorski ŁSM: 

46-837-42-33, 609-135-423

infolinie
 � Infolinia NFZ w sprawie koronawirusa  

czynna całą dobę – 800 190 590
 � Infolinia Państwowej Inspekcji  

Sanitarnej województwa łódzkiego:  
czynne codziennie w godz. 8.00–22.00 
695 422 338, 663 114 439, 782 236 442, 
782 277 228, 663 154 463, 665 386 932

 � Infolinia dla mieszkańców  
woj. łódzkiego czynna całą dobę:  
42 664 19 04

 �Sanepid w Łowiczu 46 837 64 94, 
alarmowy (całodobowy) 604 691 091

 �Powiatowa Stacja Sanitarno- 
Epidemiologiczna w Skierniewicach 
46 83346 00, 46 83330 21, 509425343

apteki
 �Łowicz:
ul. Stanisławskiego 27, tel. 46 8302202
ul. Zduńska 45/47, 885-707-041
ul. Bolimowska 21, 46-837-82-67
ul. Tuszewska 45, 46-837-77-23
ul. Stanisławskiego 2, 736-697-594
ul. Starzyńskiego 10/12, 736-697-595
ul. Bratkowice 2b, 46-837-09-20
ul. Tkaczew 9, 46-837-69-40
ul. Kurkowa 3a, 46830-21-57
ul. Warszawska 4, 46-830-30-20
pl. Nowy Rynek 11, 46-815-32-25
ul. Ułańska 12, 46-837-51-39
ul. Gen. Sikorskiego 1a, 46-837-42-64
ul. Zduńska 38, 46-837-13-16
ul. 3 Maja 13, 46-880-80-10
ul. Bonifraterska 2, 46-837-45-55
ul. 3 Maja 6, 46-837-31-11
 �Bielawy, ul. Garbarska 10, tel. 839-22-76
 �Chąśno 64, tel. 838-18-25
 �Domaniewice, ulica Główna 9,  

tel. 838-33-85 ul. Górna 1A, tel. 911-55-44
 �Kiernozia, Rynek Kopernika 12,  

tel. 24-277-91-58 ul. Kościuszki 6, tel. 24-277-
97-64 ul. Łowicka 12A, 24-382-11-66

 �Kocierzew Płd. 101, tel. 839-42-42
 �Łyszkowice, ul. Kościelna 3, tel. 46-838-

87-86 ul. Wolności 6B, tel. 606-221-872
 �Nieborów 209, tel. 46-838-56-25
 �Bełchów, Przemysłowa, tel. 46-837-11-83
 �Sobota, Pl. Zawiszy, tel. 46-838-22-81
 �Zduny 1a, tel. 46-838-74-68
 �Zduny 34, tel. 46-838-75-35

dyżury przychodni
 �Nocna i świąteczna pomoc lekarska  

ul. Ułańska 28, tel. 46-837-56-11, 46-837-56-
12, 46-837-56-13 lub 509-056-091– czynna: 
w dni robocze 18.00-8.00, soboty, niedziele 
i święta od 8.00 (przez 24 h).

msze św. w niedziele
 �Kościół pw. św. Ducha: 7.00, 8.30, 

10.00, 12.00, 18.00
 �Kościół pw. Chrystusa Dobrego 

Pasterza: 7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.15, 
12.30, 17.00 i 18.00

 �Katedra: 7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00
 �Kościół o.o. pijarów:  8.00, 9.30, 11.00, 

12.30, 16.00. 
 �Kościół sióstr bernardynek: 8.00, 10.00
 �Kościół pw. Matki Bożej Nieustającej 

Pomocy: 8.00, 10:00, 12.30, 16.00, 18.00
 �Kaplica seminaryjna: 10.00

urzędy i instytucje
 �Starostwo Powiatowe w Łowiczu
Wydział Organizacyjny tel. 46 811 53 00
Wydział Finansowy 46 811 53 15
Wydział Ochrony Środowiska, Rolnictwa  
i Leśnictwa 46 811 53 30, 46 811 53 27
Biuro Zarządzania Kryzysowego, Ochro-
ny Ludności i Spraw Obronnych  
46 811 53 25, 46 811 53 26, 519 497
Rzecznik Konsumentów 46 811 53 28
Wydział Komunikacji 46811 53 52, 46811 
53 53 –sprawy związane z rejestracją lub 
wyrejestrowaniem pojazdów, wymianą 
lub odbiorem dowodu rejestracyjnego, 
zgłoszeniem nabycia lub zbycia pojazdu; 
46 811 53 54, 46811 53 55 – sprawy 
związane z uprawnieniami do kierowania 
pojazdami i sprawami związanymi  
z transportem drogowym
Powiatowy Zespół do Spraw Orzekania o 
Niepełnosprawności 46 837 03 16
 �Urząd Miejski w Łowiczu 46 830 91 51
Urząd Stanu Cywilnego 46 837 34 81
Wydział Organizacyjny 46 830 91 13
Biuro Rady Miejskiej 46 830 91 06
Wydział Spraw Komunalnych 46 830-91-
51, 46 830-91-52
Wydział Spraw Społecznych 46 830 91 
19, 830 91 10, 830 91 44
 �Powiatowy Urząd Pracy 46 830 98 00
 �Powiatowy Inspektorat Weterynarii 

46 837 55 78
 �Poradnia Psychologiczno-Pedago-

giczna w Łowiczu 46 837 42 71
 �PCPR w Łowiczu 46 837 03 44
 �Urząd Stanu Cywilnego 830 91 81 /80
 �Pomoc przy zakupie leków, podsta-

wowych artykułów spożywczych  
i higieny osobistej 792 792 412 

 �ZGM tel. 837 60 63
 �ZUK tel. 837 36 62
 �ZUM tel. 46 830 91 82
 �Zakład Obsługi Przedszkoli Miejskich 

tel. 46 837 49 76
 �MOPS tel. 46 837 41 55, 46 837 39 43
 �Środowiskowy Dom Samopomcy 

tel. 46 837 41 11
 �Miejska Biblioteka 46-837-76-03
 �Powiatowa Biblioteka 46 837 38 74
 �Łowicki Ośrodek Kultury 46 837 40 01
 �Sąd Rejonowy w Łowiczu:  
Wydział Cywilny 46 830-43-01,  
Wydział Karny 46 830-43-02  
Wydz. Rodzinny i Nieletnich 46 8304303 
Wydział Ksiąg Wieczystych 46 830-43-05  
Obsługa Interesanta 46 830-43-10
 �PTTK o/Łowicz tel. 513 767 511
 �ZAZ „Ja-Ty-My” Łowicz tel. 511 917 282
 �Urząd Gminy Bolimów 46 83803 05, 
 �UG Bielawy 46 838 26 95
 �UG Chąśno 46 838 14 23
 �UG Domaniewice 46 830 17 60
 �UGKiernozia 24 277 90 80, 
 �UG Kocierzew Pd. 46 838 48 25
 �UG Łowicz 46 830 26 30
 �UG Łyszkowice 46 838 87 78
 �UG Nieborów 46 838 56 13, 
 �UG Sanniki 24 277 78 10
 �UG Zduny 46 838 74

ważne telefony
 �Policja 997 alarmowy  

w Głownie 42-719-20-20;  
w Strykowie: 42-719-80-07; 
w Zgierzu: 47 842-52-00

 �Straż pożarna: 998,  
w Głownie 42-719-10-08,  
w Strykowie 42-719-82-95

 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Pogotowie wodociągowe 

w Głownie 42-719-16-39
 �Pogotowie energetyczne  

w Strykowie 42-719-80-10  
w Zgierzu 42-675-10-00.

 �Sanepid w Zgierzu 42 714 02 53
 �Powiatowy Urząd Pracy  

w Zgierzu tel. 42-716-49-41, 42-716-67-82,  
fax 42-717-41-60, lozg@praca.gov.pl

 � Informacja PKS 42-631-97-06
 �Taxi w Głownie 42-719-10-14

dyżury przychodni
 �Przychodnia Rejonowa w Głownie,  

ul. Kopernika 19, tel. 42-719-10-92 
poradnia ogólna: pn.-pt. 7.00-18.00

 �Przychodnie w Strykowie:  
ul. Kościuszki 27: tel. 42-717-45-15 
ul. Targowa 16: tel. 42-719-92-30

 �Punkt Konsultacyjny ds. Uzależnień  
i Przemocy w Rodzinie: 42-719-26-46

 �Nieodpłatna pomoc prawna: Głowno, 
665-530-294, Stryków, 665-529-866

apteki
 �Głowno – dyżury: 
czwartek, 10 grudnia:
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12
piątek, 11 grudnia:  
ul. Sikorskiego 59, tel. 42 710-12-99
sobota, 12 grudnia: 
ul. Sikorskiego 45/47, tel. 42 719-10-28
niedziela, 13 grudnia: 
ul. Swoboda 17, tel. 42 685-78-11
poniedziałek, 14 grudnia:  
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
wtorek, 15 grudnia:  
ul. Łowicka 38 A, tel. 42 719-21-31
środa, 16 grudnia:  
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12
 �Stryków: 
niedziela, 13 grudnia, w godz. 9-14:  
pl. Łukasińskiego 15, tel. 42 719-80-85 
Pozostałe apteki:
ul. Kolejowa 11, tel. 42 719-83-20
ul. Targowa 16, tel. 42 719-86-89
ul. Kolejowa 33, tel. 42 719-81-48
 �Bratoszewice, Szkolna 14, tel. 427196525
 �Popów Głowieński 35, tel. 42 719-57-57

urzędy i instytucje
 �Urząd Gminy Dmosin 46 874-62-94
 �Urząd Miejski w Głownie: Urząd Stanu 

Cywilnego 42 719 11 29; Referat Organi-
zacyjno-Administracyjny 42 7191697, 42 
7191151; Referat Infrastruktury Technicznej 

42 719 11 14; Referat Ochrony Środowiska 
i Rolnictwa 42 237 25 45; Referat Spraw 
Obywatelskich 42 719 28 37

 �MOK w Głownie 42 719-11-43
 �Schronisko dla zwierząt 509-104-718
 �Urząd Gminy Głowno 42 719-12-91
 �Biblioteka i Ośrodek Kultury  

w Bronisławowie 42 719-15-11
 �Środowiskowy Dom Samopomocy  

w Woli Zbrożkowej 42 717-20-77
 �Urząd Miasta i Gminy w Strykowie:
42-719-80-02, 42 719 96 73
Urząd Stanu Cywilnego 42 719 89 27
 �OKiR w Strykowie 42-719-81-52
 �ŁODR Bratoszewice 42-719-89-28
 �Dom Kultury w Niesułkowie  

42-719-70-94,516-049-886 505-964-846
 �Skansen w Nagawkach 722-007-525

msze św. w niedziele
 �Parafia św. Jakuba w Głownie:  

7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00
 �Parafia św. Maksymiliana  

w Głownie: 8.00, 9.30, 11.30, 16.00
 �Parafia św. Barbary w Głownie:  

7.00, 9.00, 11.00, 17.00
 �Parafia w Dmosinie: 7:30, 10, 12, 18:00
 �Parafia Św. Marcina w Strykowie: 

8:00, 9:30, 11:00, 18:00

muzea i wystawy
 �nieczynne

GŁOWNO, STRYKÓW I OKOLICE

dyżury
 �Nocna i Świąteczna Pomoc Lekarska 

Kutno, ul. Popiełuszki 1, NZOZ Red-Med  
tel. (24) 355-60-11, 697-859-705

 �Nieodpłatna pomoc prawna –  
Urząd Gminy w Żychlinie, ul. Barlickiego 
15a, tel. 24 355-47-64

ważne telefony
 �Policja: 
w Żychlinie 24 253 00 14
w Pacynie 47 70-53-271
w Sannikach 47 7053-275
KPP w Kutnie 24 253-22-00 
KPP w Gostyninie 47 7053-222
 �Straż pożarna: 998 alarmowy
OSP w Żychlinie 24 285-12-10
OSP w Pacynie 604-349-406
OSP w Bedlnie 24 285-51-91
 �Pogotowie gazowe – 992
 �Pogotowie energetyczne – 991 
w Żychlinie 285-10-27
 �Stacja uzdatniania wody 24 285-13-59
 �Oczyszczalnia ścieków 24 285-12-35
 �ZEC 24 285-11-52
 �Energetyk-Serwis 24 285-46-60
 � Informacja PKP 22-194-36 
 � Informacja PKS 609-846-204
 �Sanepid w Kutnie 24 355 71 00
 �PUP w Kutnie 24 355 70 50

apteki
 �Kutno, ul. Mickiewicza 5, 
tel. 24 2547939 – apteka całodobowa
 �Plecka Dąbrowa 15, 
tel. 24 277 93 08
 �Oporów 25/1, tel. 24 383 15 19
 �Żychlin: 
ul. Konwaliowa 2, tel. 24 3512100

ul. Łąkowa 3a, tel. 24 2851994
ul. Narutowicza 71/1, tel. 4 2851046
ul. Narutowicza 72, tel. 24 2854352
ul. Narutowicza 20, tel. 24 7224130

msze św. w niedz. i święta
 �Żychlin, parafia pw. Św. Ap. Piotra  

i Pawła: 7.00, 9.00, 10.30 (dla młodzieży), 
11.15 (dla dzieci – w kaplicy), 12.00, 18.00.

 �Śleszyn, parafia pw. św. Aleksandra 
Papieża i Męczennika: 9.00, 11.00

 �Luszyn, parafia pw. św. Stanisława 
Biskupa i Męczennika: 9.00, 11.30

 �Plecka Dąbrowa, parafia pw. Zwiasto-
wania Najświętszej Maryi Panny: 9.00, 11.30

 �Suserz, parafia pw. Wniebowzięcia Naj-
świętszej Maryi Panny: 8.00, 10.00, 12.00

 �Trębki, parafia pw. św. Stanisława Kostki 
w Trębkach: 8.00, 9.30, 11.30

 �Bedlno, parafia pw. św. Floriana Biskupa 
i Męczennika: 9.00, 11.30

 �Pacyna, parafia pw. św. Wawrzyńca, 
diakona i męczennika: 8.30, 10.00, 12.00

 �Oporów, parafia pw. św. Marcina Bisku-
pa: 8.30, 10.00, 11.30

boiska sportowe
 �Boisko „Orlik” w Żychlinie  

pl. Łukasińskiego 21,tel. 609-262-446
 �Stadion Miejski w Żychlinie,  

ul. Waryńskiego 8, tel. 607-574-261

muzea i wystawy
 �Muzeum – Zamek w Oporowie  

nieczynne
 �Park przy Zamku w Oporowie  

czynny codziennie w godz. 8–20.00,  
wstęp wolny.

SKARB ROLNIKA
NOTOWANIA Z TARGOWISKA MIEJSKIEGO 
– ceny z dnia 8.12.2020 r.

w Łowiczu w Głownie
brokuły szt. 5,00-7,00 6,00-7,00
buraki czerwone kg 1,50-2,00 1,50
cebula kg 2,00-4,00 2,50-3,50
cukinia kg 5,00-6,00 -
czosnek szt. 1,00-3,00 1,00-2,50
fasola zielona kg 7,00-10,00 6,00-10,00
gruszki kg 3,00-5,00 3,00-5,00
jabłka kg 2,00-5,00 2,00-4,00
jaja fermowe 15 szt. 8,00-10,00 -
jaja wiejskie 15 szt. 10,00-13,00 10,00-12,00
kalafior szt. 6,00 6,00
kapusta biała szt. 4,00-5,00 3,50-4,00
kapusta kiszona kg 7,00 -
kapusta pekińska kg 4,50-5,00 4,00
koperek pęczek 2,50 2,50
miód 0,9 litra 35,00 -
marchew kg 1,50-3,00 2,00
natka pietruszki pęczek 2,50 1,50
ogórki kiszone kg 7,00 -
ogórek zielony kg 8,00-10,00 8,00-9,00
papryka czerwona kg 7,00-10,00 7,00-10,00
papryka zielona kg 7,00-10,00 7,00-10,00
papryka żółta kg 7,00-10,00 7,00-10,00
pieczarki kg 10,00-12,00 -
pietruszka kg 2,50-4,00 3,00
pomidor malinowy kg 10,00 10,00
pomidor szklarniowy kg 7,00-10,00 7,00-9,00
por szt. 3,00-4,00 3,00
rzodkiewka pęczek 2,50-3,00 2,50
sałata szt. 4,00 3,50
seler szt. 4,00 3,00
szczypiorek pęczek 2,50 2,00
śliwki kg 4,00-8,00 4,00-8,00
włoszczyzna pęczek 3,500-5,00 3,50-5,00
ziemniaki kg 0,80-1,00 1,00

OFERTY PRACY
z dnia 9.12.2020 r.

POWIATOWY URZĄD PRACY W ŁOWICZU:
 � Sprzedawca
 � Instruktor terapii zajęciowej
 � Pozostali robotnicy wykonujący prace proste 

w przemyśle
 � Magazynier
 � Robotnik gospodarczy
 � Pozostały pomocniczy personel medyczny 

(staż z UP)
 � Mechanik maszyn dziewiarskich
 � Dziewiarz
 � Technik prac biurowych
 � Robotnik torowy
 � Opiekun osoby starszej
 � Pracownik produkcji
 � Pomocniczy robotnik przy uprawie roślin i 

hodowli zwierząt
 � Pakowacz ręczny
 � Pomocniczy robotnik budowlany
 � Kierowca operator wózków jezdniowych 

(widłowych)
 � Opiekunka środowiskowa

POWIATOWY URZĄD PRACY W ZGIERZU:
 � Fizjoterapeuta
 � Pracownik porządkowy
 � Robotnik magazynowy
 � Szwaczka maszynowa
 � Pracownik produkcyjno-magazynowy
 � Pracownik produkcyjny
 � Pomocnik elektromontera
 � Elektromonter
 � Pracownik biurowy
 � Stolarz
 � Monter wyrobów drewnianych
 � Pracownik fizyczny
 � Pomocnik budowlany
 � Fryzjer
 � Płytkarz/glazurnik
 � Czynności magazynowo-produkcyjne
 � Pomocniczy robotnik w przemyśle przetwórczym
 � Czynności kompletacji towaru

POWIATOWY URZĄD PRACY W KUTNIE:
 � Pracownik magazynu nasion
 � Pracownik produkcji - paczkarnia
 � Pracownik sekretariatu
 � Pomoc apteczna
 � Pracownik BOK (biuro obsługi klienta)
 � Operator podnośnika koszowego
 � Sprzątacz/sprzątaczka
 � Kasjer-sprzedawca
 � Pracownik zakładu prefabrykacji
 � Pracownik produkcji
 � Szlifierz
 � Pakowacz
 � Operator koparko-ładowarki
 � Operator maszyn i urządzeń
 � Pracownik działu badawczo- rozwojowego
 � Elektryk
 � Operator minikoparki „Kubot”

ŻYCHLIN I OKOLICE

ROLNIK SPRZEDAJE
Ceny z dnia 8.12.2020 r.

Żywiec wieprzowy:
 � Domaniewice: 3,20 zł/kg+VAT
 � Różyce: 3,20 zł/kg+VAT
� Kiernozia: 3,25 zł/kg + VAT

 � Karnków: 3,50 zł/kg+VAT

Żywiec wołowy:

 � Domaniewice: jałówki 7,20 zł/kg+VAT,  
krowy 5,00 zł/kg+VAT byki 7,20 zł/kg+VAT

 � Różyce: jałówki 7,60 zł/kg+VAT,  
krowy 5,40 zł/kg+VAT byki 7,70 zł/kg+VAT

 � Skowroda Płd.: jałówki 7,50 zł/kg+VAT,  
krowy 5,20 zł/kg+VAT byki 7,50 zł/kg+VAT

REKLAMA
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Łowicz – Mocarzewo | Łowiczanie pokazali, że mają wielkie serca

Przyczepa darów dla 80 mocarzy
Około godz. 15.00 w niedzielę, 6 grudnia, do Zespołu 
Szkół i Placówek Specjalnych w Mocarzewie, 
w gminie Sanniki, gdzie mieszkają i uczą się dzieci 
i młodzież z niepełnosprawnością intelektualną, 
dotarł transport z Łowicza z darami, które zebrało 
Stowarzyszenie „Razem Możemy Więcej” z Łowicza, 
wspólnie z firmą Road Power ze Strzelcewa. 

– Bardzo dziękujemy, otrzy-
maliśmy bardzo dużo rzeczy, któ-
re ułatwią nam funkcjonowanie 
– powiedziała nam siostra Ber-
nadetta Pogorzelska ze Zgroma-
dzenia Sióstr Zmartwychwstanek, 
które prowadzi placówkę.

W szkołach wchodzących 
w  skład zespołu uczą się dzie-
ci i młodzież z niepełnosprawno-
ścią intelektualną w  stopniu lek-
kim, umiarkowanym, znacznym 
i głębokim. Obecnie znajduje się 
tam około 80 uczniów. Wszy-

scy mieszkają na miejscu, około  
30 z nich na stałe. 

Siostra Bernadetta powiedzia-
ła nam, że wizyta gości sprawi-
ła wiele radości podopiecznym. 
W  małym konwoju, który dotarł 
do Mocarzewa, był wóz strażacki 
z jednostki Państwowej Straży Po-
żarnej w  Łowiczu, co wywołało 
duże poruszenie i okazję, by móc 
do niego zajrzeć, a nawet się nim 
przejechać. Strażacy przywieźli 
też dużą trampolinę. – Mieliśmy 
trampolinę, która dawała dużo ra-
dości, niestety zepsuła się i  nasi 
podopieczni marzyli o nowej – po-
wiedziała nam siostra.

Komendant łowickiej PSP Ar-
kadiusz Makowski powiedział 
nam, że po tym, jak skontak-
towało się z  nimi stowarzysze-
nie z pytaniem czy mogliby wes-
przeć akcję zbierania darów dla 
Mocarzewa, postanowili spełnić 
marzenie podopiecznych. W zor-
ganizowaną w  jednostce zbiórkę 
zaangażowali się niemal wszyscy 
strażacy. – Udało nam się zebrać 
kwotę, która pozwoliła kupić naj-
większą z  możliwych trampolin, 
o średnicy prawie 5 m, o porząd-
nej, bezpiecznej konstrukcji. 

Trafiła ona do Mocarzewa, ale 
z  jej skręceniem poczekamy do 

wiosny przyszłego roku, będzie-
my mieć okazję, aby jeszcze raz 
odwiedzić to miejsce – powie-
dział nam komendant, dodając, 
że cieszy go szerokie zaangażo-
wanie się strażaków w  inicjaty-
wę. – Nie tylko niesiemy pomoc 
w czasie różnych zdarzeń, ale po-
trafimy także odpowiadać na ta-
kie potrzeby. Myślę, że strażacy 

pokazali wielkie serce – powie-
dział.

Wśród darów, które dotarły do 
ośrodka w Mocarzewie, były pie-
luchy, nawilżane chusteczki, jed-
norazowe prześcieradła, dżemy, 
produkty mleczne, ketchupy, płat-
ki, proszki i płyny do prania i wie-
le innych rzeczy. – To dla nas duże 
wsparcie, wiadomo, że otrzymu-

jemy dotację, ale pieniądze te nie 
starczają na wszystko, zawsze są 
jakieś potrzeby, zwłaszcza w  ta-
kiej placówce jak nasza. Cieszą 
nas wszystkie dary. Wśród nich 
znalazły się 3 żelazka, które tra-
fią na grupy, gdzie są one w cią-
głym użyciu, gdzie młodzież uczy 
się ich używać – powiedziała nam 
siostra Bernadeta.

– Jesteśmy bardzo zadowole-
ni z  naszej zbiórki, prowadzili-
śmy ją około miesiąca i efekt nas 
zaskoczył, przekazano dla szkoły 
w  Mocarzewie bardzo dużo rze-
czy – ocenia Paweł Kret, prezes 
Stowarzyszenia „Razem Możemy 
Więcej” z  Łowicza. – Lista dar-
czyńców jest bardzo długa, są to 
zarówno duże i małe firmy dzia-
łające w  Łowiczu, firmy z  So-
chaczewa, placówki oświatowe, 
jak i duża ilość osób prywatnych. 
Do akcji włączyli się sadownicy, 
którzy przekazali dla Mocarzewa 
owoce.

Jak powiedział nam Przemy-
sław Dałek z  Road Power ze 
Strzelcewa, transport darów oka-
zał się w pewnym momencie pro-
blemem, było ich dużo i sporo wa-
żyły. Aby to zrobić, wykorzystano 
ostatecznie 4-metrową przyczepę 
samochodową. Jak dodała Marta 
Dałek, w dniu wyjazdu 6 grudnia  
od rana dary były pakowane w ko-
lorowe, świąteczne papiery i ukła-
dane na przyczepie. Ich część 
jednak i  tak załadowano do cią-
gnącego ją busa.

– Łowiczanie, ale i  nie tylko, 
odpowiadając na nasz apel, poka-
zali, że mają ogromne serce, za co 
im serdecznie dziękujemy! – pod-
kreśla Paweł Kret, deklarując też, 
że to nie ostatnia akcja pomocy 
dla placówki w Mocarzewie.  tb

Aktualności
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NOWE 
STOWARZYSZENIE, 
ZNANYCH 
WOLONTARIUSZY
Stowarzyszenie „Razem 
Możemy Więcej” 
zarejestrowało się w połowie 
października. Tworzą je 
m.in. Paweł Kret, Agnieszka 
Kołaczek, Paweł Więcek 
i Ewelina Sujkowska. Wszyscy 
mają wieloletnie doświadczenie 
w niesieniu pomocy za sprawą 
zaangażowania w Szlachetną 
Paczkę. Za cel stawiają sobie 
niesienie pomocy wszystkim, 
którzy tego wymagają. tb

Członkowie łowickiego stowarzyszenia, strażacy, przedstawiciele Road Power wspólnie z podopiecznymi 
ośrodka w Mocarzewie i opiekującymi się nimi siostrami.
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Łowicz | Nowatorski projekt „Tryptyk Łod Łowica”

Rodzina Filipowiczów połączyła obraz z dźwiękiem 
Na serwisie YouTube od kilku dni dostępny jest 
„Tryptyk Łod Łowica”. Jest to 15-minutowe nagranie, 
jakie powstało w naszym mieście za sprawą Jerzego 
Filipowicza – organisty w łowickiej katedrze.

Trudno jest jednym słowem 
określić, czym jest to nagranie, 
ponieważ jego materia jest bar-
dzo skomplikowana. Jest w nim 
muzyka skomponowana przez 
Jerzego Filipowicza, wiersze 
Joanny Bolimowskiej śpiewa-
ne przez utalentowaną wokalnie 
Malwinę Ciesielską, są też obra-
zy, pocztówki, rzeźby i inne dzie-
ła sztuki, wśród nich kilka prac 
z  zasobów łowickiego muzeum, 
ale nie tylko. 

Obrazy nie są jednak statycz-
ne, ale ożywione za sprawą ani-
macji i nakładania warstwowego, 
również z wykorzystaniem rysun-
ków córki muzyka, Aleksandry 
Filipowicz. Zobaczymy więc pta-
ki z  obrazów m.in. „Kuropatwy 
w  śniegu” Józefa Chełmońskie-
go, a obok nich psa Burka z wier-
sza Joanny Bolimowskiej. Może-
my też zaobserwować proces, jak 
obraz „Śmierć siostry” Stanisława 
Grocholskiego zamienia się w ry-

sunek. Zobaczymy także koloro-
wą łowiczankę na tle czarno-białej 
łowickiej pocztówki, pokazującej 
chaty kryte strzechą. 

Tryptyk był pomysłem Jerzego 
Filipowicza, któremu udało się za-
angażować kilka osób do zrealizo-
wania projektu, który z założenia 
miał być nowatorski i  zaskaku-
jący, i niewątpliwie taki jest. Jak 
nam powiedziała Aleksandra Fi-
lipowicz, absolwentka pijarskiego 
LO, obecnie studentka Filologii 
Hiszpańskiej na UŁ, jej tata oglą-
dał często dostępne w  internecie 
próby zobrazowania muzyki, ale 
nie do końca mu się one podobały. 
Widział w nich niekonsekwencję 
i pewne „zgrzyty”. Miał swój po-

mysł jak można to zrobić inaczej 
i czuwał nad całością. 

Ta idea dłuższy czas dojrzewa-
ła do realizacji. Praca wieńcząca 
projekt, po zgromadzeniu zdjęć, 
nagraniu muzyki i śpiewu, trwała 
około 2-3 miesięcy. Aleksandra, 
która montowała nagranie (poma-
gała jej młodsza o rok siostra Emi-
lia, obecnie studentka I roku Psy-
chologii na UŁ) powiedziała nam, 
że była bardzo żmudna i momen-
tami miała obawę, czy skończy się 
sukcesem, bo zadanie ją przerasta-
ło. Do montażu używała bowiem 
amatorskich, prostych narzędzi, 
więc wiele godzin spędziła przed 
komputerem, zanim uwierzyła,  
że da się to zrobić. 

Na szczęście się udało, z cze-
go ma satysfakcję, tym bar-
dziej, że widzi, iż tata również  
jest zadowolony z  końcowego 
efektu. 

Dodać warto, że w  nagra-
niu muzykę Jerzego Filipowicza 

wykonuje program komputero-
wy, a jedyną osobą, jaka zagrała  
na trąbce, jest Maciej Czapnik. 

Efekt końcowy powinien obej-
rzeć każdy, kto słyszy, widzi lub 
czuje muzykę oraz łowicki folk-
lor.  mwk

Łowicz | Przegląd Teatrów Pijarskich

Okoliczności niesprzyjające, ale tradycja podtrzymana
Tym razem nie w Łowiczu, jak w poprzednich 
latach, ale zdalnie, Pijarskie Szkoły Królowej Pokoju 
zorganizowały X Ogólnopolski Przegląd Teatrów 
Pijarskich. Film z wydarzenia można oglądać  
na ogólnodostępnym kanale OPTP 2020 na YouTube.

Poprowadzili go animatorzy 
wraz z głównym koordynatorem 
– o. Andrzejem Lisiakiem. Ich 
studio znajdowało się w  szko-
le przy ul. Pijarskiej. Motywem 
przewodnim było w tym roku po-
wołanie. Ze względów organiza-
cyjnych (konieczność zachowa-
nia ścisłego reżimu sanitarnego) 
zdecydowano się zawęzić formy 
spektakli do monodramów, któ-
re miały zostać nagrane i przesła-
ne organizatorom. Wpłynęły trzy 

zgłoszenia – z  Bolszewa, Kato-
wic i Rzeszowa.

I miejsce w  konkursie komi-
sja przyznała Zuzannie Wąsacz 
z  Rzeszowa za autorski mono-
dram „Przeciętna”. Zuzanna to 
osoba wielu artystycznych pa-
sji i  talentów – ukończyła szkołę 
muzyczną w zakresie gry na fle-
cie, przez 10 lat śpiewała w chó-
rze, należy do grupy teatralnej 
„Atmosfera”, od marca ubiegłe-
go roku pisze wiersze, ma już wy-

dany debiutancki tomik „Zapach 
róży”, prowadzi poetyckiego blo-
ga „Nie boska poezja”. Ostatnio 
zaś zafascynowało ją malarstwo 
– Klimt, prerafaelici, impresjoni-
ści, Boznańka. Najbardziej lubi 
obrazy i  rzeźby przedstawiające 
pocałunki, rzecz jasna z obrazem 
Klimta na czele.

– To nie jest mój pierwszy wy-
stęp w OPTP, ale pierwszy, w któ-
rym byłam zdana tylko na siebie 
– mówi. – Pierwszy raz byłam 
tam jako małe dziecko, grałam 
jakieś epizodyczne rólki, a  po 
wielu latach przyjechałam już 
z  „Atmosferą: i  grałam Kaptur-
ka w  zabawnym przedstawieniu 
„Kapturek szuka księcia”. Potem 
z tą samą grupą byłam z musica-

lami: „Nowy Hiob” o  św. Józe-
fie Kalasancjuszu i  „Wymarzona 
przez Boga” o św. Pauli Montal. 
Moje ukochane przestawienie to 

była „Towarzyszka Stwórcy”, gra-
łam w nim główną rolę, tym spek-
taklem wygraliśmy przegląd.

– Uczestników było znacznie 
mniej niż w  poprzednich latach, 
gdy można było organizować 
przegląd stacjonarnie. Nie znaczy 
to jednak, że mało jest do ogląda-
nia. Przeszło czterogodzinny ma-
teriał z przeglądu można znaleźć 
w sieci. Znajdziemy w nim wie-
le wypowiedzi organizatorów, 
uczestników poprzednich edy-
cji, czy zaproszonych gości. Są 
wspomnienia z  historii łowickie-
go przeglądu, rozpoczętej w 2008 
roku. Wypowiadali się m.in. twór-
cy idei przeglądu i wielu prezen-
towanych w jego historii spektakli: 
o. Piotr Różański i polonistki Be-
ata Jeziorowska i Ewa Komuńska. 

Konferencję dla uczestników na 
temat powołania przygotował na-
tomiast o. Eugeniusz Grzywacz. 

Wypowiadał się też aktor Maciej 
Małysek, który podzielił się swo-
im doświadczeniem, a  także od-
powiedział na pytania uczestni-
ków. 

W programie znalazły się rów-
nież tańce pijarskie, a także wspo-
mnienia animatorów pijarskich, 
którzy na przestrzeni lat współ-
tworzyli przeglądy. 

Głos zabrał też o. Mateusz Pin-
delski, prowincjał polskich pi-
jarów, który życzył, aby dzięki 
przeżywanym doświadczeniom 
młodzi ludzie mogli zrozumieć, 
kim jest Bóg, który staje się czło-
wiekiem oraz aby byli lepszymi 
ludźmi i artystami.

Przegląd poprowadzili: o. An-
drzej Lisiak, Ewa Lesiak, Anna 
Koza i Jakub Michalak, przy tech-
nicznym wsparciu Piotra Kolasa, 
Adriana Latoszewskiego i  Szy-
mona Jankowskiego.  tm

Kadr z Tryptyku Łod Łowica, który powstał według projektu  
Jerzego Filipowicza.

Screen ze zwycięskiej 
monodramy Zuzanny Wąsacz 
z Rzeszowa. 
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Nieborów | Wymieniono wszystko

Szkoła ma nową kuchnię
30 listopada, po trwających po-

nad 2 miesiące pracach, otwarta 
została do użytku zmodernizowa-
na kuchnia w szkole w Nieboro-
wie. Inwestycja pochłonęła 180 
tys. zł, z czego 80 tys. zł pochodzi-
ło z  programu Ministerstwa Ro-
dziny, Pracy i Polityki Społecznej 
„Posiłek w Szkole i w Domu”.

Wójt gminy Jarosław Papuga 
powiedział nam, że pierwotnie, 
aplikując o środki do ministerial-
nego projektu, zakładano koszt 
remontu w  kwocie 104 tys. zł, 
ostatecznie zdecydowano się roz-
szerzyć zaplanowane prace i  za-
kupy wyposażenia o  wymianę 
instalacji elektrycznej oraz glazu-
ry. Zwiększyło to budżet inwesty-
cji o 80 tys. zł. Dzięki tej decyzji 
kuchnia została całkowicie zmo-
dernizowana.

W kuchni stanął piec konwek-
cyjny za przeszło 13 tys. zł, sze-
ściopalnikowa kuchnia gazowa 
z piekarnikiem za 9 tys. zł, patel-

nia elektryczna za 4 tys. zł oraz 
zmywarka, szafy, stoły kuchen-
ne. W związku z pandemią i za-
mknięciem szkół, z  posiłków 
korzystać będą na razie tylko 
przedszkolacy, którzy w  liczbie 
około 50 uczęszczają do placówki. 

Prace nie objęły ostatecznie sa-
mej stołówki. Jak powiedział nam 
wójt, w jej przypadku rozważane 
jest powiększenie jej metrażu, bo-
wiem od dłuższego czasu wydaje 
się ona za mała jak na liczbę ko-
rzystających z niej dzieci.  tb

Nieborów | Konkurs 

Cuda z piernika
Gminna Biblioteka Publiczna 

im. Marii Konopnickiej w Niebo-
rowie organizuje konkurs kulinar-
ny pt. „Cuda z piernika – wyczaruj 
bajkowe święta”, który jest adre-
sowany do Kół Gospodyń Wiej-
skich i stowarzyszeń z terenu gmi-
ny Nieborów. 

Aby przystąpić do konkursu, 
należy przygotowywać rzeźbę 
z piernika, udekorowaną jadalny-
mi ozdobami. Pracę należy do-
starczyć do biblioteki w  Niebo-

rowie do 21 grudnia. Zgłoszenia  
do konkursu dokonuje się poprzez 
wypełnienie i dostarczenie (razem 
z piernikową instalacją z piernika) 
formularza zgłoszeniowego. 

Konkurs zostanie rozstrzygnię-
ty do 28 grudnia przez komisję 
powołaną przez organizatorów. 
Nagrody w postaci voucherów na 
zakup sprzętu kuchennego otrzy-
mają laureaci I, II i III miejsca. Po-
zostali uczestnicy otrzymają drob-
ne upominki rzeczowe.  aa

Łowicz | Znów możemy iść po książki 

Biblioteki już otwarte
Zgodnie z rozporządzeniem Rady Ministrów 
ograniczenia w działalności instytucji kultury 
zostały przedłużone do 27 grudnia br. 

Jedyna zmiana dotyczący dzia-
łalności bibliotek, które mogą 
udostępniać zbiory pod warun-
kiem zapewnienia dystansu spo-

łecznego i  przestrzeni 15 mkw. 
powierzchni na osobę. 

W związku z  tym, od najbliż-
szego poniedziałku, 30 listopada, 

ponownie otwarta dla czytelników 
jest m.in. Miejska Biblioteka im. 
A. K. Cebrowskiego w Łowiczu. 

Biblioteka funkcjonuje jednak 
pod pewnymi ograniczeniami. 
Jednym z nich jest limit osób mo-
gących jednocześnie przebywać 
w  środku, a wynosi on 4 osoby. 
W  holu przed wypożyczalniami 
dla dzieci i dorosłych mogą prze-
bywać maksymalnie 2 osoby, zaś 
kolejne 2 osoby mogą oczekiwać 
na klatce schodowej. 

Zbiory są udostępnione w na-
stępujące dni: w  poniedziałki 
w  godz. 10.00-16.00, we wtorki 
i  czwartki w  godz. 11.00-18.00, 
w środy i piątki w godz. 10.00-
16.00. 

Ponadto kilka razy dziennie 
przewidziano w  bibliotece prze-
rwy na dezynfekcję. Zbiory czy-
telni będą dostępne po uzgodnie-
niu telefonicznym lub mailowym. 
Natomiast nieczynne pozostają 
stanowiska komputerowe.  aa

Bielawy | Urzędnicy z gminy przez dwa dni rozwozili paczki

725 paczek w dwa dni
Urzędnicy z Urzędu Gminy w Bielawach przez 
dwa dni,w piątek i sobotę 4 i 5 grudnia, odwiedzili 
wszystkie dzieci do 15. roku życia mieszkające 
na terenie gminy, zawożąc im z okazji Mikołajek 
paczki z upominkami. Zrobili to społecznie.

Wójt gminy Sylwester Kubiń-
ski powiedział nam, że w związku 
z  pandemią, obostrzeniami i  za-
mkniętymi szkołami, w  których 
odbywały się co roku w  okresie 
świąt imprezy choinkowe, na któ-
rych dzieci były obdarowywane 
paczkami, zrodził się pomysł, aby 
zakupić paczki i odwiedzić dzieci 
w domach. – Nasi urzędnicy po-
deszli do pomysłu bardzo entuzja-
stycznie, nie było problemu, aby 
się zaangażowali – mówi.

Przygotowano listę wszystkich 
dzieci, okazało się, że jest ich 725 
i zdecydowano, że te w wieku od 
0 do 3. roku życia otrzymają plu-
szaka, zaś starsze do 15. roku ży-
cia, paczkę m.in. ze słodyczami.

Aby akcja przebiegła sprawnie, 
w rozwożenie prezentów po gmi-
nie (przeszło 30 miejscowości) za-
angażowano trzy autobusy, które 
od początku listopada w związku 
z całkowitym zamknięciem szkół 
nie wyjeżdżają w trasy.

Kierowcy, jak nam powiedzia-
no, podeszli do sprawy entuzja-
stycznie. – Chyba mieli, tak jak 
wszyscy, dosyć ograniczeń i bez-
czynności – powiedziała nam 
Małgorzata Obórka z  Urzędu 
Gminy w Bielawach, która przez 
dwa dni w  jednym z  autokarów 
była Mikołajem.

– Spotykamy się z bardzo cie-
płym przyjęciem mieszkańców, 
nikt nie spodziewał się takiej ini-

cjatywy – mówiła nam w  sobo-
tę. Dla ekip rozwożących paczki 
najmilsze było to, że spotykały się 
z wdzięcznością dzieci. Tak było 
np. w Bielawskiej Wsi, gdzie kil-
kuletnia Julka wyszła z  domu 

w  towarzystwie mamy, trzyma-
jąc w ręku własnoręcznie namalo-
wany obraz przedstawiający trzy 
duże czerwone serca, choinkę, 
pod nią prezenty, dom i siebie. Jak 
nam powiedziała, chciała też ob-
darować czymś od siebie Mikoła-
ja, pomysł był jej.

Mama innego dziecka powie-
działa nam, że odwiedziny Miko-
łaja z gminy w domach to świetny 
pomysł i ogromna niespodzianka.

– Najczęściej, gdy tylko pod-
jeżdżaliśmy autokarem pod dom, 
dzieci wychodziły z niego z rodzi-
cami, lub stały już nas wypatrując. 
Otrzymywały prezenty, czasami 
robiliśmy wspólnie szybkie zdję-
cie na pamiątkę i  ruszaliśmy da-
lej – opowiedziała nam Małgorza-
ta Obórka.

W sobotę, gdy autokar odwie-
dził już ostatni dom, odetchnęła 
z ulgą – to był męczący dwudnio-
wy maraton – ale tak jak i „Śnie-
żynki” podróżujące z  nią, wyda-
wała się bardzo zadowolona.  tb

Julia z Bielawskiej Wsi,  
w podziękowaniu za odwiedziny, 
przygotowała dla Mikołaja 
rysunek.
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Kuchnia już działa, została ona 
kompleksowo zmodernizowana.
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Piłka nożna | Mecze sparingowe 

Kolejne sparingi rocznika 2008
Mimo zakończonych rozgry-

wek ligowych nadal mecze roz-
grywają zawodnicy MUKS Pe-
likan Łowicz z  rocznika 2008. 
Tym razem gracze z  Łowicza 
w  towarzyskich grach zmierzyli 
się z GKS Bedlno (rocznik 2007) 
i Widokiem Skierniewice. Pierw-
szy zespół Pelikana wygrał z GKS 
8:0, zaś trzeci zespół Pelikana po-
konał Widok Skierniewice na ich 
terenie 10:6.

W meczu przeciwko GKS 
gracze Pelikana I testowali grę 
w 11-osobowych składach i był to 
mecz, który od początku do końca 
kontrolowali. 

– Pierwszy nasza styczność 
z grą w jedenastu. Testowo chcia-
łem zobaczyć, jak będzie wyglą-
dała nasza gra w takim układzie. 
Ten mecz pokazał, że dodatko-
wych dwóch zawodników w  ze-
spole wprowadza duże zamiesza-
nie. Ale my tej zmiany, która nas 
czeka za pół roku, się nie boimy. 
Chłopcy bardzo szybko przyswa-
jają nowe informacje, które im 
przekazujemy na treningach, więc 
z pewnością przejście na jedenast-

ki będzie ciekawym doświadcze-
niem – ocenił Maciej Grzegory, 
trener Pelikana I Łowicz.

Pelikan III prowadzony przez 
trenera Damiana Kozieła wy-
grał natomiast w  Skierniewicach 
z  tamtejszym Widokiem 10:6.  
W meczu obie drużyny postawiły 
na ofensywny futbol, stąd aż szes-
naście goli. 

– Mecz oceniam pozytywnie. 
Był to kolejny wymagający rywal, 
z którym graliśmy przez 90 minut. 
Obie drużyny starały się grać pił-
ką po ziemi i realizować zadania 
wcześniej nakreślone przez szko-
leniowców – skomentował Da-
mian Kozieł, trener Pelikana III.

W najbliższą sobotę 12 grudnia 
rywalami Pelikana będą: pierwszy 
zespół AP Żyrardowianki Żyrar-
dów, drugi zespół Włókniarza Pa-
bianice i  trzeci zespół GOKSiR 
Lipce Reymontowskie.  ever

 �MUKS Pelikan-2008 Łowicz – 
GKS-2007 Bedlno 8:0 (2:0, 1:0, 
2:0, 3:0); br.: Maciej Majchrzak 
(8), Oliwier Pietrzak (21), Przemy-
sław Garstka 3 (33, 64 i 70), Bar-

tłomiej Skóra (102), Szymon Gaw-
lik (109) i Eryk Zabost (118).
Pelikan-2008: Kacper Pisarek – 
Maciej Majchrzak, Artur Boryna, 
Mateusz Wojda, Patryk Banasz-
czak – Aleksander Siemieniec, 
Eryk Zabost, Paweł Płacheta – 
Antoni Haczykowski, Przemysław 
Garstka, Witold Matusiak. Na zmia-
ny wchodzili: Igor Kopania – Fa-
bian Skowroński, Bartłomiej Skóra, 
Bartosz Lus, Oliwier Pietrzak, Szy-
mon Gawlik, Filip Miazek i Dawid 
Zajączkowski. 

 �MLKS Widok Skierniewice – 
MUKS Pelikan-2008 III Łowicz 
6:10 (2:4, 2:3, 2:3); br.: 6 (11, 
20, 31, 43, 81 i 90) – Jakub Wójt 
3 (4, 50 i 57), Jan Burzykowski (5), 
Jakub Markus 4 (29, 76, 78 i 80), 
Szymon Lebioda (30) i Filip Sikora 
(47).
Pelikan-2008 III: Igor Kopania 
– Filip Sikora, Tymoteusz Waw-
rzyński, Jakub Wiesiołek, Piotr So-
bieski – Szymon Lebioda, Hubert 
Polit, Jan Burzykowski – Jakub 
Wójt. Na zmiany wchodzili: Jakub 
Bryk, Mateusz Wójcik i Jakub Mar-
kus.

Pelikan III Łowicz wygrał z skierniewickim Widokiem. 
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Szachy | Mistrzostwa Łowicza w szachach błyskawicznych

Na zakończenie sezonu 
najlepszy turniej w roku

W pierwszy poniedziałek grud-
nia w  Restauracji „Polonia” na 
Starym Rynku odbył się ostat-
ni w tym roku turniej popularne-
go blitza o Mistrzostwo Łowicza 
w  szachach błyskawicznych. Jak 
na „ostatni szachowy akord” przy-
stało, był on najlepiej obsadzony 
w całym roku 2020. 

O mistrza grudnia przyjecha-
li również walczyć zawodnicy 
z  Łodzi, Warszawy, Skierniewic, 
Sochaczewa i  Kutna. Cieszy to 
organizatorów, bo miejscowi za-
wodnicy mogą zmierzyć się z lep-
szymi od siebie, a  to powoduje 
podnoszenie poziomu indywidu-
alnego graczy. Ostatecznie aż 39 
zawodników stanęło do rywaliza-
cji na dystansie 11 rund systemem 
szwajcarskim. 

Triumfatorem finałowego tur-
nieju w  roku 2020 został repre-
zentujący barwy KSz „Hetman” 
Płock, a mieszkający w Kutnie – 
Michał Kowalczyk. Zgromadził 
on na swoim koncie 9,5 punktu 
i  o  pół oczka wyprzedził Domi-
nika Fudałę (UKS „Pałac” Niebo-
rów). Trzecią lokatę zajął gość ze 
Skierniewic, debiutujący w turnie-
jach w Łowiczu Vazgen Bagdara-
ryan (7,5). 

Piękny początek zawodów miał 
Kacper Zakrzewicz, który po 6 
rundach miał jako jedyny na swo-
im koncie komplet punktów, ale 
druga część turnieju mu nie po-
szła i ostatecznie niespodziewanie 
pojawiająca się szansa na drugie 
miejsce w „generalce” przepadła. 

Lider klasyfikacji Błażej Czy-
żak pilnował swojego wyniku 
i nie pozwolił sobie odebrać tytu-
łu Mistrza Łowicza na rok 2020. 
W całym roku uzyskał on 71 pkt. 
i o 3,5 wyprzedził Roberta Choj-
nowskiego, który tym samym nie 
obronił tytułu sprzed roku. Najniż-
sze miejsce na podium zajął nie-
co zawiedziony tego dnia „Pałaco-
wiec” Kacper Zakrzewicz (64,5).

Bogaty zestaw pucharów na 
zakończenie mistrzostw wręczał 
gospodarz obiektu, w którym od-
bywał się kończący zmagania blit-
zowców turniej Krzysztof Gajda.

 �Zwycięzcy poszczególnych 
klasyfikacji turnieju grudnio-
wego: Open: Michał Kowalczyk 
(KSz Hetman Płock); Junior: Nor-

bert Jagura (UKS „Pałac” Niebo-
rów); Kobieta: Wiktoria Mitręga 
(UKS „Pałac” Nieborów); Ranking 
1400: Szymon Siekiera (UKS „Pi-
jarski KS” Łowicz); Do lat 10: Maja 
Wysocka (UKS „Jedynka” Łowicz); 
Do lat 8: Matteo Beta (UKS „Pi-
jarski KS” Łowicz); Ranking 50+: 
Zdzisław Czyżak (UKS „GOK” Zdu-
ny)

 �Zwycięzcy poszczególnych 
klasyfikacji w roku 2020: 1. Bła-
żej Czyżak (UKS „GOK” Zduny); 2. 
Robert Chojnowski (UKS „Pałac” 
Nieborów); 3. Kacper Zakrzewicz 
(UKS „Pałac” Nieborów); 1. junior: 
Franciszek Wojciechowski (UKS 
„Pałac” Nieborów); 1. kobieta: Wik-
toria Mitręga (UKS „Pałac” Niebo-
rów); 1. ranking 1600: Magdalena 
Walczak (UKS „Pałac” Nieborów); 
1. ranking 1400: Szymon Siekiera 
(UKS „Pijarski KS” Łowicz); 1. ran-
king 1200: Marcelina Witkowska 
(GOK Domaniewice); 1. ranking 
1000: Maciej Chróścielewski (UKS 
„Pijarski KS” Łowicz); 1. do lat 10: 
Lena Mitręga (UKS „Pałac” Nie-
borów); 1. do lat 8: Maja Wysocka 
(UKS „Jedynka” Łowicz); 1. ranking 
50+: Zdzisław Czyżak (UKS „GOK” 
Zduny).

Rozpoczęcie sezonu szacho-
wego w Łowiczu przypada na 8 
stycznia. Wtedy to odbędzie się 
pierwszy turniej z cyklu Mistrzo-
stwa Łowicza w szachach błyska-
wicznych na rok 2021 w Łowiczu 
(miejsce turnieju nie jest jeszcze 
znane).  Fischer

Trójka najlepszych zawodników 
Mistrzostw Łowicza w blitzu.
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Piłka nożna | Zaległy mecz 12. kolejki III ligi 

Sami zrobili się w balona
SSA JAGIELLONIA II BIAŁYSTOK  2 (1)
KS PELIKAN ŁOWICZ  1 (0)
Bramki: 1:0 – Maciej Twarowski (24), 1:1 – Dawid Kieplin (56), 2:1 – Szy-
mon Sobczak (58). 
Pelikan: Patryk Orzeł – Krystian Mycka, Grzegorz Wawrzyński, Piotr 
Tkacz, Michał Żółtowski (60 Kuba Jóźwiak) – Patryk Pomianowski, Kuba 
Wardzyński (46 Kamil Woźniak) – Filip Kowalczyk, Dawid Kieplin, Maciej 
Wyszogrodzki – Krystian Białas (60 Krystian Kruk). Sędziował: Kamil Kra-
snopolski (Łódź). Żółte kartki: Jakub Płoszkiewicz (3), Mikołaj Wasilewski 
(2), Bartosz Bayer (4) i Mikołaj Nawrocki (5) – wszyscy Jagiellonia II oraz 
Krystian Mycka (3) i Kuba Wardzyński (5) – obaj Pelikan. 

Nieudanie w  środku tygodnia 
zaległości nadrobili piłkarze Pe-
likana. Biało-zieloni przegra-
li w Białymstoku 1:2. Sama po-
rażka z rezerwami ekstraklasowej 
Jagiellonii nie jest szokująca – 
w  końcu ze stolicy Podlasia nie 
tak dawno bez punktów wracali 
lider i  wicelider III ligi. Jednak 
okoliczności przegranej mogą 
być już irytujące i  sprawiać, że 
trenerowi Mykolowi Dremliuko-
wi przybyło na głowie kilka si-
wych włosów.

W ekipie gospodarzy domi-
nowała młodzież. Średnia wieku 
wynosiła poniżej 19,5 lat. Aż dzie-
więciu piłkarzy wyjściowej „je-
denastki” to nastolatkowie. Starsi 
w  tym gronie to Kamil Huczko, 
który w  tym roku miał… 20-te 
urodziny i 28-letni Jan Pawłowski. 
Mecz toczony był w dość specy-
ficznych warunkach – na sztucz-
nej murawie pod balonem, co bar-
dziej mogło przypominać warunki 

halowe. W podobnych okoliczno-
ściach grała tu chociażby Pogoń, 
na co grodziszczanie mocno na-
rzekali. – Boisko fajne. Sztucz-
na murawa była miękka i  rów-
na. Chłopaki cieszyli się z grania. 
Kamil Woźniak, Grzegorz Waw-
rzyński i Patryk Pomianowski tym 
bardziej, bo to techniczni zawod-
nicy – powiedział z  kolei trener 
Ptaków.

Dremliuk przestrzegał przed 
meczem, że białostockiej mło-
dzieży nie wolno lekceważyć. 
Jego słowa szybko zostały po-
twierdzone. To Pelikan niby utrzy-
mywał się przy piłce, ale to go-
spodarze byli konkretniejsi. Już 
w  5. minucie mogli prowadzić, 
gdy po szybkiej akcji sam przed 
bramkarzem znalazł się Maciej 
Bortniczuk, ale trafił w poprzecz-
kę. Później strzały oddawali jesz-
cze Twarowski i ponownie Bortni-
czuk – oba celne, oba wylądowały 
w koszyczku Orła. Pelikan odpo-

wiedział niecelną główką Waw-
rzyńskiego po rzucie rożnym.

Na pierwszego gola nie trze-
ba było czekać specjalnie długo. 
W 24. minucie obronę rozmon-
towali najaktywniejsi na murawie 
w  zespole Jagi. Z prawej strony 
precyzyjnie dośrodkował Bortni-
czuk, a  w polu karnym dobrych 
ruch wykonał Maciej Twarowski 
– dzięki niemu zgubił Krystiana 
Myckę – i z bliska bez problemu 
wpakował piłkę głową do siatki. 
W tej odsłonie gry swoją szansę 
miał jeszcze Bortniczuk, ale po 
kontrze trafił w boczną siatkę.

Pelikan – pod względem gry – 
nie wyglądał źle. Łowiczanie pró-
bowali grać podaniami – czy to na 
własnej połowie, czy rywala. Gdy 
nie szło, to szukali innych roz-
wiązań rozrzucając piłkę na boki. 
Momentami mieli jednak proble-
my z wysokim pressingiem rywa-
la no i co najważniejsze – ich gra 
kończyła się 20-30 metrów przed 
bramką Jagi. W ofensywie Peli-
kan nie istniał.

W przerwie jedna zmiana. Za 
niewidocznego Wardzyńskiego 
(w dodatku z  żółtą kartką) poja-
wił się Woźniak, dla którego był 
to dopiero szósty występ w  tym 
sezonie. – W środku nie wygląda-
ło to tak, jak powinno. Kuba stra-
cił rytm meczowy i  widać było, 
że trochę mu tego brakowało. Wi-
doczna była absencja Piekarskie-
go. Nie mieliśmy argumentów, 

aby utrzymać się przy piłce na po-
łowie rywala – ocenił Dremliuk. 
Woźniakowi trzeba jednak oddać, 
że dał niezłą zmianą. W końcu to 
jego przytomne rozrzucenie akcji 
na lewo w 56. minucie dało szan-
sę na dośrodkowanie w pole kar-
ne Maciejowi Wyszogrodzkiemu. 
Kapitan Ptaków piłkę dorzucił 
mięciutko na krótki słupek, a tam 
idealnie odnalazł się Dawid Kie-
plin i z bliska głową wyrównał.

Łowiczanie wtedy się napę-
dzali. Oczywiście – mieli też tro-
chę szczęścia, bo wcześniej swoje 
szanse mieli gospodarze: najlep-
szej nie wykorzystał Sobczak, 
który przegrał sam na sam z Or-
łem. Jednak to Pelikan był coraz 
groźniejszy, zaczął przypominać 
ekipę, która kilka dni wcześniej 
rozmontowała w drugiej połowie 
Świt. I rzeczywiście, po chwili 
można było dostrzec analogię do 
meczu z nowodworzanami, ale nie 
taką, na jaką Dremliuk liczył. 

Kilkadziesiąt sekund po golu 
wyrównującym Jagiellonia znów 
prowadziła. Centra z  rzutu wol-
nego na długi słupek, akcję za-
mykał osamotniony Pawłowski, 
który zgrał na środek, a tam stało 
aż dwóch napastników – ostatecz-
nie to Szymon Sobczak bez trudu 
skierował piłkę do bramki. Kopia 
gola na 0:1 dla Świtu sprzed kilku 
dni. – Robiliśmy analizę tamtej sy-
tuacji i  teraz straciliśmy podobną 
bramkę. Czy to jest poziom inte-

lektualny zawodników, że tego nie 
mogą zrozumieć? Czy jest to brak 
koncentracji? Zmęczenie? Mieli-
śmy rozpisane kto, gdzie ma stać, 
a  po zagraniu piłki połowa jest 
zdziwiona, co się dzieje – grzmiał 
po meczu Dremliuk.

Łowiczanie jednak się nie za-
łamali. Ruszyli w końcu do zma-
sowanych ataków i naprawdę nie 
musieli przegrać. Zamiast wy-
równania, dostaliśmy jednak do-
wód, że białostocczanie oglądali 
mecz ze Świtem. Dziesięć mi-
nut przed końcem Wyszogrodzki 
posyła groźną centrę pod bram-
kę, a gracz gospodarzy zagrywa 
piłkę ręką. Sędzia wskazuje na 
„wapno”, do piłki od razu ruszył 
Mycka, który ze Świtem rzut kar-
ny wykonał bardzo pewnie. Pro-
blem w  tym, że teraz „Myca” 
uderzył bardzo podobnie – rów-
nież płasko i w ten sam róg. Xa-
vier Dziekoński w ciemno rzucił 
się w  tamtą stronę i piłkę odbił. 
– Brakuje jednego pewnego za-
wodnika, który raz na jakiś czas 
strzeliłby tego karnego. Próbu-
jemy to ćwiczyć, ale to też są 
kwestie mentalne. Co innego na 
treningu, co innego w  meczu – 
powiedział Dremliuk. 

Fakty są takie, że nikt tak czę-
sto, jak Pelikan nie wykonywał 
rzutów karnych w III lidze – dzie-
więć „jedenastek”. Nikt tak wielu 
„jedenastek” też nie zmarnował – 
był to czwarty niewykorzystany 
rzut karny w tym sezonie.

I to też nie jest tak, że to była je-
dyna okazja Ptaków do wyrówna-
nia. Groźny strzał z dystansu od-
dawał Kowalczyk (który swoją 
drogą tym razem nie był tak ak-

tywny, jak w meczu ze Świtem). 
Sporo szczęścia mieli gospoda-
rze, gdy do wypiąstkowanej przez 
bramkarza piłki dopadł w  polu 
karnym Maciej Wyszogrodz-
ki i uderzył bez przyjęcia, ale też 
minimalnie niecelnie. Dziekoński 
musiał się mocno napocić, gdy 
strzałem na krótki róg próbował 
go zaskoczyć Kuba Jóźwiak. Po 
wolnym głową, ale w sam środek 
bramki, strzelał też Wawrzyński. 
No i w końcu, w ostatniej minucie 
regulaminowego czasu gry, piłkę 
na wagę remisu miał Kieplin. Po 
drobnym rykoszecie piłka trafiła 
do niego, gdy był na piątym me-
trze. Obrońcy w ogóle zapomnie-
li o napastniku Pelikana. 23-latek 
mógł zrobić wszystko, nawet roz-
palić grilla. Ostatecznie uderzył 
bez przyjęcia… kilka metrów nad 
bramką. Co poniekąd wyjaśnia 
czemu Kieplin – jakby nie było 
zawodnik z  niezłymi umiejętno-
ściami – w swojej najlepszej pod 
względem strzeleckim rundzie za-
liczył trzy trafienia.

Pelikan w środę na pewno nie 
był zespołem słabszym od Jagi. 
Długimi momentami nawiązał do 
dobrej gry z drugiej połowy me-
czu ze Świtem. Przegrał w dużej 
mierze z powodu swoich słabości, 
a  nie siły rywala (chociaż tę też 
należy docenić). Trzeba jednak 
zachować czujność. Po porażce 
w Białymstoku Pelikan nadal jest 
ósmy (trudno, żeby było inaczej, 
skoro nikt inny w  środę nie od-
rabiał zaległości), ale Jagiellonia 
ma od łowiczan tylko pięć punk-
tów mniej i przy tym… trzy zale-
głe mecze.

Mateusz Lis

Piłka nożna | Zaległy mecz 17. kolejki

Blamaż na koniec roku
GKS POGOŃ GRODZISK MAZOWIECKI 4 (1)
KS PELIKAN ŁOWICZ  0 (0)
1:0 – Patryk Szymański (41), 2:0 – Michał Wrzesiński (52), 3:0 – Michał 
Strzałkowski (75), 4:0 – Bartłomiej Urbański (78).
Pelikan: Patryk Orzeł – Krystian Mycka, Grzegorz Wawrzyński, Piotr Tkacz, 
Michał Żółtowski (56 Kuba Jóźwiak) – Patryk Pomianowski, Piotr Piekarski 
– Filip Kowalczyk (87 Krystian Kruk), Kuba Wardzyński (56 Kamil Woźniak), 
Maciej Wyszogrodzki – Krystian Białas (56 Dawid Kieplin). Sędziował: Pa-
weł Kostko (Białystok). Żółta kartka: Patryk Pomianowski (3) – Pelikan. 

Ponad rok temu w  Grodzisku 
Mazowieckim, będąca wówczas 
beniaminkiem, Pogoń podejmo-
wała Pelikana. Łowiczanie nie 
mieli wówczas litości dla rywala 
i wygrali 5:0. Można powiedzieć, 
że teraz grodziszczanie wzięli sro-
gi rewanż za tamtą klęskę. A co 
ciekawe, w  niedzielę w  zespole 
gospodarzy zagrało aż dziewięciu 
graczy, którzy grali w przegranym 
0:5 spotkaniu.

Sprowadzenie grudniowej po-
tyczki obu zespołów do chęci re-
wanżu byłoby jednak zbyt dużym 
uproszczeniem. Przede wszyst-
kim Pogoń przystąpiła do meczu 
jako lider. Ponadto podopieczni 
Krzysztofa Chrobaka już po so-
botnich meczach byli pewni, że 
miejsce w  „ósemce” na koniec 
rundy mają zagwarantowane. 

Relację z  pierwszej połowy 
spotkania właściwie by można 
skrócić do opisu ostatnich pięciu 
minut tej odsłony gry. Wcześniej 
żadna ze stron nie potrafiła osią-
gnąć przewagi, a co gorsze dla ob-

serwatorów meczu – nie stworzyła 
żadnej okazji strzeleckiej. Wszyst-
ko wskazywało na to, że ta odsło-
na zakończy się bezbramkowym 
remisem.

Jednak w  41. minucie Pogoń 
przeprowadziła akcję jakiej od li-
dera można oczekiwać. Gospoda-
rze na połowie Pelikana wymienili 
kilka podań na jeden-dwa kontak-
ty. Damian Jaroń posłał dokładną 
piłkę w pole karne, Michał Strzał-
kowski zgrał ją do Patryka Szy-
mańskiego, który bez przyjęcia 
oddał precyzyjny strzał przy sa-
mym słupku. Jeszcze przed prze-
rwą powinno być 2:0. Po dośrod-
kowaniu w polu karnym pogubił 
się Piotr Tkacz, któremu piłka od-
biła się od pleców. W polu bram-
kowym przejął ją Sebastian Ko-
biera i zagrał wzdłuż bramki. Na 
linii bramkowej stał Bartosz Bro-
niarek, ale były stoper Ptaków nie 
trafił w mocno zagraną piłkę.

Do 40. minuty z gry łowiczan 
można było być względnie zado-
wolonym. Jasne, ofensywa Pta-

ków właściwie nie istniała, ale 
obrona dobrze funkcjonowała. Li-
der też nie potrafił dostać się pod 
bramkę Orła. Obrońcy wygrywa-
li większość pojedynków i do tego 
kilka razy udało się złapać rywali 
na pułapkach ofsajdowych. Klu-
czem do sukcesu w meczu z wy-
żej notowanym rywalem mogła 
być właśnie defensywa. Jednak 
w  końcówce pierwszej połowy 
wszystko się rozsypało.

Jeżeli ktoś miał nadzieję, że Pe-
likan po zmianie stron rzuci się 
do odrabiania strat, to mocno się 
przeliczył. To gospodarze od razu 
założyli wysoki pressing. Biało-
-zieloni mieli problem z  opusz-
czeniem własnej połowy. Siedem 
minut wystarczyło, aby taktyka 
grodziszczan dała efekt. 

Mykola Dremliuk szybko za-
reagował i zdecydował się na po-
trójną zmianę. Trzeba przyznać, 
że zmiennicy pokazali się nieźle. 
Kamil Woźniak wziął na siebie 
ciężar gry i cały czas pokazywał 
się kolegom. Dynamicznymi raj-
dami na lewej flance obrońcom 
dał się we znaki Jóźwiak, a swo-
je przebłyski miał Dawid Kieplin. 
Można się jednak zastanawiać czy 
poprawa gry łowiczan wynikała 
z ich postawy, czy jednak z tego, 
że gospodarze po prostu dali się 
biało-zielonym wyszumieć przez 
kilka minut. 

Była też mała kontrowersja – 
w  polu karnym przedzierał się 
Kieplin i  po starciu z  rywalem 
padł na murawę, ale sędzia nie 
użył gwizdka. Jednak przez te kil-
ka minut Przyrowski nie był za-

trudniony ani razu (chyba, że do 
wznawiania gry) i uprzedzając już 
nieco fakty – biało-zieloni przez 
cały mecz nie oddali ani jednego 
celnego strzału.

A w  końcówce Pogoń dopeł-
niła dzieła zniszczenia. Najpierw 
kwadrans przed końcem błyska-
wiczną kontrę atomowym strza-
łem z  pola karnego wykończył 
Michał Strzałkowski, a  trzy mi-
nuty później Bartłomiej Urbański 
wykończył dośrodkowanie Strzał-
kowskiego strzałem głową z  bli-
ska ustalając wynik na 4:0. W 
tych akcjach było już widać, że 
podopieczni Dremliuka po prostu 
się poddali. Po prostu czekali na 
gwizdek kończący mecz i ligowe 
zmagania w tym roku.

Wygrana Pogoni w  tym me-
czu była w pełni zasłużona. Wy-
daje się jednak, że 0:4 to aż zbyt 
wysoki wymiar kary dla biało-
-zielonych. Pelikan nie był zespo-
łem gorszym o kilka klas od ry-
wala i nie czekał od początku na 
wymierzanie kolejnych ciosów. Z 
drugiej strony – łowiczanie rywa-
lom właściwie nie zagrażali, go-
spodarze mogli wygrać jeszcze 
wyżej, a  Strzałkowski powinien 
mieć na koncie hat-tricka. 

W Łowiczu mogą odetchnąć, 
ale tylko dlatego, że ligowe zma-
gania w  tym roku dobiegły koń-
ca. W ostatnich trzech meczach 
tej jesieni Pelikan zdobył zaled-
wie punkt. To pozwoliło na utrzy-
manie miejsca w czołowej „ósem-
ce”, ale walka o jego zachowanie 
w marcu na pewno będzie emo-
cjonująca. Mateusz Lis

Piłka nożna | Zaległe mecze III ligi

Pogoń umocniła się
To już koniec ligowego grania 

w tym roku. Niektóre z zespołów 
mają jeszcze do nadrobienia zale-
głości, ale te mecze odbędą się do-
piero za kilka miesięcy. 

Na fotelu lidera umocniła się 
Pogoń. Grodziszczanie mają pięć 
oczek przewagi nad Świtem i do 
tego zaległe spotkanie z Błonian-
ką. Dla podopiecznych Chrobaka 
to naprawdę dobry układ – tym 
bardziej, że w marcu czekają ich 
jeszcze potyczki z drugim Świtem 
i  trzecią Polonią. Pogoń to także 
pierwszy (i jak na razie jedyny) 
zespół w  III lidze, który zagwa-
rantował sobie już miejsce w czo-
łowej „ósemce”.

Na przeciwnym biegunie zna-
lazł się Ursus. Stołeczni nie mają 
już szans na dostanie się do czo-
łowej „ósemki”. Zremisowali jed-
nak z Jagiellonią II, co jest dobrą 
wiadomością dla Pelikana – bia-
łostocczanie mają jeszcze trzy za-
ległe mecze względem łowiczan, 
a tracą do podopiecznych trenera 
Dremliuka tylko 4 punkty.  M. Lis

 �Zaległy mecz 12. kolejki III ligi 
– grupa I: SSA Jagiellonia II Biały-
stok – KS Pelikan Łowicz 2:1 (1:0). 

 �Zaległy mecz 12. kolejki: Polo-
nia Warszawa SA – TS Konsport So-
kół Aleksandrów Łódzki 1:0 (0:0).

 �Zaległy mecz 15. kolejki: MLKS 
Znicz Biała Piska – Legia II Warsza-
wa SA 1:0 (1:0).

 �Zaległy mecz 18. kolejki: SSA 

Jagiellonia II Białystok – KS Ursus 
Warszawa 2:2 (2:1).

 �Zaległy mecz 17. kolejki: GKS 
Pogoń Grodzisk Mazowiecki – KS 
Pelikan Łowicz 4:0 (1:0).

1. GKS Pogoń Grodzisk Maz. (1) 17 39 42-15

2. MKS Świt Nowy Dwór Maz. (2) 18 34 35-20

3. Polonia Warszawa SA (3) 18 34 32-18

4. MLKS Znicz Biała Piska (6) 18 33 34-32

5. Legia II Warszawa SA (4) 18 30 33-22

6. Unia Skierniewice Non-Profit sp. zoo (5) 18 30 33-22

7. KS Legionovia Legionowo (7) 17 30 23-16

8. KS Pelikan Łowicz (8) 18 29 29-26

9. TS Konsport Sokół Aleksandrów Ł. (9) 18 27 30-16

10. KS Sand-Bus Kutno (10) 18 26 27-28

11. RKS Radomsko (11) 18 25 27-27

12. GKS LZS Wikielec (12) 18 25 26-32

13. SSA Jagiellonia II Białystok (15) 15 25 27-21

14. KS Błonianka Błonie (14) 16 23 32-25

15. RKP Broń 1926 Radom (15) 18 20 20-31

16. KS Ursus Warszawa (16) 18 19 22-29

17. KS Lechia Tomaszów Maz. SA (17) 17 17 22-42

18. MKS Ruch Wysokie Maz. (18) 17 17 20-31

19. MMKS Concordia Elbląg (19) 17 17 16-22

20. MKS Kaczkan Huragan Morąg (20) 18 16 20-33

21. ZKS Olimpia Zambrów (21) 18 11 22-36

22. KS Wasilków (22) 18  8 15-52

 �Zaległe mecze III ligi: 7. ko-
lejka: SSA Jagiellonia II – MKS 
Ruch Wysokie Maz. (27.02.2021). 
14. kolejka: KS Lechia 1923 To-
maszów Maz.SA – KS Błonianka 
(7.03.2021). 16. kolejka: SSA Ja-
giellonia II (10.03.2021). 17. kolejka: 
KS Legionovia – SSA Jagiellonia II 
Białystok (6.03.2021). 18. kolejka: 
KS Błonianka – GKS Pogoń Gro-
dzisk Maz. (27/28.02.2021).
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KKS Bzura blisko zwycięstwa
Wiele pracy w ostatnim czasie 

mieli młodzi zawodnicy z  KKS 
Bzura Łowicz. W ciągu 7 dni ło-
wicki team rozegrał aż trzy me-
cze i w ostatnim z nich był bliski 
pierwszej wygranej w  tym sezo-
nie. Do szczęścia zabrakło trzech 
punktów. 

W meczu z  mocnym liderem 
tabeli ŁKS Szkoła Gortata I Bzura 
przegrała 111:43, w starciu z MKS 
Ósemka II Skierniewice nasz ze-
spół przegrał 63:81, a w ostatnim 
pojedynku przegrali 78:80 z ŁKS 
Szkoła Gortata II. 

Mecz z liderem nie był zły. Plan 
w obronie został wykonany i nasi 
koszykarze stracili mniej punktów 
niż w spotkaniu z pierwszej rundy 
(49:152).

W spotkaniu z  MKS Ósemką 
II Skierniewice łowiczanie mieli 
nadzieję na równą walkę i może 
nawet na zwycięstwo. Nieste-
ty, podopieczni trenera Cezarego 
Włuczyńskiego postawili mocne 
warunki i po raz drugi w tym se-
zonie udowodnili, że są lepsi. 

– W meczu ze Skierniewica-
mi przyszedł kryzys. Nie graliśmy 
tak konsekwentnie w obronie, jak 
w  poprzednich spotkaniach. Po-
mimo wyraźnej przewagi w grze 
pod tablicami, pozwoliliśmy prze-
ciwnikom na zbyt wiele w  ata-
ku. Doszła jeszcze do tego fatal-
na skuteczność. Wyciągniemy 
wnioski. Gdybym miał kogoś wy-
różnić to  Szymona  Mostowskie-
go i Oliwiera Kołaczyńskiego – za 
oba mecze. – podsumował   tre-
ner KKS Bzura-2006 Łowicz.

W minioną sobotę kadeci Bzu-
ry podejmowali w hali ZSP nr 3 
na ul. Powstańców 1863 r. dru-
gi zespół ŁKS II, który był w ich 

zasięgu i  liczyli na pierwsze 
zwycięstwo. W pierwszym me-
czu w Łodzi gospodarze wygrali 
68:61, ale we własnej hali Bzura 
była faworytem. Niestety, łodzia-
nie byli bardzo skuteczni, odsko-
czyli na bezpieczną odległość 
i  odnieśli zwycięstwo dwoma 
punktami. 

– Już w poprzedniej kolejce li-
czyliśmy na lepszy rezultat. Nie-
stety, nie udało się. Nasze wy-
niki względem wcześniejszych 
meczów z  danym rywalem, po-
kazują, że jest poprawa i idziemy 
w dobrym kierunku. Mecz z ŁKS 
II był dla nas szansą na podbu-
dowanie morale, dlatego mocno 
przygotowywaliśmy się do niego 
przez cały tydzień. Graliśmy jed-
nak bardzo nieregularnie. Ta po-
rażka bardzo boli, zwłaszcza, że 
na własnym parkiecie – mówi tre-
ner Sękalski.   zł

7. kolejka wojewódzkiej ligi ko-
szykówki kadetów U15 – gr. A:
�ŁKS I Szkoła Gortata Łódź – 
KKS Bzura-2006 Łowicz 111:43 
(16:12, 31:4, 28:10, 36:17)

Bzura-2006: Oliwier Kołaczyński 
12, Damian Czajka 10, Szymon 
Mostowski 9 (1x3), Norbert Wojda 
8 i Michał Zawadzki 2 oraz Antoni 
Kowalczyk 2 i Kacper Szymański.
Zaległy mecz 6. kolejki:

 �MKS Ósemka II Skierniewice – 
KKS Bzura-2006 Łowicz 81:63 
(18:17, 20:15, 22:20, 21:11)
Bzura-2006: Oliwier Kołaczyński 
18, Damian Czajka 15, Szymon 
Mostowski 13, Norbert Wojda 12 
i Michał Zawadzki 4 oraz Antoni 
Kowalczyk 1 i Kacper Szymański.
9. kolejka:

 �KKS Bzura-2006 Łowicz – ŁKS 
II Szkoła Gortata Łódź 78:80 
(19:25, 19:16, 15:28, 25:11)
Bzura-2006: Damian Czajka 24, 
Szymon Mostowski 18, Oliwier Ko-
łaczyński 17 (1x3), Norbert Wojda 
15, Adrian Śmigiera 4, Michał Za-
wadzki, Antoni Kowalczyk, Kacper 
Szymański.

1. ŁKS I Szkoła Gortata Łódź (2) 7 14 835-313

2. PKK 99 Pabianice (1) 6 11 556-382

3. MKS Ósemka II Skierniewice (3) 6 11 475-393

4. ŁKS II Szkoła Gortata Łódź (6) 7 10 418-658

5. UMKS Piotrcovia Piotrków Tryb. (4) 8   9 479-379

6. KKS Bzura-2006 Łowicz (5) 8   8 492-770

Koszykówka | Wojewódzka liga kadetów U-15 M grupa B

Kadeci Księżaka bez szans ze starszymi
W poprzednich artykułach pi-

saliśmy, że ciężko się walczy ze 
starszymi o rok rywalami w me-
czach koszykówki i to się potwier-
dza w kolejnych pojedynkach re-
prezentantów Łowicza w  lidze 
kadetów do lat 15 (U 15M). Pod-
opieczni trenera Bartosza Włu-
czyńskiego z  UMKS Księżak 
Łowicz w minionym tygodniu za-
grali dwa kolejne mecz i musieli 
przełknąć gorycz wysokich pora-
żek. 

W meczu z KS Kutno łowicza-
nie przegrali 36:99 i tu było widać 
nieznaczną poprawę w  stosunku 
do pierwszego starcia, zakończo-
nego porażką 33:132. 

W zaległym spotkaniu z MKS 
Ósemką I Skierniewice to już był 
pogrom (:202)21, ale warto pa-

miętać, że rywal jest o  rok star-
szy i jest jednym z lepszych ekip 
w  Polsce w  roczniku 2006. W 
pierwszym starciu Księżacy po-
radzili sobie lepiej i  przegrali 
11:143, zatem tym razem obrona 
była słabsza. 

– Dwa razy mocne „bęcki”. 
Z Kutnem, a  przede wszystkim 
z Ósemką była miazga. Mieliśmy 
problem z wyjściem do piłki. Bar-
dzo dobrze nas odcinali. Pojawi-
ło się pełno strat, wynikających 
z  mocnej obrony i  siły fizycznej 
przeciwników. Chłopcy są cały 
czas przestraszeni na boisku, je-
żeli grają ze starszymi. Musimy 
ciągle pracować nad podstawowy-
mi elementami gry. Nie może tak 
być, że poprzedni mecz gramy na 
jakimś poziomie, a teraz jest zro-

biona miazga. Spokojnie, będą 
jeszcze grać... – twierdzi optymi-
stycznie Bartosz Włuczyński, tre-
ner UMKS Księżak-2007.  zł

7. kolejka wojewódzkiej ligi ko-
szykówki kadetów U15 – grupa 
B:

 �KS Kutno – UMKS Księ-
żak-2007 Łowicz 99:36 (20:10, 
22:11, 25:4, 32:11)
Księżak-2007: Maciej Fudała 10, 
Dawid Gładki 8 (1x3), Jan Doroba 
6, Mateusz Pińkowski i Ryszard 
Kurczak oraz Szymon Szygulski 8, 
Krystian Dutkowski 4, Konstanty 
Boguszewski, Rafał Wojda, Antoni 
Pietrzak i Marcin Szczęsny.
Najwięcej dla Kutna: Piotr Cybul-
ski 33 i Norbert Koszański 22.
Zaległy mecz 3. kolejki woje-
wódzkiej ligi koszykówki kade-
tów U15 – grupa B:

 �MKS Ósemka I Skierniewice 
– UMKS Księżak-2007 Łowicz 
202:21 (52:7, 54:4, 52:6, 44:4)
Księżak-2007: Dawid Gładki 8, 
Jan Doroba 3 (1x3), Mateusz Piń-
kowski 2, Ryszard Kurczak 2 i Szy-
mon Szygulski oraz Krystian Dut-
kowski 6, Marcin Szczęsny, Rafał 
Wojda i Antoni Pietrzak.
Najwięcej dla Ósemki I: Dorian 
El-Ward 52 (1x3) i Igor Grzybowski 
40.

1. MKS Ósemka I Skierniewice (1) 8 16 1213-293

2. AZS PWSZ I Skierniewice (2) 7 13 719-376

3. SKS Start Łódź (3) 7 11 565-620

4. KS Kutno (5) 7 10 554-560

5. UMKS Księżak-2007 Łowicz (4) 8   9 247-962

6. AZS PWSZ II Skierniewice (6) 7   7 276-763

W akcji Szymon Mostowski, czołowy zawodnik KS Bzura. 
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Kadeci Księżaka czekają na drugą rundę, gdzie rywale będą w ich 
zasięgu. 

Piłka siatkowa | 1. kolejka SŁALS 

Jednak siedem drużyn 
w pierwszej edycji

Po wielu problemach związa-
nych z  zakończeniem ubiegłe-
go sezonu ligi SAM, pojawiły 
się nowe – ze zgłoszeniem od-
powiedniej liczby zespołów. Or-
ganizatorzy stanęli jednak na 
wysokości zadania i liga amator-
skiej piłki siatkowej, wprawdzie 
pod zmienioną nazwą – SŁALS, 
czyli Skierniewicko-Łowickiej 
Amatorskiej Ligi Siatkówki, ru-
szyła w sobotę 5 grudnia. 

Pieczę nad rozgrywkami, któ-
re będą się odbywać w  naszym 
mieście nadal trzyma Krzysztof 
Olko, sędzia główny łowickiego 
SŁALS, zaś osobą odpowiedzial-
ną w Skierniewicach jest pracow-
nik OSiR, Michał Kędzior.

W sobotę, 5 grudnia, zosta-
ła rozegrana 1. kolejka I edycji 
SŁALS, czyli Skierniewicko-Ło-
wickiej Amatorskiej Ligi Siat-
kówki, w której łącznie wystartuje 
7 zespołów, dwa z Łowicza i pięć 
ze Skierniewic. W ostatniej chwi-
li z gry zrezygnowała ekipa Mni-
chy z Południa Głowno. Pierwsze 
pojedynki rozegrano w Skiernie-
wicach. 

– Po trudnym ubiegłorocznym 
sezonie, którego nie udało się za-
kończyć przez pandemię, próbo-
waliśmy zaplanować rozgrywki 
tego sezonu. W obecnej sytuacji 
epidemicznej, nie udało nam się 
zorganizować ligi w  Łowiczu, 
ale doszliśmy do porozumienia 
ze Skierniewicami, połączyliśmy 
wysiłek, aby liga jednak ruszy-
ła i udało się. Początkowo z Ło-
wicza zgłosiły się cztery zespoły, 
ale ostatecznie potwierdziły go-

towość gry tylko dwa, natomiast 
ze Skierniewic jest pięć zespo-
łów, więc liga będzie liczyć sie-
dem zespołów. Bardzo mnie to 
cieszy, ponieważ zachowamy cią-
głość sezonu. Może ta formuła 
się przyjmie i będziemy rozgry-
wać mecze w Skierniewicko-Ło-
wickiej lidze siatkówki. Mecze 
będą rozgrywane naprzemien-
nie, jeden weekend w  Łowi-
czu następny w  Skierniewicach.  
W Łowiczu mecze będą roz-
grywane tradycyjnie w  piąt-
ki, w  godzinach 18.30-20.00, 
zaś w  Skierniewicach różnie, 
ale głównie w  soboty. Zaplano-
wanych jest osiem kolejek plus 
prawdopodobnie runda podzielo-
na na grupy, po cztery spotkania 
– opowiedział Krzysztof Olko, 
sędzia główny łowickiej SŁALS.

Po 1. kolejce liderem jest jeden 
z  faworytów: Skierniewicki Wę-
giel, który jednak rozegrał już dwa 
mecze, pokonując nasz team LKS 
Retki 3:1. 

Na drugim miejscu plasuje się 
UKS Korabka Łowicz. W 1. kolej-

ce łowiczanie pokonali 3:0 Pumę 
Puszcza Mariańska. 

W najbliższy piątek, 11 grudnia 
mecze rozegrane zostaną w Łowi-
czu w hali sportowej OSiR nr 2 na 
ul. Topolowej 2. Początek spotkań 
o godzinie 18.30.  zł
1. kolejka 1. edycji SŁALS:

 �SS Puma Puszcza Mariańska – 
UKS Korabka Łowicz 0:3 (15:25, 
11:25, 25:27)

 �Korabka: Jakub Zagórowicz 9 
(5 serwis, 5 atak i 1 blok), Rafał 
Dudziński 9 (3 serwis i 6 atak), Mi-
kołaj Roguz 7 (6 atak i 1 blok), Da-
wid Pawlak 5 (3 atak i 2 blok), Filip 
Jałoszyński 4 (atak), Mateusz Woż-
niak 3 (3 blok), Oskar Klimkiewicz 
2 (1 serwis i blok), Dominik Pacler 
2 (2 blok), Maciej Iwanow, Mateusz 
Kwasek, Oskar Panek, Adam Pie-
trzak i Dominik Zabost.

 �Skierniewicki Węgiel Skier-
niewice – LKS Retki 3:1 (22:25, 
25:21, 25:17, 25:20)
Retki: Piotr Głowacki 15 (1 serwis, 
13 atak i 1 blok), Mariusz Głowacki 
14 (14 atak), Marcin Głowacki 8 (8 
atak), Mateusz Guzek 5 (1 serwis 
i 4atak), Tomasz Ploch 5 (5 atak), 
Marcin Suder 1 (1 serwis), Daria 
Koza, Jacek Koza, Maciej Koza, 
Paweł Koza, Rafał Koza, Dawid 
Górski i Adrian Kubica.

 �OSK Ekonomik Skierniewice 
– Ignis Skierniewice 0:3 (18:25, 
19:25, 21:25)
Pauza: AZS PWSZ Skierniewice.

1. Skierniewicki Węgiel Skierniewice 2 5 6-3

2. UKS Korabka Łowicz 1 3 3-0

3. Ignis Skierniewice 1 3 3-0

4. AZS PZSZ Skierniewice 1 1 2-3

5. LKS Retki 1 0 1-3

6. OSK Ekonomik Skierniewice 1 0 0-3

7. SS Puma Puszcza Mariańska 1 0 0-3

UKS Korabka Łowicz w mocnym zestawieniu zaczął zmagania a SŁALS. 
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LKS Retki zaczął ligę od porażki z faworytem ze Skierniewic. 
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Tenis stołowy | II i III liga UMKS Księżak 

Powalczyli z wiceliderem 
Już ósmy mecz w II lidze w mi-

niony weekend rozegrali tenisiści 
stołowi UMKS Księżak Łowicz. 
W niedzielę, 6 grudnia w meczu 
rozegranym w  Łowiczu, pod-
opieczni trenera Cezarego Zny-
ka podejmowali wicelidera tabeli 
UKS Orlęta Bilcza. Łowiczanie 
mocno się postawili wyżej noto-
wanym rywalom, jednak przegra-
li 4:6. 

Goście, którzy byli faworyta-
mi spotkania, na nowy sezon po-

zyskali dwóch zawodników na 
pierwszy stół, ale Księżacy ro-
zegrali bardzo dobre spotkanie 
i byli bliscy remisu. Po grach de-
blowych przegrywali 2:4, dopro-
wadzili po dwóch wygranych do 
stanu 4:4 i o zwycięstwie gości za-
decydowały przegrane przez nasz 
zespół ostatnie dwie gry.

 �8. kolejka II ligi: UMKS Księżak 
Łowicz – UKS Orlęta Bilcza 4:6; 
pkt.: Michał Szczepanek 1,5, Piotr 
Podsędek 1,0, Mateusz Podsędek 
1,0 i Mateusz Guzek 0,5, LKS Bia-
ła Rawska – MKS Jedynka Łódź 
10:0, KS Energetyk Dzianiny Łódź 
– MLUKS Brzeziny 6:4, MUKS 
Włókniarz Pabianice – GLKS Bu-
rza Pawlikowice 6:4. Awansem 
mecz 11. kolejki II ligi tenisa stoło-
wego mężczyzn: UKS Orlęta Bilcza 
– LKS Biała Rawska 6:4.

1. KS Polonia MC Auto Serwis Kielce (1) 8 16 70-10

2. UKS Orlęta Bilcza (2) 9 16 63-27

3. LKS Biała Rawska (3) 9 14 65-25

4. UKS Agaris Maków (4) 6 10 43-17

5. KS Energetyk AMŁ Dziadziny Łódź (6) 8  9 38-42

6. UKS Meteor Wąchock (5) 7  7 36-34

7. MLUKS Brzeziny (7) 8  6 37-43

8. UMKS Księżak Łowicz (8) 8  6 34-46

9. MKS Jedynka Łódź (9) 6  4 26-34

10. ULKS Moszczenica (10) 7  2 23-47

11. MUKS Włókniarz Pabianice (11) 8  2 21-59

12. GLKS Burza Pawlikowice (12) 8  0 16-64

Bardzo dobrze w rozgrywkach 
III ligi radzi sobie druga drużyna 
Księżaka, która wygrała już po raz 
czwarty.

W niedzielę w Łowiczu nasi te-
nisiści zwyciężyli z drużyną LKS 
Jutrzenka Bychlew 8:2 (punkty: 
Mateusz Rudak 2,5, Przemysław 
Myczka 2,5, Dawid Papuga 1,5 
i  Szymon Sierota 1,5) i  zajmuje 
obecnie 5. miejsce w tabeli III ligi 
(4 zwycięstwa, 2 remisy i 2 poraż-
ki).  zł

Debel Michał Szczepanek  
i Mateusz Guzek to mocny punkt 
drugoligowego Księżaka. 
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PROGNOZA POGODY | 10.12.2020 – 16.12.2020

SYTUACJA SYNOPTYCZNA: 
Pogodę kształtuje zatoka niżowa.  
Napływa chłodna i wilgotna masa powietrza 
polarno-morskiego.

CZWARTEK - PIĄTEK: 
W czwartek pochmurno, okresami słabe 
opady śniegu. W piątek pochmurno,  
bez opadów.  Widzialność dobra.  
Wiatr wschodni, słaby, 3-4 m/s.  
Temp. max w dzień: od + 2 st. C w czwartek 
do + 4 st. C w piątek. Temp. min w nocy:  
+ 2 st. C do  + 1 st. C.

SOBOTA - NIEDZIELA: 
W sobotę pochmurno, miejscami słabe 
opady śniegu. W niedzielę zachmurzenie 
duże, bez opadów. Widzialność dobra. 
Wiatr wschodni, słaby, 3-4 m/s.  
Temp. max w dzień: + 4 st. C w sobotę  
do  + 5 st. C w niedzielę.  
Temp. min w nocy:  + 3 st. C do  + 2 st. C.

PONIEDZIAŁEK - WTOREK - ŚRODA: 
Zachmurzenie duże, miejscami 
przejaśnienia, bez opadów. Widzialność 
dobra. Wiatr południowy i południowo-
zachodni, słaby, 3-4 m/s.  
Temp. max w dzień: + 4 st. C do  + 5 st. C.  
Temp. min w nocy:  + 3 st. C do  + 2 st. C.

BIURO METEOROLOGICZNE CUMULUS

PROGNOZA BIOMETEOROLOGICZNA:  
Pogoda niekorzystnie wpływać będzie  
na nasze samopoczucie. 

Futsal | Kia Open I liga

Dobra skuteczność na starcie
Bardzo dużo goli padło 

w  pierwszej kolejce Kia Open I 
ligi, która zainaugurowała swoje 
rozgrywki w niedzielę 6 grudnia. 
Pierwszym liderem tabeli został 
ubiegłoroczny triumfator rozgry-
wek Ogrodowa Fruktus SMS 
Dąbkowice, która nie dała naj-
mniejszych szans Victorii Bie-
lawy, wygrywając aż 8:0. Pięć 
z ośmiu goli strzelili gracze Unii 
Skierniewice: trzy trafienia Dawi-
da Dzięgielewskiego i po jednym 
Damiana Makucha i Kacpra Ka-
raska.

W innych meczach również 
sporo się działo. Blokersi pora-
dzili sobie w meczu z Błękitnymi 
Dmosin, zwyciężając 3:0. Bloker-
sów do wygranej pociągnęli Paweł 
Graczyk (autor dwóch goli) i Ja-
cek Woźniak. 

Świetnie w  nowych bar-
wach spisał się Rafał Bogus, któ-
ry w  pierwszym meczu w  No-
vum Pędzących Imadłach strzelił 
aż pięć z siedmiu goli zdobytych 
przez zespół z Łowicza w starciu 
z  FC Łaguszew. Pozostałe dwa 
gole strzelili Piotr Gawlik i  To-
masz Dąbrowski. 

Cztery gole Radosława Kuciń-
skiego i prowadzenie Fantazji do 
przerwy 4:3 z Chińską nie pozwo-
liły na chociażby zdobycie jedne-

go punktu przez zespół z Głowna. 
Chińska podkręciła tempo w dru-
giej połowie i wygrała 7:4. Duża 
w tym zasługa Arkadiusza Błasz-
czyka, którzy strzelił cztery gole 
i doświadczonego Roberta Hyże-
go. 

W ostatnim meczu Druży-
na Kia Renix pokonała Bo Dach 
Grudze 5:3. W tym spotkaniu do-
brze wyglądała współpraca braci 
Trakul, którzy strzelili po jednym 
golu. 

W najbliższy weekend 12-13 
grudnia odbędą się dwie następ-
ne serie gier (mecze zarówno 

w sobotę jak i w niedzielę). Naj-
ciekawiej zapowiada się niedziel-
ne spotkanie Drużyny Kia Łowicz 
z Chińską, które zaplanowane jest 
na godzinę 19.00.  ever
1. kolejka XXVIII edycji Kia Open 
I ligi ŁoLiF: 

 �LZS Błękitni Dmosin – Bloker-
si Łowicz 0:3 (0:1); br.: Paweł 
Graczyk 2 (6 i 12) i Jacek Woźniak 
(19).

 �Ogrodowa Fruktus SMS Dąb-
kowice – LKS Victoria Bielawy 
8:0 (3:0); br.: Krzysztof Adamski 2 
(3 i 7), Dawid Dzięgielewski 3 (6, 12 
i 14), Damian Makuch (16), Kacper 

Karasek (17) i Tomasz Czajkowski 
(18).

 �Novum Pędzące Imadła Ło-
wicz – FC Łaguszew 7:0 (2:0); 
br.: Rafał Bogus 5 (3, 8, 13, 14 i 16), 
Piotr Gawlik (15) i Tomasz Dąbrow-
ski (20).

 �Fantazja Głowno – Chińska 
Dach-Lux Trans Expres Łowicz 
4:7 (4:3); br.: Radosław Kuciński 
4 (2, 5, 6 i 7) – Arkadiusz Błasz-
czyk 4 (2, 9, 18 i 19), Volodymir 
Molodczenko (10), Robert Hyży 
(17) i Michał Nowakowski (20). 
Żółta kartka: Przemysław Imiołek 
(1) – Fantazja.

 �Drużyna KIA Renix Łowicz – 
Bo-Dach Grudze 5:3 (4:2); br.: Ad-
rian Binienda (5), Bartłomiej Tkacz 
(6), Rafał Trakul (7), Mariusz Trakul 
(9) i Michał Świdrowski (19) – Karol 
Kruk (8), Robert Levente Tamas 
(10) i Michał Redzisz (20). Żółta 
kartka: Piotr Tkacz (1) – Drużyna.

1. Ogrodowa Fruktus SMS Dąbkowice (2) 1 3 8-0 

2. Novum Pędzące Imadła Łowicz (1) 1 3 7-0 

3. Chińska Dach-Lux Trans Expres Łowicz (6) 1 3 7-4 

4. Blokersi Łowicz (7) 1 3 3-0 

5. Drużyna Kia Renix Łowicz (3) 1 3 5-3 

6. Bo-Dach Grudze (8) 1 0 3-5 

7. Fantazja Głowno (5) 1 0 4-7 

8. LZS Błękitni Dmosin (4) 1 0 0-3 

9. FC Łaguszew (b) 1 0 0-7 

10. LKS Victoria Bielawy (10) 1 0 0-8

Futsal | Keeza II liga

Olimpia lepsza w derbach
W meczu Marbud – Olimpia 

czyli dwóch drużyn z Chąśna pa-
dło sześć goli, ale zdecydowanie 
więcej powodów do zadowolenia 
mieli gracze „Olimpijczyków”, 
którzy zwyciężyli 5:1 (1:1). Po 
dwa gole dla zwycięzców strzeli-
li Sebastian Witkowski i  Marcin 
Matuszewski, a  Marbud nie wy-
korzystał prowadzenia, na które 
wyprowadził ich Sebastian Lenar-
czyk.

W pozostałych meczach rów-
nież działo się sporo ciekawego. 
W meczu dwóch mocnych zespo-
łów lepsi okazali się Błękitni II 
Dmosin, którzy wygrali z Mikobą 
United Klewków 4:1.

Porażkę zaliczyli gracze Su-
biektu Nieborów, którzy mini-
malnie przegrali z  Mal-Budem 
Łowicz 1:2. Bramkę na wagę 
zwycięstwa w  23. minucie gry 
strzelił Damian Okupski. 

Osiem goli padło w meczu FC 
Jeziorko z  Promilem Let’s Dan-
ce Łowicz. Co ciekawe aż sześć 
z nich zdobyli bracia Trakul, dla 
których był to ostatni mecz w dru-
żynie z Jeziorka (obaj w niedzielę 
zagrali już w Drużynie Kia Renix 
Łowicz). 

Liderem są Błękitni II Dmosin, 
którzy mają na swoim koncie sie-
dem punktów. Po sześć „oczek” 
mają natomiast FC Jeziorko, Mi-
koba United i Subiekt.  ever
3. kolejka XXVIII edycji Keeza II 
ligi ŁoLiF: 

 �LZS Błękitni II Dmosin – Miko-
ba United Klewków 4:1 (3:0); br.: 
Piotr Mielczarek (4), Mateusz Lub-
czyński 2 (6 i 7) i Mariusz Supera 
(14) – Rafał Gala (20).

 �KS Stefan Łowicz – Vinci Ło-
wicz 1:4 (1:2); br.: Maciek Kosio-
rek (4) – Tomasz Wudkiewicz (7), 
Jan Sejdak 2 (8 i 23) i Arkadiusz 
Sobieraj (23). Żółta kartka: Tomasz 
Zimny (1) – Stefan.

 �Subiekt Nieborów – Mal-Bud 
Łowicz 1:2 (0:1); br.: Piotr Sko-
neczny (22) – Michał Kołudzki (3) 
i Damian Okupski (23). Żółta kart-
ka: Szymon Wódka (1) – Mal-Bud.

 �Marbud Chąśno – GKS Olimpia 
Chąśno 1:5 (1:1); br.: Sebastian 
Lenarczyk (6) – Przemysław Bury 
(8), Sebastian Witkowski 2 (14 i 23) 
i Marcin Matuszewski 2 (16 i 20).

 �FC Jeziorko – Promil Let’s Dan-
ce Dzierzgów 7:1 (2:1); br.: Rafał 
Trakul 4 (2, 6, 14 i 24), Mariusz Tra-
kul 2 (15 i 19) i Dominik Łukawski 
(16) – Kuba Niedźwiadek (11).
Pauza: Alcatraz Łowicz.

1. LZS Błękitni II Dmosin (3) 3 7 10-4

2. FC Jeziorko (5) 3 6 15-8

3. Mikoba United Klewków (1) 3 6 11-8

4. Subiekt Nieborów (2) 3 6 9-6

5. Mal-Bud Łowicz (7) 3 5 6-5

6. GKS Olimpia Chąśno (9) 3 3 13-12

7. Alcatraz Łowicz (4) 2 3 8-8

8. Vinci Łowicz (10) 2 3 5-6

9. Marbud Chąśno (6) 2 3 3-6

10. KS Stefan Łowicz (8) 3 1 3-9

11. Promil Let’s Dance Dzierzgów (11) 3 0 3-15

Futsal | Zina III liga

Vagat nadal wygrywa
Komplet punktów po trzech ro-

zegranych meczach mają zawod-
nicy Vagatu Domaniewice, którzy 
liderują w Zina III lidze. Tym ra-
zem Vagat poradził sobie z Team 
Kutno, ale wygrana nie przyszła 
łatwo. Vagat w dużej mierze dzię-
ki hat-trickowi Damiana Kostrze-
wy wygrał 5:3 (2:1).

Po bezbramkowej pierwszej po-
łowie, dopiero po przerwie padły 
gole w meczu Victorii Zabostów 
ze Startem Złaków Borowy. Lep-
si okazali się gracze Startu, którzy 
wygrali 3:1. 

W identycznym stosunku wy-
grali zawodnicy Bezedury, którzy 
okazali się lepsi od FC Jamno. 

Tylko jeden gol padł natomiast 
w meczu Ha Ha Ha! Łowicz ze 
Spartą Piątek, a strzelił gol Maciej 
Szymański, zapewniają wygraną 
drużynie z Łowicza. 

Hat-trick Bartosza Wojcie-
chowski oraz gole Huberta Kanii 
i Mariusza Rokickiego dały kom-
plet punktów Cartelowi Parma 
w starciu z  Imprezowym Klima-
tem Zielkowice. 

Najciekawiej było z  kolei 
w meczu Kolejarza Łowicz z Nie-
obliczalnymi Głowno. W meczu 
padł bowiem remis 5:5 (2:3), a aż 
trzy gole padły w samej końcówce 
tego emocjonującego starcia. 

W weekend odbył się również 
zaległy meczu pomiędzy Carte-
lem Parma a Team Kutno. W tym 
meczu lepsi okazali się zawodni-
cy z Kutna, którzy zwyciężyli 5:3 
(2:2).  ever
3. kolejka:

 �LKS Vagat Domaniewice 
– Team Kutno 5:3 (2:1); br.: 
Damian Jamroch (8), Damian 
Kostrzewa 3 (10, 19 i 23) i Adam 
Gibała (22) – Łukasz Waliszewski 
(6), Jakub Wojtczak (20) i Krystian 
Zdziarski (23).

Żółte kartki: Damian Kostrzewa (1) 
i Kacper Olesiński (1) – obaj Vagat.

 �LKS Victoria Zabostów Duży 
– LKS Start Złaków Borowy 1:3 
(0:0); br.: Roman Kucharski (21) 
– Szymon Bejda (15), Kamil Koła-
czyński (18) i Maciej Pełka (19).

 �Bezedura Łowicz – FC Jamno 
3:1 (1:0); br.: Sebastian Cichal (5), 
Paweł Karwat (17) i Konrad Grenda 
(24) – Bartłomiej Mitek (22).

 �Ha-Ha-Ha! Łowicz – Sparta 
Piątek 1:0 (1:0); br.: Maciej Szy-
mański (6).

 � Imprezowy Klimat Zielkowice 
– Cartel Parma 1:5 (1:0); br.: Jan 
Pawlata (8) – Hubert Kania (13), 
Mariusz Rokicki (15) i Bartosz Woj-
ciechowski 3 (17, 21 i 23).

 �Kolejarz Łowicz – Nieobliczal-
ni Głowno 5:5 (2:3); br.: Karol 
Moskwa 3 (2, 12 i 23), Damian 
Gendek (15) i Robert Jaros (24) – 
Piotr Plichta 2 (5 i 14), Mieczysław 
Chamera 2 (7 i 23) i Szymon Ko-
walczyk (9). 
Zaległy mecz 1. kolejki XXVIII 
edycji Zina III ligi ŁoLiF: 

 �Cartel Parma – Team Kutno 
3:5 (2:2); br.: Mariusz Rokicki 2 
(3 i 4) i Kacper Ledzion (24) – Łu-
kasz Waliszewski 2 (9 i 11), Jakub 
Wojczak (14), Kamil Krysiński (17) 
i Krystian Zdziarski (22).
Żółta kartka: Kacper Olak (1) 
i Grzegorz Jaska (1) – obaj Cartel.

1. LKS Vagat Domaniewice (1) 3 9 11-3

2. Ha-Ha-Ha! Łowicz (3) 3 7 6-4

3. Cartel Parma (6) 3 6 11-8

4. LKS Start Złaków Borowy (7) 3 6 7-9

5. Kolejarz Łowicz (2) 3 5 13-12

6. FC Jamno (4) 3 3 9-5

7. Team Kutno (10) 2 3 8-8

8. Imprezowy Klimat Zielkowice (5) 3 3 8-9

9. Bezedura Łowicz (11) 3 3 5-8

10. Sparta Piątek (9) 3 1 5-7

11. LKS Victoria Zabostów Duży (8) 2 1 2-4

12. Nieobliczalni Głowno (12) 3 1 5-13

Blokersi Łowicz (seledynowe stroje) wygrali z Błękitnymi Dmosin.
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Szachy | I Turniej Mikołajkowy

Kacper Zakrzewicz z kompletem punktów
W sobotę 5 grudnia w Restau-

racji „Polonia” w Łowiczu odbył 
się niecodzienny turniej szacho-
wy przeznaczony dla najmłod-
szych adeptów tej popularnej 
w powiecie łowickim dyscypliny. 
Po raz pierwszy miłośnicy spor-
tu w Łowiczu Robert Chojnowski 
i  Krzysztof Gajda wspólnie zor-
ganizowali turniej szachowy przy 
okazji Mikołajek. 

Zawody były przeprowadzone 
systemem szwajcarskim na dy-
stansie 7 rund w tempie P-10’+5”. 
Do rywalizacji o  przygotowane 

przez miejscową firmę Robkol 
puchary i  medale przystąpiło aż 
33 młodych szachistów. 

Po czterech godzinach rywali-
zacji „na deskach” triumfatorem 
zawodów został Kacper Zakrze-
wicz, który zwyciężył we wszyst-
kich swoich pojedynkach nie da-
jąc żadnych szans rywalom. Drugi 
ze stratą punktu do zwycięzcy był 
Franciszek Wojciechowski, a trze-
cie miejsce na podium przypa-
dło kolejnemu przedstawicielowi 
UKS „Pałac” Nieborów Dawido-
wi Grzelakowi (5,5 pkt.). 

W klasyfikacjach dodatkowych 
medale otrzymali zawodnicy do 
lat 14 i  do lat 10. Grupę „star-
szą” wygrał Ernest Wolski (UKS 
„Pijarski KS” Łowicz), drugi 
był Piotr Jabłoński (UKS Pałac), 
a  trzecia była Wiktoria Mitręga 
(UKS Pałac). Klasyfikację do lat 
10 wygrał Szymon Siekiera (UKS 
Pijarski), przed Aleksandrem Dą-
browiczem (UKS Pijarski) i Ma-
ciejem Ciesielskim (UKS „Jedyn-
ka” Łowicz). 

Wszystkie puchary i  medale 
wręczał Krzysztof Gajda, a  każ-

dy z  uczestników tych zawodów 
otrzymał nagrodę rzeczową oraz 
przepysznego słodkiego Mikołaja.

 Fischer

Najlepsi zawodnicy  
ze sponsorem Krzysztofem Gajdą.
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Lekka atletyka | Otwarte Halowe Mistrzostwa Grodziska Mazowieckiego

Siedem medali lekkoatletów 
w Grodzisku Mazowieckim

Powoli rusza sezon halowych 
startów lekkoatletycznych. W so-
botę, 6 grudnia łowiccy lekko-
atleci wzięli udział w  Otwartych 
Halowych Mistrzostwach Grodzi-
ska Mazowieckiego, które zosta-
ły rozegrane we wszystkich kate-
goriach wiekowych. Łowiczanie 
wrócili do domu w  bardzo do-
brych humorach, ponieważ zdo-
byli 7 medali, w tym 5 złotych. 

Występy naszych zawodników 
rozpoczęły się od startu doświad-
czonej Magdaleny Ochmańskiej-
-Zrazek w  konkursie pchnięcia 
kulą 4 kg kategorii Masters K40. 
Dla nauczycielki łowickiego Me-
dyka zakończył się on dużym suk-
cesem – 1. miejsce z bardzo do-
brym wynikiem 9,72 m. 

W konkursach skoku wzwyż 
podopieczni trenera Waldemara 
Kreta, Amelia Janicka (ur. 2009 
roku) z wynikiem 110 cm zajęła 

pierwsze w kategorii U12, a Szy-
mon Gawlik (2008 roku) z rezul-
tatem 125 cm wywalczył pierwsze 
w kategorii U14. 

Bardzo dobry występ zanoto-
wała również trenowana przez 

Mariusza Kwiatkowskiego Lena 
Wróbel (2008), która w  konkur-
sie skoku wzwyż U14 zajęła 3. 
miejsce z wynikiem 125 cm. Lena 
Wróbel wystartowała również 
w konkursie pchnięcia kulą 2 kg 

U14, w którym z wynikiem 6,93 
m zajęła miejsce 7. 

W kategorii wiekowej U12 
wśród dziewcząt swoje kolejne 
zwycięstwo odniosła Amelia Ja-
nicka, która kulę o  wadze 1 kg 
pchnęła na odległość 9,43 m. 

W konkursie pchnięcia kulą 2 
kg chłopców kategorii U12. W 
rywalizacji tej wygrał zawodnik 
UKS Jedynka Łowicz Piotr Wie-
teska (2009). Uczeń Pijarskiej 
Szkoły Królowej Pokoju w Łowi-
czu w ostatniej szóstej próbie wy-
nikiem 8.04 poprawił swój rekord 
życiowy o 46 cm. 

Duża niespodziankę sprawił na-
tomiast debiutujący na oficjalnych 
zawodach lekkoatletycznych, naj-
młodszy w całej ekipie, reprezen-
tujący Łowicz Paweł Zrazek (SP 2 
Łowicz, 2011 roku), który z wyni-
kiem 5,32 m zajął miejsce trzecie. 
 zł

Lekka atletyka | Podsumowanie sezonu. 

Szymon Kosmowski trenuje w szkole w Warszawie
Udany sezon lekkoatletycz-

ny już za nami i teraz prezentuje-
my sylwetki naszych utalentowa-
nych zawodników. Jednym z nich 
jest Szymon Kosmowski, któ-
ry specjalizuje się w skoku w dal 
i w biegach, a po skończeniu SP 
2 Łowicz podjął naukę w pierw-
szej klasie lekkoatletycznej w LIX 
Liceum Ogólnokształcącym Mi-
strzostwa Sportowego im. Janusza 
Kusocińskiego w Warszawie.

Piłka vs. lekka atletyka
Szymon jest też dobrym piłka-

rzem, ale postanowił specjalizo-
wać się w lekkiej atletyce. Jak za-
częła się jego przygoda? 

– Na początku było tak, że za-
pisałem się na biegi trzeźwości 
w Łowiczu (z tego co pamiętam 
to były moje pierwsze zawody) 
i założyłem się z rodzicami, że jak 
będę pierwszy to stawiają mi wiel-
ką pizzę. No i  się udało, a pizza 
była bardzo dobra. Ponad to moja 
siostra zapisała się na lekkoatlety-
kę do UKS Jedynka do Mariusza 
Kwiatkowskiego. Nie chciałem 
być gorszy, więc też się tam zapi-
sałem. Poszedłem na kilka trenin-
gów, potem na zawody i  bardzo 
mi się spodobało. Postanowiłem 
zostać – mówi Szymon. 

Młody łowiczanin trenował 
równolegle piłkę nożną w MUKS 
Pelikan Łowicz i w dalszej nauce 
musiał wybierać pomiędzy lekką 
i piłką. To nie była łatwa decyzja. 

– Ciężko było mi wybrać po-
między piłką nożną, którą treno-
wałem w  MUKS Pelikan a  lek-
koatletyką. Dlatego do liceum 
złożyłem dokumenty na oba kie-

runki. Do tego, bym pozostał przy 
lekkoatletyce przyczynił się fakt, 
że dużo zawodów udawało mi się 
wygrywać, najpierw na poziomie 
szkolnym, potem miejskim, po-
wiatowym a  czasem nawet wo-
jewódzkim. W ogólnopolskim 
rankingu też byłem na wysokim 
miejscu. Ogólnie lepiej szło mi 
w  lekkoatletyce niż na przykład 
w piłce. Ostatecznie to los zdecy-
dował, a konkretnie wyniki z  te-
stów sprawnościowych do liceum. 
Na profil piłki nożnej nie udało mi 
się uzyskać wystarczającej liczby 
punktów, a na lekkoatletykę mia-
łem ich bardzo dużo. Teraz cieszę 
się, że zdecydowałem się na treno-
wanie lekkoatletyki.

Treningi
Szymon ma dobre warunki do 

treningów. W Łowiczu zawsze 
wspierali go trenerzy, a wielką rolę 
w wyborze dalszej drogi odegrali 
rodzice. 

– Oprócz trenera na pierwszym 
miejscu są rodzice. Mama często 
podwozi mnie na zawody. Nawet 
sobie żartuję, że auto to mój pry-
watny odrzutowiec, który czasami 
się psuje. Przez to musiałem raz 
na testy z piłki dojechać taksówką, 
bo auto zepsuło się blisko miejsca 
docelowego. Oprócz rodziców są 
jeszcze koledzy i  koleżanki, któ-
rzy często mnie wspierają i moty-
wują no i podają lekcje i prace do-
mowe, gdy nie ma mnie w szkole, 
za co bardzo im dziękuję – dodał. 

Koronną konkurencją Szymo-
na jest obecnie skok w  dal. Od 
niedawna zaczął treningi skoku 
wzwyż i tu też ma dobre wyniki. 

– Najbardziej lubię moment 
kiedy jest się w powietrzu i beztro-
sko spada się na materac niczym 
skoczkowie o tyczce. Czasami na 
treningach, żeby skoczyć jak naj-
wyżej ustawiamy sobie gumę po-
nad nasze możliwości i skaczemy. 
Czasami się udaje, a czasem koń-
czy się startymi całymi nogami. 
Raz nawet spróbowaliśmy sko-
czyć przez 200 cm, co skończyło 
się właśnie startymi nogami. Swo-
ich sił spróbowałem też w pchnię-
ciu kulą. Ogólnie teraz pod okiem 
trenera szkolnego Marka Rzep-
ki trenuję wielobój. Nowością dla 
mnie jest skok o  tyczce, ale i  tu 
jest nieźle. W biegach też mi do-
brze idzie. We wrześniu pierwszy 
raz podczas zawodów wziąłem 
udział w biegu przez płotki na 110 
m. Uzyskałem przyzwoity czas 
i  nawet nie przewróciłem płotka 
Ogólnie sport to coś co lubię – do-
daje młody sportowiec. 

Rekordy życiowe 
– Najbardziej cenię sobie wy-

nik 6.06 cm w skoku w dal, któ-
ry ostatecznie nie został uznany 
za rekord ze względu na zbyt silny 
wiatr. Rekord oficjalny na tę chwi-
lę wynosi 5.86 zdobyty na Mi-
strzostwach Województwa Łódz-
kiego U16 w  2020 r. Kolejnym 
cennym wynikiem jest 39.52 s 
w biegu na 300 metrów uzyskany 
również w tym roku. 

Najważniejszymi osiągnię-
ciami Szymona do tej pory są: 
5. miejsce w  biegu na 300 m 
w  XXIII Ogólnopolskim Finale 
„Czwartków Lekkoatletycznych” 
w 2017 roku oraz 10. miejsce na 

300 m w tej samej konkurencji rok 
później. Ważnym osiągnięciem 
jest też 13. miejsce w skoku w dal 
w Słupsku na Mistrzostwach Pol-
ski w tym roku. 

W tym roku uzyskał tytuł Mi-
strza Województwa Łódzkiego 
U16 oraz tytuł Mistrza Makrore-
gionu U16 w skoku w dal. 

Cele na najbliższy rok to tre-
nowanie, poprawienie techniki, 
stawanie się lepszym oraz zdoby-
wanie jak największej liczby osią-
gnięć, omijając kontuzje. 

Warto dodać, że treningi i szko-
ła to nie jest jedyne zajęcia łowi-
czanina. Poza zwykłą szkołą jest 
również uczniem Samorządowej 
Szkoły Muzycznej w  Łowiczu, 
gdzie poza teorią, zajęciami chó-
ru i fortepianu uczy się grać 6 rok 
na flecie poprzecznym. Jest też 
członkiem zespołu ludowego Ko-
derki. W wolne weekendy jeździ 
z kolegami z drużyny MUKS Pe-
likan na mecze ligowe. Czy moż-
na to wszystko pogodzić? Widać, 
że można. Brawo Szymon!  zł

Szymon Kosmowski
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Futsal | Robkol IV liga

Iskra Łowicz liderem
Po dwóch rozegranych ko-

lejkach w  Robkol IV lidze li-
derem tabeli jest Iskra Łowicz, 
która zgromadziła na swoim kon-
cie komplet punktów, strzelając 
w  dwóch meczach aż dziesięć 
goli. Iskra w pierwszej kolejce po-
konała Fenix Boczki aż 6:0 (3:0), 
a następnie okazała się lepsza od 
Czarnych Bednary, zwyciężając 
4:3 (2:0).

Oprócz Iskry sześć punktów na 
swoich koncie mają drużyny: Ko-
rona Łaguszew, Victoria-Junior 
Bielawy i Olimpia II Chąśno. Ze-
spół z Łaguszewa rozpoczął zma-
gania w lidze od pokonania Czar-
nych Bednary 3:1 (1:1), a ostatnio 
Korona wygrała z  Kopernikiem 
Kiernozia aż 5:0 (1:0). 

Zespół z Bielaw z kolei nie miał 
problemów z  pokonaniem Drink 
Team Głowno 4:1 (2:0) oraz Fe-
niksu Boczki również 4:1 (1:0). 

Drugi zespół Olimpii w dwóch 
meczach strzelił sześć goli, tra-
cąc zaledwie dwa. „Olimpijczy-
cy” bez problemów poradzili so-
bie z Wooden Boys Niedźwiada, 
wygrywając 3:0, a  następnie po-
konali OSP Soccer Stachlew. To 
zwycięstwo nie przyszło jednak 
łatwo, ponieważ Olimpia gola na 
wagę wygranej strzeliła w  ostat-
niej minucie. Bohaterem tego me-
czu został Konrad Podrażka, autor 
trzech goli.

Słabo spisują się jak do tej pory 
zespoły Feniksu Boczki, OSP 
Soccer Stachlew, Wooden Boys 
Niedźwiada i  Czarni Bednary. 
Wszystkie wymienione drużyny 
w  tej chwili nie mają na swoim 
koncie punktów.  ever

1. kolejka XXVIII edycji Robkol 
IV ligi ŁoLiF:

 �OSP Soccer Stachlew – Zjed-
noczone Emiraty Bielawskie 
Zduny 0:2 (0:0); br.: Adam Wojda 
(13) i Mateusz Antczak (21).

 �GKS Olimpia II Chąśno – Wo-
oden Boys Niedźwiada 3:0 
(2:0); br.: Kamil Furman (5), Jakub 
Szczapa (9) i Szymon Gać (24).

 �Drink Team Głowno – LKS Vic-
toria-Juniorzy Bielawy 1:4 (0:2); 
br.: Patryk Klimczak (24) – Maciej 
Benedykczak (6), Hubert Stasiak 2 
(12 i 14) i Patryk Podlecki (20).

 �LKS Fenix Boczki Chełmoń-

skie – Iskra Łowicz 0:6 (0:3); br.: 
Sebastian Bródka (3), Przemysław 
Zabost 2 (10 i 12), Rafał Milczarek 
(17) i Artur Majer 2 (21 i 22).

 �LKS Czarni Bednary – Korona 
Łaguszew 1:3 (1:1); br.: Jakub 
Bakalarski (11) – Michał Dobrzyń-
ski (3), Mateusz Sierota (16) i Kry-
stian Kucharski (22).

 �LZS Kopernik Kiernozia – TKS 
Łowicz 1:1 (0:0); br.: Patryk Grze-
gory-Roróg (18) – Mateusz Goz-
dowski (24).

2. kolejka XXVIII edycji Robkol 
IV ligi ŁoLiF:

 �OSP Soccer Stachlew – GKS 
Olimpia II Chąśno 2:3 (2:1); br.: 
Łukasz Przeździek (3) i Jędrzej Sta-
rzec (10) – Konrad Podrażka 3 (4, 
14 i 24).

 �Korona Łaguszew – LZS Ko-
pernik Kiernozia 5:0 (1:0); br.: 
Tomasz Jabłoński (10), Mateusz 
Szafarowicz (14), Kamil Bogusz 
(15), Szymon Sierota (18) i Mate-
usz Buczek (23).

 �LKS Victoria-Juniorzy Bielawy 
– LKS Fenix Boczki Chełmoń-
skie 4:1 (2:0); br.: Patryk Podlecki 
2 (2 i 18), Hubert Stasiak (11) i Kac-
per Leszczyński (23) – Adrian Ko-
bierecki (21).

 � Iskra Łowicz – LKS Czarni 
Bednary 4:3 (2:0); br.: Sebastian 
Bródka (5), Filip Iwański (9), Rafał 
Milczarek (12) i Łukasz Koza (17) 
– Jakub Bakalarski 3 (15, 18 i 24).

 �Wooden Boys Niedźwiada – 
Drink Team Głowno 1:4 (0:1); 
br.: Arkadiusz Wieteska (14) – Nor-
bert Klimczak 2 (6 i 20), Szymon 
Kopeć (19) i Jakub Urbanik (21).

 �Zjednoczone Emiraty Bielaw-
skie Zduny – TKS Łowicz 2:3 
(0:1); br.: Adam Wojda (19) i Bar-
tosz Charucki (24) – Jakub Krajew-
ski 2 (8 i 24) i Jakub Firak (16).

1. Iskra Łowicz (1) 2 6 10-3

2. Korona Łaguszew (4) 2 6 8-1

3. Victoria-Juniorzy Bielawy (2) 2 6 8-2

4. GKS Olimpia II Chąśno (3) 2 6 6-2

5. TKS Łowicz (6) 2 4 4-3

6. ZEB Bielawy (5) 2 3 4-3

7. Drink Team Głowno (10) 2 3 5-5

8. LZS Kopernik Kiernozia (6) 2 1 1-6

9. LKS Czarni Bednary (8) 2 0 4-7

10. OSP Soccer Stachlew (9) 2 0 2-5

11. Wooden Boys Niedźwiada (11) 2 0 1-7

12. Fenix Boczki Chełmońskie (12) 2 0 1-10

W meczach Robkol IV ligi nie brakuje walki. 
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Reprezentacja z Łowicz wróciła z 7 medalami. 
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Sport Koniec III-ligowego 
grania w tym roku
– Pelikan na ósmym miejscu w tabeli. str. 28

Zamiast SAM
ruszyła SŁALS
– siatkarze-amatorzy po 1. kolejce. str. 29

ŁOWICKI 
INFORMATOR 
SPORTOWY 

Koszykówka | 13. kolejka Suzuki I Ligi Mężczyzn

Osłabiony Księżak bez szans z Sokołem
Osłabiony KS Księżak Łowicz 

nie miał szans w starciu z Soko-
łem Łańcut. W składzie zabrakło 
Macieja Kucharka i Macieja Lesz-
czyńskiego, i to odbiło się na wy-
niku. Łowiczanie mecz 13. kolejki 
Suzuki I Ligi Koszykówki Męż-
czyzn przegrali, w sobotę 5 grud-
nia, we własnej hali 64:101. 

PTG Rawlplug Sokół Łań-
cut to bardzo solidny zespół, któ-
ry postawił mocne warunki gry. 
Księżacy zagrali najgorszy mecz 
w tym sezonie i nie wykorzystali 
atutu hali sportowej OSiR nr 1 na 
ulicy Jana Pawła, gdzie przeważ-
nie wygrywają. 

Zespół trenera Michała Spy-
chały zaczął sobotnie starcie nie 
najgorzej. Po dobrych akcjach 
Mikołaja Stopierzyńskiego i  Mi-
kołaja Groda prowadził w 8. mi-
nucie 14:12, ale okazało się, że to 
było nasze ostatnie prowadzenie. 
Od tego momentu gra się zupełnie 
nie kleiła. Łowiczanie popełnia-
li masę błędów, które przeciwnik 
konsekwentnie wykorzystywał. 
Pierwszą kwartę Sokół wygrał 
23:14 i zapowiadał się trudny po-
jedynek. 

W drugiej odsłonie do 14. mi-
nuty nie było jeszcze źle, ale od 
tego momentu mecz zaczął „ucie-
kać”. Księżacy popełniali dużo 
strat (15 do przerwy) i mieli pro-
blem z oddawaniem celnych rzu-
tów z dystansu. Goście natomiast 

grali na luzie i dobrze trafi ali „za 
trzy. Do przerwy Księżak prze-
grywał 29:52 i już było widać, że 
ten mecz zakończy się porażką. 

Po zmianie stron Sokół powięk-
szał przewagę i  nie dawał szans 
na odrobienie strat. Trener Spy-
chała grał cały czas tylko 7 za-
wodnikami. Dopiero w  końców-
ce czwartej kwarty zdecydował 
się na wpuszczenie Kacpra Kra-
marza, Bartosza Włuczyńskiego 
i Bartosza Dylika. Jednak wejście 
na raz trzech mało doświadczo-
nych graczy nie było najlepszym 

pomysłem. Łowiczanie przegrali 
mecz 64:101, a kibice i zawodni-
cy na pewno muszą o tak wyso-
kiej porażce (-37 oczek) szybko 
zapomnieć. 

– Zagraliśmy zły mecz. Zespół 
z Łańcuta to jeden z mocniejszych 
w tej lidze i po prostu obnażył na-
sze słabości oraz nasze osłabienie, 
bo nie ma co ukrywać, nasza ro-
tacja była mocno zawężona, ze 
względu na braki Leszczyńskiego 
i Kucharka. Stopierzyński też pół 
tygodnia nie trenował, więc mie-
liśmy spore ograniczenia. Jednak 

nawet z tym składem nie powinni-
śmy dokonać tylu strat, które skut-
kowały łatwymi punktami prze-
ciwnika i  to jest naszą   bolączką 
w ostatnim okresie. Po prostu da-
liśmy się obić. Wynik jest fatalny, 
co tu dużo mówić, bo to wielka 
różnica – mówił po meczu rozgo-
ryczony trener Księżaka, Michał 
Spychała. 

– Gra była bardzo zła. Jakieś 
fragmenty walki nie wystarczą 
na to, żeby godnie przetrwać taki 
mecz. Musimy to przyjąć na kla-
tę. Teraz damy sobie chwilę, żeby 

„wylizać rany” i  w  jak najszer-
szym składzie być gotowym na 
następne spotkanie. Zostały nam 
dwa mecze. Chcielibyśmy tę run-
dę zakończyć na pewno lepiej, 
tak jak ją zaczęliśmy, a nie jak jest 
ostatnio. Przeżywamy jakiś ma-
razm, czy dół psychiczny, niemoc, 
jeżeli chodzi o  dobrą grę. Mam 
nadzieję, że analizy wideo, które 
przeprowadzamy i  treningi, oby 
w  pełniejszym już składzie, po-
mogą   to zniwelować i zagrać te 
ostatnie spotkania na takim pozio-
mie, które da nam zwycięstwo – 
zapowiada nasz szkoleniowiec.  zł

13. kolejka Suzuki I Ligi Koszy-
kówki Mężczyzn:

 �KS Księżak Łowicz – PTG 
Rawlplug Sokół Łańcut 64:101 
(14:23, 15:29, 17:22, 18:27)
Księżak: Mikołaj Stopierzyński 
18 (2x3), Mikołaj Grod 10, Łukasz 
Bodych 9 (1x3), Michał Świderski 
(1x3) i Arkadiusz Kobus 6 (1x3) 
oraz Mateusz Fatz 12, Wojciech Ja-
kubiak 2, Kacper Kramarz, Bartosz 
Dylik i Bartosz Włuczyński.
Najwięcej dla Sokoła: Filip Mał-
gorzaciak 20 (2x3), Bartłomiej 
Karolak16 (4x3) i Dawid Zaguła 15 
(3x3).
Sędziowali: Jakub Adameczek 
(Ryki), Mirosław Wysocki (Świdni-
ca) i Mateusz Dukiel (Wrocław). 
Komisarz: Witold Waczyński (To-
ruń).

Koszykówka | Suzuki I Liga Mężczyzn

Księżak jeszcze wysoko w tabeli I ligi 
Koszykarze Księżaka nie zdo-

łali przełamać złej passy i przegra-
li trzeci mecz z rzędu. W sobotę 
5 grudnia podopieczni trenera Mi-
chała Spychały w meczu 13. ko-
lejki Suzuki I ligi koszykówki po-
dejmowali ekipę PTG Rawlplug 
Sokół Łańcut i  przegrali 64:101. 
Po tej porażce Księżacy nadal pla-
sują się na 6. miejscu, ale za nimi 
są jeszcze drużyny z  zaległymi 
meczami i  utrzymać tę pozycję 
do końca pierwszej rundy będzie 
trudno. 

O pierwsze zwycięstwo wal-
czyła MKS Zetkama Doral Nysa 
Kłodzko, ale w starciu z STK Gru-
pa Sierleccy Czarni Słupsk  nie 
miała większych szans i nadal jest 
jedynym zespołem bez wygranej 
w I lidze 

KS Górnik Trans.eu Wał-
brzych  podejmował KKK Mia-
sto Szkła Krosno i pokazał, że nie 
przypadkiem jest wiceliderem, 
wygrywając 97:68.

Trzecia obecnie siła Suzuki 
I ligi WKK Wrocław zagrała 
u siebie derbowy mecz ze Ślą-
skiem II i wygraną 85:65 pokazała 
kto rządzi we Wrocławiu.

Do zakończenia pierwszej run-
dy spotkań pozostały już tylko 
dwie kolejki.  zł

 �13. kolejka Suzuki I Ligi Koszy-
kówki Mężczyzn: KS Księżak Ło-
wicz – PTG Rawlplug Sokół Łańcut 

64:101, MKS Zetkama Doral Nysa 
Kłodzko – STK Grupa Sierleccy 
Czarni Słupsk 70:98, KS Górnik 
Trans.eu Wałbrzych – KKK Miasto 
Szkła Krosno 97:68, TS Wisła Che-
mart Kraków – KS Pogoń Prudnik 
76:95, MUKS Energa Kotwica Ko-
łobrzeg – KK Decka Pelplin 80:72, 
Dziki Warszawa – Weegree AZS 
Politechnika Opolska Opole 98:88, 
Elektrobud-Investment MKS Znicz 
Basket Pruszków – GKS Tychy 
86:80, WKK Wrocław – TBS Śląsk 
II Wrocław 85:65. 

 �Zaległy mecz 3. kolejki: KS Po-
goń Prudnik – PTG Rawlplug So-
kół Łańcut 80:98. 

 �Zaległy mecz 4. kolejki: Elektro-
bud-Investment MKS Znicz Basket 
Pruszków – Dziki Warszawa 81:72. 

 �Zaległy mecz 7. kolejki: WKK 
Wrocław – STK Grupa Sierleccy 
Czarni Słupsk 71:87. 

1. STK Grupa Sierleccy Czarni Słupsk (1) 13 24 1102-929

2. KS Górnik Trans.eu Wałbrzych (2) 13 24 1124-1000

3. WKK Wrocław (3) 13 23 1106-1012

4. GKS Tychy (4) 13 21 1121-1110

5. TBS Śląsk II Wrocław (5) 12 19 1001-994

6. KS Księżak Łowicz (6) 13 19 1093-1122

7. Weegree AZS PO Opole (7) 13 19 1106-1140

8. PTG Rawlplug Sokół Łańcut (10) 12 18 1079-969

9. Dziki Warszawa (11) 12 18 975-966

10. MUKS Energa Kotwica Kołobrzeg (12) 13 18 915-936

11. KK Decka Pelplin (8) 13 18 1095-1155

12. Elektrobud-Investment ZB Pruszków (13) 13 18 870-948

13. TS Wisła Chemart Kraków (9) 13 18 1029-1115

14. KS Pogoń Prudnik (15) 12 16 960-1025

15. KKK Miasto Szkła Krosno (14) 10 15 782-782

16. MKS Zetkama Doral Nysa Kłodzko (16) 12 12 953-1116

Koszykówka | Zapowiedź 14. kolejki

Do Tych na przełamanie 
Do Tych, na przełamanie 
passy trzech porażek 
z rzędu, jadą w tę sobotę 
koszykarze Księżaka 
Łowicz. Podopieczni 
trenera Michała Spychały 
wiedzą, że to niezwykle 
trudne zadanie, 
ale nie jest niemożliwe.

W 13. kolejce GKS Tychy 
przegrał na wyjeździe z Elektro-
bud-Investment MKS Znicz Ba-
sket Pruszków 80:86, czyli wi-
dać wyraźnie, że są w  zasięgu 
naszej drużyny. Księżacy będą 
chcieli się zrehabilitować i  wy-
grać 7 mecz w  tym sezonie. Na 
razie mają ujemny bilans 6-7 i je-
śli chcą zakończyć pierwszą run-
dę w „ósemce” to ten mecz trze-
ba wygrać. Team trenera Tomasza 
Jagiełka plasuje się obecnie na 4. 
miejscu z bilansem 8-5. W swo-
jej hali wygrali 5 spotkań, a prze-
grali tylko 2. W zespole nie ma 
typowego lidera, który zdobywa 
ponad 20 oczek w meczu. GKS 
ma solidną „piątkę”, która zdoby-
wa średnio ponad 10 oczek w każ-
dym spotkaniu i ta zespołowa gra 
jest ich siłą. 

Lider tabeli STK Grupa Sier-
leccy Czarni Słupsk jedzie do 
Wrocławia na mecz z TBS Śląsk 
II Wrocław i  jest faworytem, ale 
Śląsk może sprawić niespodzian-

kę. Jedenaste w tabeli Decka Pel-
plin podejmuje wicelidera z Wał-
brzycha i  to będzie na pewno 
ciekawy mecz z szansą na wygra-
ną dla miejscowych. 

W tabeli I ligi tuż za plecami 
Księżaka są Dziki Warszawa i So-
kół Łańcut. Dziki zagrają w tej ko-
lejce z Kotwicą Kołobrzeg, a So-
kół w  Opolu z  Politechniką. Te 
wyniki będą miały znaczenie dla 
Księżaka w układzie tabeli.  zł

14. kolejka Suzuki I Ligi Koszy-
kówki Mężczyzn (2020.12.11-
13): 

 �GKS Tychy – KS Księżak Ło-
wicz (sob., godz. 18.00),

 �  TBS Śląsk II Wrocław – STK 
Grupa Sierleccy Czarni Słupsk 
(pt., godz. 18.00), 

 �KK Decka Pelplin – KS Górnik 
Trans.eu Wałbrzych (sob., godz. 
17.00), 

 �KS Pogoń Prudnik – WKK Wro-
cław (sob., godz. 17.30), 

 �Weegree AZS Politechnika 
Opolska Opole – PTG Rawlplug 
Sokół Łańcut (sob., godz. 17.30), 

 �Dziki Warszawa – MUKS Ener-
ga Kotwica Kołobrzeg (sob., 18),

 �  MKS Zetkama Doral Nysa 
Kłodzko – Elektrobud-Invest-
ment MKS Znicz Basket Prusz-
ków (niedz., godz. 16.00) 

 �KKK Miasto Szkła Krosno – TS 
Wisła Chemart Kraków (niedz., 
godz. 17.00). 

Trener Michał Spychała wie, że w drużynie jest kryzys.
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Obrona Księżaka nie radziła sobie z mocnym Sokołem. 
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PIĄTEK, 11 GRUDNIA:
 �18.30 –  Hala sportowa OSiR 

nr 2 w Łowiczu, ul. Topolowa 2; 
2. kolejka I edycji SŁALS, czyli 
Skierniewicko-Łowickiej Ama-
torskiej Ligi Siatkówki.

SOBOTA, 12 GRUDNIA:
 �9.00 – Stadion Miejski im. 

10 Pułku Piechoty w Łowiczu, 
ul. Jana Pawła II 3; Sparingowy 
mecz młodzików D1 w piłce 
nożnej: MUKS Pelikan-2008 
III Łowicz – SP GOKSiR Lipce 
Reymontowskie;

 �11.00 – Stadion Miejski im. 10 
Pułku Piechoty w Łowiczu, ul. 
Jana Pawła II 3; Sparingowy 
mecz młodzików D1 w piłce 
nożnej: MUKS Pelikan-2008 
Łowicz – MUKS Włókniarz Pa-
bianice;

 �11.00  – Hala sportowa OSiR 
nr 2 w Łowiczu, ul. Topolowa 2; 
9. kolejka wojewódzkiej ligi 
koszykówki kadetów U15: 
UMKS Księżak-2006 Łowicz – 
SKS Start Łódź;

 �13.30-16.30 – Hala sportowa 
OSiR nr 1 w Łowiczu, ul. Jana 
Pawła II 3; 3. kolejka XXVIII edy-
cji Zina III ligi ŁoLiF, czyli Ło-
wickiej Ligi Futsalu;

 �16.30-19.50 – Hala OSiR nr 1 
w Łowiczu, ul. Jana Pawła II 3; 
2. kolejka XXVIII edycji Kia 
Open I ligi ŁoLiF, czyli Łowic-
kiej Ligi Futsalu.

NIEDZIELA, 13 GRUDNIA:
 �10.30-13.30 – Hala sportowa 

OSiR nr 1 w Łowiczu, ul. Jana 
Pawła II 3; 3. kolejka XXVIII edy-
cji Robkol IV ligi ŁoLiF, czyli 
Łowickiej Ligi Futsalu;

 �11.00 – Hala sportowa OSiR 
nr 2 w Łowiczu, ul. Topolowa 2; 
9. kolejki wojewódzkiej ligi ko-
szykówki juniorów U17: UMKS 
Księżak-2004 Łowicz – SKS 
Start Łódź;

 �12.00 – Hala sportowa OSiR 
nr 1 w Łowiczu, ul. Jana Pawła II 3; 
10. kolejka III ligi tenisa sto-
łowego mężczyzn: UMKS 
Księżak II Łowicz – UMLKS 
Radomsko; 

 �13.00 – Hala OSiR nr 2 w Łowi-
czu, ul. Topolowa 2; 7. kolejka 
wojewódzkiej ligi koszyków-
ki juniorów starszych U19: 
UMKS Księżak-2001 Łowicz 
– ŁKS II Szkoła Gortata Łódź;

 �13.30-16.00 – Hala sportowa 
OSiR nr 1 w Łowiczu, ul. Jana 
Pawła II 3; 4. kolejka XXVIII edy-
cji Keeza II ligi ŁoLiF, czyli Ło-
wickiej Ligi Futsalu.

 �16.20-19.40 – Hala sportowa 
OSiR nr 1 w Łowiczu, ul. Jana 
Pawła II 3; 3. kolejka XXVIII edy-
cji Kia Open I ligi ŁoLiF, czyli 
Łowickiej Ligi Futsalu. Gogo


